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V prihodnje πe veË poudarka uËinkoviti rabi energije
Trideset let sinhronega obratovanja z Evropo

Sprejet razvojni program TE-TOL, lastniπtvo πe ne

Nas_Stik_OVITEK_9  27.9.04  13:02  Page 3



2 V prihodnje veË poudarka uËinkoviti rabi energije
Gibanje naraπËanja porabe elektriËne energije v zadnjih letih je
skrb zbujajoËe. V teh razmerah morajo elektrogospodarska podjetja
naËrtovati πe dodatne proizvodne in prenosne zmogljivosti, kar je 
seveda povezano z dragimi investicijskimi vlaganji. Zato si bo treba
v prihodnje na vseh ravneh πe bolj odloËno prizadevati, da bi bila
vsaka kilovatna ura elektriËne energije uËinkovito porabljena. 

20 Vpraπanje je, koliko kaj stane
Kakπna bo nadaljnja usoda projekta HE Moste? Trenutno se obe
vpleteni strani πe naprej vztrajno oklepata svojih staliπË in nobena
noËe popustiti niti za ped. Vendar pa je mag. Djordje Æebeljan pre-
priËan, da bi za reπitev tega problema morali ubrati neko srednjo
pot. Kakor koli æe, obnovo in dogradnjo HE Moste naj bi ekonom-
sko upraviËil produkt, ki bo izhajal iz te naloæbe.

22 Vse moËi v pripravo razvojne strategije
Vodenje Agencije za energijo je sredi avgusta prevzela Irena GlaviË,
ki je v agenciji sicer delala æe od njene ustanovitve. Kot je poudari-
la, naj bi agencija tudi v prihodnje skuπala zdruæiti vse akterje na
energetskem podroËju pri oblikovanju slovenske razvojne strategije.
DrugaËe pa naj bi se teæiπËe dela agencije v prihodnjih mesecih
usmerilo predvsem na oblikovanje trga z zemeljskim plinom.

26 Trideset let sinhronega obratovanja z Evropo
NatanËno 16. septembra ob 15. uri pred tridesetimi leti se je sloven-
sko elektroenergetsko omreæje preko 220 kV daljnovoda med DivaËo
in PadriËami povezalo z italijanskim omreæjem in s tem zaËelo sin-
hrono obratovati z eno najveËjih interkonekcij na svetu UCTE. Ob
tej priloænosti je Eles v RTP DivaËa pripravil slovesnost, s katero je
zaznamoval tudi konec del, povezanih z dograditvijo transformacije
400/110 kV.

50 Sprejet razvojni program TE-TOL, lastniπtvo πe ne
V ljubljanski termoelektrarni - toplarni so imeli sredi avgusta skup-
πËino, na kateri so med drugim sprejeli tudi strateπki razvojni pro-
gram. Ta predvideva v naslednjih osmih letih vrsto novih naloæb in
posodobitev, s katerimi naj bi si TE-TOL zagotovil uspeπno prihod-
nost in utrdil svoj poloæaj na trgu. Seveda pa bo potrditev razvoj-
ne strategije odvisna tudi od razpleta, povezanega s prihodnjo 
lastniπko strukturo elektrarne.

54 »HE AvËe bo zrasla v πtirih letih
Na Kanalskem Vrhu, kjer bo v prihodnje zbiralno jezero in v kate-
rem bo prostora za dva milijona kubiËnih metrov vode, so septem-
bra poloæili temeljno ploπËo za zaËetek gradnje za Ërpalno hidroelek-
trarno AvËe. Dela naj bi konËali v πtirih letih, vrednost celotne inve-
sticije za hidroelektrarno z moËjo 175 MW in letno proizvodnjo
426 GWh elektriËne energije pa je ocenjena na skoraj 83 milijonov
evrov.
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Sadovi jeseni
Jesen velja za najbogatejπi letni Ëas, saj tedaj na-
stopi obdobje, ko nas narava poplaËa za celoletni
trud na poljih, v sadovnjakih in vinogradih. Po
vzoru narave bi lahko dejali, da je jesen kljuËno
obdobje tudi v podjetjih, saj so tedaj æe znani
polletni oziroma triËetrtletni rezultati poslovanja
in z njimi povezane ocene o uspeπnosti v zaËetku
leta zastavljenih naËrtov. In sodeË po πtevilnih
napovedanih dogodkih ter slovesnostih ob konËa-
nih delih in zaËetku nekaterih novih, lahko reËe-
mo, da je letoπnji pomladni trud tudi v elektro-
energetskih vrstah bogato obrodil. Tako je vlada,
potem ko je æe v zaËetku leta sprejela dolgoroËni
naËrt prenosnega in distribucijskih omreæij, sredi
septembra potrdila πe razvojni naËrt proizvodnih
podjetij, Eles je s slovesnostjo v DivaËi zaznamo-
val tridesetletnico sinhronega obratovanja 
z Evropo in uspeπen konec projekta dograditve 
400/110 kV RTP DivaËa, poloæen je bil temeljni
kamen za zgraditev Ërpalne hidroelektrarne AvËe,
z manjπimi zapleti se konËuje druga faza prenove
Dravskih elektrarn in nadaljuje gradnja spodnje-
savske verige, napovedanih je kar nekaj posodobi-
tev distribucijskega omreæja in odprtih πe vrsta
drugih s slovensko energetiko povezanih projek-
tov. Za vse nas, ki skupaj skrbimo za zanesljivo
in nemoteno dobavo z elektriËno energijo, torej
kopica spodbudnih novic, ki obetajo, da nam bo v
naslednjih letih vendarle uspelo nadomestiti inve-
sticijsko suπo iz zaËetka devetdesetih let ter s tem
slovenskemu gospodarstvu tudi v prihodnje zago-
toviti stabilen vir napajanja z dragoceno elektri-
Ëno energijo.
Je pa napovedani milijarde tolarjev vreden inve-
sticijski cikel v elektrogospodarstvu oziroma slo-
venski energetiki nasploh pomemben tudi zaradi
posrednih gospodarskih uËinkov, saj bo podobno
kot pri avtocestnemu programu v uresniËevanje
energetskih projektov vpletenih in vkljuËenih vr-
sto gradbenih podjetij, projektantov, izvajalcev in
dobaviteljev opreme. Skratka, glede na vse naπte-
to, si lahko v naslednjih desetih letih vsi skupaj
upraviËeno obetamo πe kar nekaj bogatih jeseni.
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lovenija je med tistimi dr-
æavami, ki so uËinkoviti ra-
bi energije æe doslej name-
njale precej pozornosti, v

prihodnje pa naj bi ukrepe na
tem podroËju πe okrepili, in sicer
predvsem na podroËjih, kjer po-
datki kaæejo na slabπo energetsko
uËinkovitost. Tokrat smo skuπali
ugotoviti, kakπne ukrepe smo do-
slej izvajali na tem podroËju na
dræavni ravni in kaj so v zvezi s
tem doslej storila posamezna di-
stribucijska podjetja, ki jih k
ozaveπËanju porabnikov zavezu-
je tudi zakonodaja. 

UËinkovito mora biti 
porabljena vsaka kWh
Znano je, da ukrepe za uËinkovi-
to rabo energije, ki so zapisani v
Nacionalnem energetskem pro-
gramu (NEP), uresniËuje Agenci-
ja za uËinkovito rabo energije.
Kot je o uresniËevanju teh ukre-
pov povedal mag. Djordje Æebe-
ljan, generalni direktor Direkto-
rata za energijo, v tej ustanovi
zagovarjajo staliπËe, da mora biti
vsaka kilovatna ura elektriËne
energije uËinkovito porabljena.
Pri tem bo pomagala tudi Direk-
tiva o uËinkoviti rabi konËne
energije in energetskih storitvah,
ki je πe v postopku sprejemanja.
Njen cilj je, da se do leta 2012 do-
datno prihrani πest odstotkov
konËne energije v Evropski uniji.

Dræave Ëlanice bo obvezovala, da
bodo vsako leto po njeni uveljavi-
tvi dosegale kumulativne pri-
hranke energije v viπini enega od-
stotka od porabe energije v baz-
nem letu. To zadevo bodo bolj
natanËno opredelili v direktivi,
ki je trenutno πe v fazi sprejema-
nja. V NEP-u so si zastavili cilj
najveË dva odstotka letne rasti
porabe elektriËne energije v pov-
preËju do leta 2010. Poleg tega je
mag. Æebeljan πe opozoril, da je v
NEP-u dana moænost, da se lah-
ko za te namene porabi do osem
milijard tolarjev na leto. Vendar
so v Direktoratu za energijo zain-
teresirani, da za zastavljene cilje
porabijo Ëim manj denarja. O
prizadevanjih za uravnoteæenje
proizvodnje in porabe elektriËne
energije pa je dejal, da je stanje
na tem podroËju trenutno stabil-
no. O kazalcih, ki so zapisani v
NEP-u, bodo ob koncu leta kon-
kretno spregovorili statistiËni po-
datki. Na tej podlagi bodo potem
lahko tudi ustrezno ukrepali. 

Dræava namenja 
kar precej sredstev 
za uËinkovitejπo 
rabo in obnovljive 
vire energije
Pri nas za izvajanje ukrepov
uËinkovite rabe energije skrbi
agencija za uËinkovito rabo, ki je
s prehodom pod okrilje ministr-

stva za okolje, prostor in energi-
jo prevzela tudi skrb za spodbu-
janje obnovljivih virov energije.
S tem se je preneslo tudi finanËno
teæiπËe dela agencije na novo po-
droËje, Ëeprav po besedah direk-
torja agencije Franca Beravsa
ostaja sestavni del njihovih nalog
πe naprej tudi podroËje spodbu-
janja uËinkovitejπe rabe energije.
DrugaËe pa so na podroËju uËin-
kovite rabe energije pomembni
trije sklopi spodbud. Prvi se na-
naπa na finanËno pomoË gospo-
dinjstvom, pri Ëemer agencija zad-
nji dve leti podpira predvsem po-
veËanje energetske uËinkovitosti
starejπih zgradb, predvsem tistih
iz zaËetka osemdesetih let, ki so
bile po ocenah strokovnjakov tu-
di najslabπe grajene oziroma
energetsko najbolj potratne. Do
subvencij v viπini do deset odstot-
kov naloæbe so tako upraviËeni
vsi, ki so pripravljeni izvesti raz-
liËne ukrepe, s katerimi naj bi
privarËevali vsaj 10.000 kWh na
leto, kar je pribliæno enako tiso-
Ëim litrom kurilnega olja. Agenci-
ja je pred tem izvajala program
zamenjave oken in zasteklitev in
ta akcija je bila zelo odmevna,
vendar pa je leta 2002 priπlo do
njenega ≈zloma«, saj je bilo pro-
silcev za subvencije sedemkrat
veË kakor pa sredstev, s tem pa so
se zaËele tudi teæave pri razdelje-
vanju sredstev. Zato so se v agen-
ciji odloËili, da omenjene spodbu-
de raje spremenijo v pomoË za ce-
lovitejπe energetske sanacije stavb.
DrugaËe pa so v letih 2000 do
2002 za zamenjavo oken nameni-
li kar 103 milijone tolarjev spod-
bud, za poveËanje energetske
uËinkovitosti stavb pa so lani raz-
delili 48 milijonov tolarjev 222
upraviËencem, letos pa med 303
prejemnike razdelili æe 70 milijo-
nov tolarjev. To so tako imenova-
ne neposredne spodbude gospo-
dinjstvom za poveËanje energet-
ske uËinkovitosti, agencija pa

PRIHODNJE VE» POUDARKA
U»INKOVITI RABI ENERGIJE
V

Poraba elektriËne energije æe nekaj Ëasa naraπ-
Ëa in Ëe æelimo tudi v prihodnje imeti na voljo 
dovolj energije, bo treba poleg zgraditve novih 
proizvodnih objektov, veË storiti tudi na podroË-
ju racionalnejπe rabe. Analize kaæejo, da se po 
vrsti ukrepov za spodbujanje uËinkovitejπe rabe
energije ne razlikujemo bistveno od drugih ev-
ropskih dræav, Ëeprav imamo na voljo precej 
manj proraËunskih sredstev.

S
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izvaja tudi vrsto posrednih po-
moËi, med katerimi gre vsekakor
poudariti obseæno svetovalno
mreæo, ki je v zadnjih letih prine-
sla tudi dobre rezultate. Analize,
ki jih redno izvajajo, so namreË
potrdile, da se veËina tistih, ki
pridejo po nasvete, predlaganih
reπitev tudi lotijo. Za svetovalno
mreæo, ki zajema 34 pisarn, je le-
tos namenjenih 95 milijonov to-
larjev, v povpreËju pa energetski
svetovalci opravijo 3.500 stro-
kovnih nasvetov na leto, kar ni
zanemarljiva πtevilka. Ob tem je
treba vedeti, pravi Franc Beravs,
da ti svetovalci niso stalno zapo-
sleni in so le dodatno izπolani za
pomoË in svetovanje obËanom,
njihova uspeπnost pa je odvisna
tudi od samopromocijskih ukre-
pov. V Agenciji opaæamo, da po-
stajajo svetovalne vsebine Ëedalje
bolj priljubljena tema lokalnih
medijev in na letoπnji razpis 
za spodbujanje z varËevalnimi
ukrepi povezanih informacijskih
dejavnosti smo prejeli kar nekaj
projektov, ki so jih pripravili na
lokalnih radijskih postajah in lo-
kalnih Ëasnikih, kar posredno
potrjuje, da je naπe minulo delo
vendarle obrodilo sadove.

Izpeljani ukrepi 
dajejo pozitivne uËinke
Drug pomemben sklop spodbud,
ki jih namenja agencija, pa 
je usmerjenih v veËjo uporabo
obnovljivih virov energije, pri Ëe-
mer imamo posebne razpise za fi-
ziËne in pravne osebe. V sklop
prvih sodijo ukrepi za veËjo izra-
bo lesne biomase, za namestitev
sonËnih kolektorjev in izrabo ge-
otermalne energije, za pravne
osebe pa so sredstva namenjena
za zamenjavo obstojeËih kotlov
in gradnjo daljinskih sistemov
ogrevanja, pa tudi izrabo sonËne,
vetrne in geotermalne energije.
Povedano v πtevilkah, agencija je
prosilcem za sonËne kolektorje in

3

Angleπki znanstvenik William Gilbert je bil prvi,
ki je leta 1600 elektriko opredelil kot ≈energijo, ki
se sprosti po drgnjenju«. V poznejπih obdobjih je
vrsta znanstvenikov in izumiteljev - Otto von Gue-
ricke, Charles Francois de Cisternay Du Fay, Be-
njamin Franklin, Luigi Galvani, Alessandro Volta,
Thomas Alva Edison, Nikola Tesla, Charles Proteus
Steinmetz itd. - razvila popolnejπe definicije o elek-
triki. Kljub silnemu razvoju in napredku pa si Ëlo-
veπtvo zaradi nakopiËenih teæav πe danes zastavlja
temeljno vpraπanje: Kaj je elektriËna energija? V
Ëem je njen poglavitni namen? Po obdobju zmotne-
ga prepriËanja o neomejenih moænostih izkoriπËa-
nja naravnih dobrin se le postopoma uveljavlja
spoznanje, da je elektrika v bistvu eden od najveË-
jih darov narave, neprecenljive vrednosti, s kate-
rim moramo gospodariti izredno preudarno. In tu
naletimo na sodobni pojem o racionalni rabi elek-
triËne energije. Govorimo predvsem o vpraπanju,
kako zniæati izgube v elektroenergetskih omreæjih,
druga plat pa je, kako doseËi smotrnejπo rabo elek-
triËne energije pri odjemalcih. Gre namreË za eno
od temeljnih spoznanj, da je racionalna raba ener-
gije v celovitem smislu nadvse pomembna za boljπe
æivljenje ljudi in bolj kakovostno okolje. V tej sme-
ri bodo morali v prihodnje πe bolj intenzivno ra-
zmiπljati in delovati predstavniki dræave in elektro-
gospodarskih podjetij, pa tudi odjemalci elektriËne
energije, Ëe se æelijo dejansko uskladiti s priporoËili
in direktivami EU. Da bo res vsaka kilovatna ura
elektrike uËinkovito porabljena, bodo omenjeni de-
javniki morali prehoditi πe dolgo in naporno pot
osveπËanja o racionalni rabi. Na voljo so æe dobra
izhodiπËa, med njimi πe zlasti Operativni program
zmanjπevanja emisij toplogrednih plinov in Nacio-
nalni energetski program, v pripravi pa je tudi Na-
cionalni program varstva okolja. Po zgledu napre-
dujoËih evropskih dræav pa se Ëedalje bolj kaæe tudi
potreba po uvedbi promocijskih programov o racio-
nalni rabi energije na dræavni ravni. KonËni cilj
na tem podroËju je, da vsi brez izjeme - od predsed-
nika dræave do zadnje delavke oziroma delavca -
postanemo bistveno bolj racionalni in uËinkoviti,
tako pri proizvodnji elektriËne energije kot pri nje-
ni distribuciji, izbiri in porabi. Spoπtujmo elektri-
ko kot darilo narave!

Miro Jakominbr
ez 

va
ro
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lke

Neprecenljivi
dar narave
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namestitev toplotnih Ërpalk samo
letos razdelila 70 milijonov tolar-
jev spodbud, za kotle na lesno 
biomaso pa je bilo od predvide-
nih 40 milijonov tolarjev doslej
porabljenih le 25 milijonov in je
razpis πe odprt. DrugaËe pa je bi-
lo za te namene æe v letih 2002 in
2003 skupno namenjenih 158 mi-
lijonov tolarjev. Pri tem pa je,
poudarja Franc Beravs, πe bolj
kot to, koliko denarja smo name-
nili, pomembno, kakπne uËinke
smo s temi ukrepi dosegli. In πte-
vilke so spodbudne, saj izraËuni
kaæejo, da smo v zadnjih πtirih le-
tih z vsemi ukrepi uËinkovitejπe
rabe energije pri zasebnikih pri-
hranili 37 tisoË MWh energije,
posredno pa so bile zaradi tega
manjπe tudi emisije toplogrednih
plinov za dobrih 11 tisoË ton na
leto. ©e bolj ugodni so rezultati za
pravne osebe, kjer je bilo v zad-
njih dveh letih za 677 milijonov
subvencij, z izpeljanimi ukrepi
pa je prihranek znaπal 135 tisoË
MWh energije, izpusti πkodljivih
plinov, zlasti ogljikovega dioksi-
da, pa so se zmanjπali za 45 tisoË
ton. 
Povedano πe nekoliko drugaËe,
za neposredne spodbude v uËin-
kovitejπo rabo energije smo v
vseh letih namenili milijardo in
pol proraËunskih sredstev, skup-
ne investicije iz tega naslova so
bile v viπini dobrih sedem mili-
jard, privarËevali pa smo za sko-
raj 173 tisoË MWh energije in za
56 tisoË ton na leto zmanjπali iz-
puste ogljikovega dioksida. 

Del denarja tudi 
iz mednarodnih skladov
Poleg æe navedenih ukrepov, kjer
je bilo v zadnjih letih izpeljanih
tudi nekaj dodatnih povsem na-
menskih akcij, kot so denimo
energetski pregledi, πtudije izve-
dljivosti in podobno, in za katere
je bil odobren dodaten proraËun-
ski denar, pa agencija posreduje

4 Foto Duπan Jeæ
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tudi pri pridobivanju sredstev iz
naslova razliËnih evropskih skla-
dov. Tako je aktualen projekt
odtujevanja ovir za poveËanje
izrabe biomase svetovnega okolj-
skega sklada, ki ima zaËetke v le-
tu 2002.
V njegovem okviru je agencija so-
financirala pripravo πtudij izve-
dljivosti za daljinsko ogrevanje v
posameznih slovenskih obËinah
in trideset πtudij je tudi podprla.
Letos je priπlo do uresniËitve
dveh konkretnih projektov, in si-
cer v obËinah KoËevje in Vran-
sko. V te namene bo dræava letos
prispevala 240 milijonov tolar-
jev, prav tolikπna vsota bo pris-
pevek svetovnega okoljskega
sklada GEF, vrednost obeh pro-
jektov pa je kar milijardo 200 mi-
lijonov tolarjev. V agenciji oce-
njujemo, pravi Franc Beravs, da
bomo prihodnje leto lahko izpe-
ljali πe dva do tri podobne pro-
jekte. 
DrugaËe pa smo najveË denarja
na tem podroËju od Evropske
unije dobili v Ëasu priprav na
vstop v Evropsko unijo, saj smo
iz programa Phare prejeli 6 mili-
jonov 300 tisoË evrov nepovratne
pomoËi za izvedbo razliËnih ener-
getskih programov. Pozneje so se
pravila igre nekoliko spremenila
in smo morali za odobritev dolo-
Ëenih sredstev vplaËati doloËen
deleæ sredstev sami. Tako smo v
okviru programov Save in Alte-
ner v letih 2001 in 2002 vplaËali
165 tisoË evrov, iz teh skladov pa
prejeli 260 tisoË evrov, kar je bil
πe vedno pozitiven uËinek. Ome-
njena programa sta leta 2002
ugasnila, na evropski ravni pa ta
hip deluje program inteligentna
energija Evrope. Prvi razpis za
pridobitev sredstev iz tega 50 mi-
lijonov evrov vrednega sklada je
bil objavljen lani, in ker tedaj πe
vedno nismo bili Ëlanica Evrop-
ske unije, smo morali za pridobi-
tev moænosti za konkuriranje za

sredstva prispevati 170 tisoË ev-
rov, ki pa se bodo, kot zdaj kaæe,
zelo bogato obrestovala. Sloven-
ske institucije, med katerimi so
denimo Inπtitut Joæef ©tefan -
center za energetsko uËinkovi-
tost, APE, E- Forum, Gradbeni
inπtitut, Fakulteti za strojniπtvo
in elektrotehniko, regionalna
agencija Mura in nekatera manj-
πa podjetja, so namreË prijavile
sodelovanje pri 45 projektih, in
pri 21 naj bi bile tudi uspeπne.
Tako lahko priËakujemo sofinan-
ciranje v viπini skoraj 900 tisoË
evrov, kar pomeni, da bo dræav-
ni vloæek v projekte poveËanja
uËinkovite rabe energije in
obnovljivih virov v viπini 171 ti-
soË evrov bogato poplaËan.

Naπi ukrepi
primerljivi 
z evropskimi
Na vpraπanje, koliko so naπi
ukrepi primerljivi z evropskimi,
pa nam je Franc Beravs povedal,
da je natanËne primerjave zelo
teæko podati, saj imajo sami na
voljo za obseænejπe analize pre-
malo ljudi, poleg tega pa med raz-
liËnimi evropskimi dræavami πe ni
enotne metodologije zbiranja to-
vrstnih podatkov in nekatere
med sredstva, namenjena tovr-
stnim spodbudam, πtejejo tudi
posredne naloæbe, druge pa ne,
kar precej zamegljuje realno ev-
ropsko sliko. Vsekakor pa velja,
da so med dræavami, ki najveË
pozornosti namenjajo spodbuja-
nju uËinkovitejπe rabe energije, v
ospredju vse skandinavske dræa-
ve, pa tudi NemËija, ki je v zad-
njem Ëasu zaËela naËrtno spod-
bujati predvsem izrabo obnovlji-
vih virov, kot sta sonce in veter.
Podatki o domaËi energetski in-
tenzivnosti sicer kaæejo, da smo
precejπen premik na tem podro-
Ëju v zadnjih nekaj letih naredili
tudi v Sloveniji, Ëeprav je zaosta-
nek za najbolj razvitimi dræava-
mi πe vedno velik. Precejπnje
energetske naloæbe so izpeljala
predvsem uspeπna podjetja, ki se
zavedajo vpliva stroπkov za ener-
gijo na uspeπnost poslovanja, v
precejπnjem zaostanku pa je jav-
ni sektor. DrugaËe pa se pred-
stavniki agencije veliko pogovar-
jajo tudi s kolegi iz tujine in iz po-
govorov je razbrati, da Slovenija
izvaja primerljive ukrepe.
Po besedah Franca Beravsa so
bili naπteti ukrepi pripravljeni ob

oblikovanju prejπnjega prora-
Ëunskega obdobja in jih bo tako
agencija izvajala πe prihodnje le-
to, ko se bodo zaËele priprave na
novo proraËunsko obdobje. Pre-
cej novosti na tem podroËju pa je
zaËrtal æe Nacionalni energetski
program, kjer naj bi bila v pri-
hodnje veËja pozornost namenje-
na ravno varËevalnim ukrepom v
javnem sektorju in pomoËi social-
no πibkejπemu sloju prebivalstva,
pri katerem lahko stroπki za
energijo pomenijo æe bistven de-
leæ odhodkov.

Racionalna raba
energije 
v elektrodistribuciji
Uprave distribucijskih podjetij
smo tokrat zaprosili, da nam po-
jasnijo njihove poglede na racio-
nalno rabo elektriËne energije,
gibanja porabe elektriËne energi-
je na obmoËjih posameznih di-
stribucijskih podjetij ter sprejete
in uresniËene ukrepe za racional-
no rabo elektriËne energije. Med
drugim smo jim zastavili tudi
vpraπanje, kakπni so dosedanji
rezultati pri ozaveπËanju odje-
malcev o racionalni rabi energije. 
Kot so povedali na upravi podje-
tja Elektro Ljubljana, æe leta 1998
sprejeti energetski zakon nalaga
vsem distribucijskim podjetjem,
da v okviru dejavnosti javne gos-
podarske sluæbe ozaveπËajo odje-
malce o racionalni rabi energije.
Zadnja gibanja naraπËanja pora-
be energije so Ëedalje bolj skrb
zbujajoËa, saj v podjetju vsako
leto ugotavljajo nekaj odstotno
rast. Ob naraπËajoËi porabi ener-
gije je treba naËrtovati dodatne
prenosne zmogljivosti in proizvo-
dne vire. Takπne investicije so
dolgoroËne in drage, zato je nuj-
no treba razmiπljati o smotrnejπi
rabi energije, saj so ti ukrepi bi-
stveno cenejπi. Poleg tega se Ëe-
zmerna in potratna poraba ener-
gije na koncu odrazi v draæji
energiji, ki jo plaËujejo odjemal-
ci. Izraba energetskih virov vpli-
va tudi na okolje. »edalje bolj
pereËa postaja naraπËajoËa ozon-
ska luknja, emisije toplogrednih
plinov, stopnja onesnaæenosti vo-
da, podnebne spremembe in πe bi
lahko naπtevali. Ker so v Elektru
Ljubljana usmerjeni v priho-
dnost, sprejemajo in podpirajo
vse dejavnosti v zvezi z racional-
no rabo energije. 
V tem podjetju æe tretje leto ugo-
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tavljajo poveËanje porabe elek-
triËne energije. Leta 2002 je zna-
πala rast porabe glede na predho-
dno leto 4,3 odstotka, leta 2003 je
dosegala 3,6 odstotka, letos pa
trenutna rast znaπa 3,8 odstotka
glede na naËrt. Pri analizi sku-
pnega obremenitvenega diagra-
ma Elektra Ljubljana ni veË zna-
Ëilna zgolj zimska konica, temveË
v zadnjih treh letih ugotavljajo
tudi poletno konico. To pomeni,
da tako kot pozimi nizke zunanje
temperature vplivajo na poveËa-
nje porabe, se podobno zgodi tu-
di v najbolj vroËih poletnih mese-
cih. Kot predvidevajo, je poletna
konica delno lahko posledica
vgrajevanja Ëedalje veË sistemov
hlajenja in individualnih klimat-
skih naprav. Do takπne ugotovi-
tve so priπli na podlagi spremlja-
nja obremenitvenega diagrama
veËjih upraviËenih odjemalcev, o
katerih vedo, da imajo vgrajene
hladilne sisteme. Pri njih se obre-
menitev Ëez poletje ne zmanjπa,
temveË celo nekoliko poveËa. Se-
veda pa na celotno rast porabe
elektriËne energije vplivajo tudi
gospodinjstva. Slednja sestavlja-
jo 30 odstotkov celotnega odjema
Elektra Ljubljana. »e upoπteva-
mo, da æe zunanje podobe stano-
vanjskih blokov in hiπ kaæejo na
Ëedalje veËjo vgradnjo klimat-
skih naprav, lahko sklenemo, da
so tudi te individualne ≈klime«
vzrok za rast porabe poleti. V
stanovanja se najveË vgrajujejo
loËeni ali pa kompaktni hladilni
sistemi z nazivno moËjo od 2,5
kW do 4 kW. Glede na povedano
ocenjujejo, da zgolj za hlajenje in
gretje v prehodnih mesecih gos-
podinjstvo porabi pribliæno 4320
kWh na leto, kar pri konËnem

raËunu za elektriËno energijo ni-
kakor ni zanemarljiv stroπek. 
Z broπurami in strokovnimi Ëlan-
ki ter predavanji skuπajo sezna-
niti odjemalce o pomenu racio-
nalne rabe in njenih ukrepih. S
tem namenom so se lotili tudi
ustanavljanja energetske sveto-
valne sluæbe, ki bi izobraæevala
tako industrijske kot tudi gospo-
dinjske odjemalce. Ta dejavnost
pa zahteva veliko priprave in
strokovnjakov.
Rezultatov o odzivu odjemalcev v
Elektru Ljubljana za zdaj πe ni-
majo, saj so vse opisane dejavno-
sti v teku. V prihodnosti vseka-
kor nameravajo nadaljevati za-
stavljene naloge na podroËju ra-
cionalne rabe energije. Tako pri-
pravljajo posebne podatkovne in
svetovalne pakete za upraviËene
odjemalce. V okviru teh paketov
bodo odjemalci dobili podatke o
svoji porabi ter nastalih stroπkih,
v svetovalnem paketu pa jim bo-
do poleg nasvetov dali tudi izra-
Ëun moænih prihrankov ob racio-
nalnejπi rabi energije. NaraπËajo-
Ëa poraba vodi do Ëedalje plitkej-
πega potroπnikovega æepa, poleg
tega pa se bo elektriËna energija v
prihodnosti verjetno πe draæila.
Skratka, æelijo, da bi se odjemal-
ci zavedali, da je elektriËna ener-
gija ena izmed najbolj vsestran-
sko uporabnih in Ëistih oblik
energij, zato je ne smemo in je tu-
di ne bomo smeli porabljati nera-
cionalno.

Pomembno je 
tudi zniæanje izgub 
v omreæjih
Za Elektro Maribor, kot podjetje
za distribucijo elektriËne energi-
je, je pomembno, da pri distribu-

ciji elektriËne energije po elektro-
distribucijskih omreæjih dosegajo
kar se da majhne izgube elektri-
Ëne energije in s tem zniæanje
stroπkov. Zniæanje izgub elektri-
Ëne energije v omreæjih je za po-
djetje pomembno z vidika boljπe-
ga poslovanja. Racionalna raba
elektriËne energije pri konËnih
uporabnikih je pomembna z vidi-
ka zmanjπanja vplivov na okolje
pri njeni proizvodnji, kar pa je
πirπi druæbeni interes.
V prvi polovici letoπnjega leta je
bila v Elektru Maribor prodaja
elektriËne energije konËnim odje-
malcem za 2,1 odstotka veËja ka-
kor v istem obdobju lani. To po-
meni, da se poraba elektriËne
energije pri konËnih uporabnikih
poveËuje bolj, kakor je predvide-
no v Nacionalnem energetskem
programu. V njem je namreË za-
pisano, da naj bi se v obdobju od
2000 do 2010 na leto poveËevala
za 1,9 odstotka.
Tudi v Elektru Maribor se inten-
zivno ukvarjajo z obveπËanjem
odjemalcev o racionalni rabi
elektriËne energije. Na odzivnik
klicnega centra so namestili krat-
ke informacije o pomenu uËinko-
vite rabe elektriËne energije, in-
formacije o nakupu energetsko
uËinkovitih aparatov - energetske
nalepke, pomen Ërkovnih oz-
nak ... - in nasvete za varËno ra-
bo elektriËnih aparatov, kot so
hladilnik, zamrzovalnik, πtedil-
nik, peËica, pralni stroj, suπilni
stroj, pomivalni stroj.
Leta 2003 so pripravili tudi tiska-
no broπuro - natisnili so petsto
izvodov - z naslovom Kako varËe-
vati z elektriËno energijo. Name-
njena je gospodinjskim odjemal-
cem, v njej pa so obdelane teme s

6 Vir: Key Facts and Figures about EU.

Poraba primarne energije na prebivalca (toe per capita)
v 15. dræavah EU, ZDA in na Japonskem.
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Odjemalci Odjemna skupina PoveËanje (%)

Tarifni odjem Gospodinjstvo 2,38
Tarifni odjem Ostali odjem po NN 2,67
Tarifni odjem Javna razsvetljava 7,09
UpraviËeni odjem Odjem na SN in NN 4,17

podroËja varËevanja z elektriËno
energijo v gospodinjstvu - varËe-
vanje z energijo v kuhinji, kuhal-
niki in peËice, gospodinjski apa-
rati -, uporabe elektriËnih grelni-
kov vode, razsvetljave, energij-
ske nalepke in varno delo pri
uporabi elektriËnih aparatov.
Tako so odjemalci obveπËeni o te-
meljnih ukrepih uËinkovite rabe
energije v vsakdanjem æivljenju. 
Na odzivniku se je v prvih osmih
mesecih tega leta za informacijo o
uËinkoviti rabi energije zvrstilo
okrog 800 klicev, poπle pa so tudi
vse broπure. To vsekakor kaæe na
to, da ljudje æelijo biti obveπËeni
o uËinkoviti rabi elektriËne ener-
gije.
Sicer pa v Elektru Maribor naËr-
tujejo nadaljnje zniæanje izgub v
njihovem distribucijskem omre-
æju, hkrati pa nameravajo odje-
malce πe naprej obveπËati o uËin-
koviti rabi energije. Poleg tega
prouËujejo tudi moænosti za ure-
sniËitev programov za izrabo
obnovljivih virov energije.

Æelijo imeti energetsko
osveπËene odjemalce
V Elektru Celje si z energetskega
vidika æelijo, da bi bili elektroe-
nergetski vodi enakomerno obre-
menjeni 24 ur, in to vseh 365 dni
v letu, danaπnji naËin porabe
elektriËne energije pri odjemal-
cih pa je naravnan k poveËani
porabi elektriËne energije dopol-
dne. Najviπja poraba elektriËne
energije je namreË od 8. ure do
12. ure. Glede na to bo treba v
razvoju poveËati transportne po-
ti elektriËne energije.
Z gospodarskega vidika pa si æeli-
jo, da bi bili njihovi odjemalci
obveπËeni o pomenu racionalne
rabe elektriËne energije. Upora-
bljali naj bi predvsem naprave,
ki porabijo manj elektriËne ener-
gije. 
S tem bi privarËevali pri plaËilu
elektriËne energije in hkrati
zmanjπevali proizvodnjo elektri-
Ëne energije ter skrbeli tudi za
bolj zdravo okolje.
Sicer pa poraba elektriËne ener-
gije vsak dan naraπËa. Povpre-
Ëno poveËanje elektriËne energije
znaπa okrog 4,43 odstotka leta
2004. Poudariti je treba, da ima-
jo obstojeËi odjemalci z merje-
njem moËi na nizki napetosti (0,4
kV do 1 kV nad 41 kW) in na sre-
dnji napetosti (1kV do 35 kV) po-
veËanje porabe elektriËne energi-

je manj kakor πtiri odstotke.
Prav tako je pomemben podatek,
da se na leto na distribucijsko
omreæje prikljuËi pribliæno sto
novih odjemalcev, ki prispevajo
k poveËanju porabe elektriËne
energije. 
Po podatkih Enote dobave elek-
triËne energije gre v obdobju ja-
nuar-junij 2004 za 1,2-odstotno
poveËanje porabe elektriËne
energije glede na isto obdobje la-
ni za gospodinjski odjem. Decem-
bra 2003 so v sodelovanju z
Agencijo za uËinkovito rabo
energije vse odjemalce gospodinj-
skega odjema obvestili o gibanju
in znaËilnostih porabe elektriËne
energije. Hkrati so jih napotili na
spletno stran Agencije za uËinko-
vito rabo energije (http://www.
aure.si/), kjer je na voljo vrsta
ukrepov za zmanjπanje porabe
energije (varËni gospodinjski
aparati razreda A), s katerimi si
lahko odjemalec dokaj hitro raz-
bremeni gospodinjski proraËun,
izboljπa bivalne razmere in pris-
peva k varovanju okolja. To ak-
cijo bodo novembra ponovili. Si-
cer pa podjetje Elektro Celje
obveπËa o racionalni rabi energi-
je tudi na spletni strani (http:
//www.elektro-celje.si), na kateri
imajo predstavljenih nekaj ukre-
pov za racionalno rabo energije.
OËitno je, da so odjemalci veËino-
ma obveπËeni o racionalni rabi
energije le po medijih in bodo
morala distribucijska podjetja v
prihodnje na tem podroËju vloæi-
ti πe veliko truda. 

Odjemalce seznanjajo tudi
z energijskimi nalepkami 
Poraba elektriËne energije se na
obmoËju, ki ga pokriva podjetje

Elektro Gorenjska, poveËuje. Po-
veËana poraba negativno vpliva
tudi na okolje, zato je racionalna
raba energije izjemnega pomena
tudi z ekoloπkega vidika. Primer-
java porabe elektriËne energije
po odjemnih skupinah v letu
2004 z letom 2003 je za obdobje
od januarja do julija naslednja.
(Glej tabelo spodaj).
Razvidno je torej, da je poraba v
vseh odjemnih skupinah veËja
kakor lani. Na obmoËju Elektra
Gorenjska se je skupaj precej po-
veËala, kar za 3,25 odstotka.
V skladu z zakonodajo v Elektru
Gorenjska odjemalce vsako leto
obvestijo o znaËilnostih njihove
porabe in o racionalni rabi elek-
triËne energije. Zadnje obvestilo
so gospodinjskim odjemalcem po-
slali decembra 2003 in jim sporo-
Ëili, kje in kako lahko zmanjπajo
porabo in kakπen je uËinek naku-
pa energijsko varËnih gospodinj-
skih aparatov. Odjemalce gospo-
dinjskega odjema so med drugim
seznanili z energijskimi nalepka-
mi na gospodinjskih aparatih.
Opisali so razlike med porabo
elektriËne energije aparatov v
energijskem razredu A v primer-
javi z drugimi energijskimi razre-
di. Sicer pa posvetovanja o racio-
nalni rabi elektriËne energije pri-
pravljajo tudi ob sklepanju po-
godb o dobavi elektriËne energije
z upraviËenimi odjemalci, s tari-
fnimi odjemalci pa ob reπevanju
morebitnih reklamacij in ob iz-
terjavi neplaËnikov. 
Na podlagi podatkov o porabi
elektriËne energije presojajo, da
odjemalci gospodinjskega odjema
v tem trenutku nimajo dovolj
spodbude za racionalno rabo
elektriËne energije. Kot primer

7
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so omenili, da se glede na ceno
elektriËne energije na gospodinj-
skem odjemu nakup energijsko
varËnega aparata, ki za gospo-
dinjstvo pomeni draæji izdatek, v
normalnem Ëasovnem obdobju
ne splaËa. Kljub navedenemu pa
nameravajo v Elektru Gorenjska
odjemalce πe naprej obveπËati o
racionalni rabi energije. 

Na racionalno
rabo vpliva
veË dejavnikov 
Tudi v javnem distribucijskem
podjetju Elektro Primorska v ob-
dobju od januarja do julija 2004
v primerjavi z istim obdobjem la-
ni ugotavljajo poveËanje skupno
dobavljene elektriËne energije, in
sicer za πtiri odstotke. Kot so po-
jasnili na zastavljena vpraπanja,
podjetje - v okviru zakonodaje in
tehnoloπkih moænosti -odjemalce
ob neposrednih stikih obveπËa o
racionalni rabi elektriËne energi-
je. Obenem neposredno sodeluje-
jo pri nastajanju nove zakonoda-
je s podroËja racionalne rabe, ki
sledi predlogu direktive EU. Ne-
posredno obveπËanje proizvajal-
cev gospodinjskih in drugih apa-
ratov je zelo prodorno in prakti-
Ëno poteka v vseh medijih. Njiho-
vi odjemalci so sposobni rednega
prilagajanja in se odloËajo tudi
za sodobne energetsko prijazne
aparate. Sicer pa na upravi Elek-
tra Primorska menijo, da na ra-
cionalno rabo elektriËne energije
pomembno vpliva vrsta dejavni-
kov, kot so cena elektriËne ener-
gije, spremembe klimatskih ra-
zmer, osveπËanje o racionalni ra-
bi, kupna moË itd. Na sploπno
gledano je racionalna raba elek-
triËne energije v funkciji stan-
darda, racionalna raba energije
pa je πirπi in kompleksnejπi pro-
blem, s katerim se morajo ukvar-
jati razliËne stroke. Zanimiva je
na primer ugotovitev, da varËni
gospodinjski aparati πe ne pome-
nijo v absolutnem smislu manjπe
porabe elektriËne energije, ker so
se medtem æivljenjske navade
spremenile in je praviloma upo-
raba gospodinjskih aparatov po-
gostejπa. Za ohranjanje kakovo-
sti elektriËne energije je zelo po-
membno, da so vsi sodobni ener-
getsko prijazni aparati tudi
≈energetsko Ëisti«, to je, da ne
onesnaæujejo napetosti.
Sicer pa v Elektru Primorska na-
Ërtujejo posodobitev tehnoloπke

podpore za obvladovanje elek-
troenergetskega sistema, vklju-
Ëno s svetovanjem odjemalcem.
Æelijo sodelovati pri nastajanju
nove zakonodaje s podroËja raci-
onalne rabe energije z namenom,
da se upoπtevajo najπirπi vidiki,
ki naj bi prispevali k uËinkom ra-
cionalne rabe energije. Ob tem so
πe poudarili, da mora biti racio-
nalna raba elektriËne energije
prepoznavna tako na nacionalni
kot mednacionalni ravni izrabe
energije.

Poraba elektriËne energije
v Evropski uniji
Prebivalci Evropske unije so po-
rabili leta 2002 v gospodinjstvih
in storitvah za 1.410.666 GWh
elektriËne energije, kar je za do-
brih dvajset odstotkov veË kakor
v primerjavi z letom 1991. Pora-
ba se je poveËala v domala vseh
Ëlanicah razπirjene Unije, Slove-
nija pa ta podatek celo prekaπa,
saj so porabili dræavljani v gos-
podinjstvih in storitvah v ome-
njenem obdobju za skoraj 35 od-
stotkov veË elektriËne energije -
med letoma 1991 in 2002 se je po-
raba namreË povzpela s 3857 na
5780 GWh. 
»lanice razπirjene Evropske uni-
je so po podatkih za leto 2002, ki
jih je zbral evropski statistiËni
urad Evrostat, v celoti porabile
2,4 milijona GWh elektriËne
energije, veËino od tega petnaj-
sterica, ki je oblikovala zvezo
pred πiritvijo, in sicer 2,2 GWh.
V prvi skupini se je to πtevilo v
primerjavi z letom 1991 (2,07 mi-
lijona GWh) poveËalo za 15 od-
stotkov, v drugi (1,8 milijona
GWh) pa 22 odstotkov. 
Slovenija je leta 2002 potrebova-
la vsega skupaj pribliæno 11 tisoË
GWh elektriËne energije, kar je
za dobro Ëetrtino veË kakor leta
1991, ko je znaπala poraba pri-
bliæno osem tisoË GWh. Tolikπna
rast je med najviπjimi v Evropski
uniji, saj so jo presegle le redke
dræave. Prvi med njimi sta Irska
in Ciper, kjer so v omenjenem
obdobju potrebovali za skoraj 50
odstotkov veË elektriËne energije
- v prvi so izraËunali poveËanje z
11 tisoË na 19 tisoË GWh, v drugi
dræavi pa s 1600 na tri tisoË
GWh. Za tretjino je poraba nara-
sla na Malti (z 1100 na 1600
GWh) in v GrËiji (z 26 tisoË na 40
tisoË GWh), za Ëetrtino pa v Bel-
giji (poveËanje s 53 tisoË na 68 ti-

soË GWh), Italiji (190 tisoË na
250 tisoË GWh), Luksemburgu (s
3800 na 5000 GWh), na Nizozem-
skem (s 66 tisoË na 87 tisoË GWh)
in Finskem, kjer se je poraba
elektriËne energije od leta 1991,
ko je znaπala 51 tisoË GWh, do
2002 poveËala na pribliæno 70 ti-
soË GWh.
NajveË elektrike je bilo v vsej
Uniji pred dvema letoma pora-
bljene za storitve in v gospodinj-
stvih: 1,4 milijona GWh, nekaj
veË kot milijon GWh v industriji
in pribliæno 70 tisoË GWh v pro-
metu. Dræave Ëlanice nekdanje
petnajsterice so v gospodinjstvih
in storitvah potrebovale skoraj
1,3 milijona GWh elektrike, v in-
dustriji 967 tisoË GWh in prome-
tu dobrih 60 tisoË GWh.

NajveËja rast 
v gospodinjstvih
V Evropski uniji so potrebe po
elektriËni energiji v zadnjem de-
setletju najbolj izrazito poskoËile
v gospodinjstvih in storitvah, in
sicer za skoraj tristo tisoË GWh
ali 20 odstotkov. Poraba se je ta-
ko poveËala v domala vseh Ëlani-
cah, vendar so razlike v rasti ra-
zmeroma velike. Najprej izjeme:
poraba se je po podatkih Evro-
stata bistveno zmanjπala v Litvi
in Latviji, in sicer za kar 40 od-
stotkov - v prvi s 6639 na 4095
GWh, v drugi pa s 5196 na 3212
GWh. Nekoliko manj (za dobrih
deset odstotkov) so porabili pre-
bivalci πe tretje baltske dræave -
Estonije, kjer so potrebovali leta
1991 3663 GWh elektriËne ener-
gije, predlani pa 3292 GWh.
V vseh drugih Ëlanicah so prebi-
valci v sektorju storitev in v gos-
podinjstvih v primerjanem obdo-
bju porabili veË elektriËne ener-
gije. Najbolj je narasla poraba
na Portugalskem, in sicer za kar
52 odstotkov (z 12 tisoË na 24.600
GWh), vendar je treba pri tem
dodati, da se je hitro poveËevala
vse do konca prejπnjega stoletja,
potem pa se je umirila. Portugal-
ski sledijo Ciper, kjer so prebi-
valci potrebovali v primerjavi z
letom 1991 za skoraj polovico veË
elektrike (poveËanje s 1477 GWh
na 2885 GWh), GrËija s 47-odsto-
tnim skokom (s 17.313 GWh na
32.212 GWh), ©panija s 45-od-
stotnim (s 60 tisoË na 109 tisoË
GWh), Irska, kjer se je poraba
poveËala za 43 odstotkov (s 7821
na 13.700 GWh), potem pa sta na
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seznamu æe Slovenija in »eπka s
33-odstotnim poveËanjem. V prvi
so prebivalci leta 1991 porabili
3857 GWh elektriËne energije,
enajst let pozneje pa 5780. Na
»eπkem se je to πtevilo povzpelo z
19 tisoË na 28 tisoË GWh. V preo-
stalih dræavah so navedeni od-
stotki nekoliko niæji, sicer pa je
poraba najmanj narasla na ©ved-
skem (za πest odstotkov - s 67.850
na 71.900 GWh ), Danskem (za
osem odstotkov - z 20.500 na
22.200 GWh) in Madæarskem (za

devet odstotkov - z 17.750 na
20.200 GWh). 

Poraba v industriji
Prav tako skokovito je narasla v
razπirjeni Uniji poraba elektri-
Ëne energije v industriji. Leta
1991 so namreË dræave Ëlanice za
proizvodnjo potrebovale 892 ti-
soË GWh elektriËne energije, do
leta 2002 pa se je to πtevilo povz-
pelo na 1.058.986 GWh, kar po-
meni, da se je poveËalo za 15 od-
stotkov. NajveËji je bil skok med

letoma 1999 in 2000, ko se je po-
raba zgolj v enem letu poveËala
za skoraj 50 tisoË GWh. 
V tej skupini je Slovenija med dr-
æavami, ki so v dobrih desetih le-
tih poveËale porabo v industriji
za dokaj majhen deleæ, in sicer za
deset odstotkov. Industrijski
objekti so tako leta 1991 porabili
5257 GWh elektriËne energije, le-
ta 2002 pa 5827 GWh. Sicer pa so
tudi v tej skupini potrebovale
manj elektriËne energije baltske
dræave - v Estoniji se je zmanjπa-
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la poraba za skoraj polovico (z
2880 na 1883 GWh), v Litvi in
Latviji pa kar za nekaj manj kot
sto odstotkov. V prvi je upadla s
3007 na 1526 GWh in drugi s
5051 na 2546 GWh. Poleg nave-
denih so privarËevale v industriji
πe »eπka - v navedenem obdobju
za 12 odstotkov, Slovaπka za 22
odstotkov in Madæarska za πtiri.
Po drugi strani pa se je poraba
bistveno poveËala na Malti: z 236
na 802 GWh. Pri tej dræavi je za-
nimivo, da je poraba dokaj zmer-
no naraπËala do leta 1999, potem
pa poskoËila do leta 2000 za sko-
raj polovico na πtevilo, ki je osta-
lo enako do pred dvema letoma.
Velike skoke navzgor so imeli tu-
di na Irskem, v Italiji, Luksem-
burgu, na Finskem in Portugal-

skem - odstotki rasti so v vseh do-
segli od 30 do 40 odstotkov. 

Promet: 15-odstotna 
rast porabe
V sektorju prometa je bila pora-
ba elektriËne energije bistveno
manjπa, pa tudi povpraπevanje
po njej se v navedenem obdobju
ni tako poveËalo kot v gospodinj-
stvih ali industriji. Leta 1991 je
namreË 25 dræav, ki so danes
vkljuËene v Evropsko unijo, po-
trebovalo v ta namen 59.580
GWh elektriËne energije, leta
2002 pa 69.544 GWh. To pome-
ni, da se je poraba poveËala za 14
odstotkov. Slovenija je v tej sku-
pini zmanjπala porabo za tri od-
stotke, in sicer z 178 na 172
GWh. 

Baltske dræave so tudi pri prome-
tu bistveno zmanjπale porabo -
Estonija za skoraj 80 odstotkov
(z 172 na 92 GWh), Latvija za 70
odstotkov (s 188 na 111 GWh),
Litva pa celo za πtirikrat, saj je
upadla poraba z 231 na 52 GWh.
Za 70 odstotkov se je zmanjπala
πe v Cipru in za polovico na Slo-
vaπkem. Najbolj pa je narasla v
Luksemburgu (za 50 odstotkov: s
57 na 104 GWh), v ©paniji (za 45
odstotkov: s 3752 na 4794 GWh)
in GrËiji, kjer se je dvignila za
prav tako 45 odstotkov (s 123 na
222 GWh) ter v Veliki Britaniji,
kjer se je deleæ poveËanja pribli-
æal 40 odstotkom, v omenjenem
obdobju pa se je poraba elektri-
Ëne energije v prometu poveËala s
5274 na 8480 GWh.

Slovenska potratnost?
Od zaËetka devetdesetih let prej-
πnjega stoletja se je poraba elek-
triËne energije v dræavah Ëlani-
cah bistveno poveËala - v povpre-
Ëju gledano za kar Ëetrtino. Kot
reËeno, Slovenija v tem primeru
izstopa, saj se je njena poraba v
gospodinjstvih po Evrostatovih
podatkih poveËala kar za tretji-
no. Podatek je veliko bolj zani-
miv, Ëe primerjamo porabo na
prebivalca. V tem primeru se
namreË pokaæe, da so Slovenci
bolj potratni kot Danci ali ©pan-
ci, pa tudi z Nemci se æe skorajda
lahko kosajo, kot navaja inæenir
elektrotehnike Tomaæ OvËak na
spletnih straneh http://ve.gore-
ljudje.net/#12. Po podatkih iz
lanskega leta porabijo namreË
6633 kWh elektriËne energije na
prebivalca, Nemci 7124 kWh,
Danci 6556 kWh in ©panci 5883
kWh. K temu kaæe dodati, da se
kljub veliki porabi gospodarstvo
Slovenije vendarle πe ne more
primerjati z razvojem v navede-
nih treh dræavah, veliko pa pove-
do tudi podatki o bruto domaËem
proizvodu. Ta namreË znaπa v
Sloveniji 10.600 dolarjev, v Nem-
Ëiji skoraj 25 tisoË, na Danskem
nekaj manj kot 32 tisoË in v ©pa-
niji 16.500 dolarjev.

Vir: http://europa.eu.int/comm/eurostat

Brane JanjiÊ,
Miro Jakomin,
Simona Bandur
in dopisniki
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Kako odjemalci elektriËne energije
vedo, kateri aparati so energetsko
uËinkovitejπi? Na upravi podjetja
Elektra Ljubljana pojasnjujejo, da
odjemalce seznanjajo z energetski-
mi nalepkami, s katerimi so
opremljeni energetsko uËinkoviti
aparati. V sodelovanju z zunanji-
mi institucijami tako pripravljajo
skupno izobraæevanje odjemalcev
o sodobnih aparatih iz energijske-
ga razreda A in mogoËih prihran-
kih energije. Podpirajo tudi upo-
rabo varËnih sijalk za razsvetlja-
vo. Menijo, da bi bilo morda treba
narediti raziskavo o poznavanju
in pomenu energetskih nalepk na
aparatih, saj se porabniki πe vedno
raje odloËijo za cenejπi in energij-
sko potratnejπi aparat, kot pa da
bi kupili draæjo napravo in pri-
hranili pri raËunih za porabljeno
elektriËno energijo.
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PORABA ELEKTRIKE PO JUNIJSKEM PADCU SPET NAVZGOR

LETO©NJE POLETJE NAKLONJENO HIDROELEKTRARNAM

LETNI INDEKS RASTI ZNOVA NAVZGOR

Potem ko smo junija imeli 1,6-odstotno
zmanjπanje porabe elektriËne energije v pri-
merjavi z istim mesecem lani, se je poraba ju-
lija in avgusta znova dvignila. Tako je bil ju-
lijski odjem iz prenosnega omreæja veËji za
1,9 odstotka, avgusta pa je bila poraba v pri-
merjavi z istim mesecem lani veËja za 1,2 od-
stotka. Osmi letoπnji mesec so tako neposredni
odjemalci iz prenosnega omreæja prevzeli
233,8 milijona kilovatnih ur elektriËne ener-
gije oziroma za 2,9 odstotka veË kakor v
istem Ëasu lani. Odjem petih distribucijskih
podjetij pa je avgusta dosegel 727,7 milijona
kilovatnih ur in tako lanske primerjalne re-
zultate presegel za 0,7 odstotka. Dejansko do-
seæena avgustovska poraba je bila tudi za 
0,7 odstotka nad priËakovanji, zapisanimi v
letoπnji elektroenergetski bilanci.

Zaradi ponovnega zviπanja porabe v dveh
osrednjih poletnih mesecih se je dvignil tudi
letni indeks rasti porabe, tako da ta znaπa
po osmih mesecih 2,5 odstotka. Zanimivi so
tudi podatki o proizvodnji, pri Ëemer so hi-
droelektrarne do zaËetka septembra v omreæ-
je poslale æe 2 milijardi 332,7 milijona ki-
lovatnih ur ali za skoraj 47 odstotkov veË
kakor v istem obdobju lani. IzkupiËek iz je-
drske elektrarne Krπko in drugih termo
objektov pa je v osmih mesecih znaπal 6 mili-
jard 347 milijonov kilovatnih ur in bil tako
za dobrih 6 odstotkov nad lanskimi primer-
jalnimi rezultati. Povedano nekoliko druga-
Ëe, v prvih osmih mesecih nam je iz domaËih
virov uspelo zagotoviti kar 8 milijard 679,7
milijona kilovatnih ur elektriËne energije,
kar je bilo za 14,6 odstotka veË kakor v
istem Ëasu lani in tudi za 6,5 odstotka veË,
kakor je bilo sprva naËrtovano.

Po lanskem izjemno suπnem poletnem obdobju
je bilo letos vreme bolj naklonjeno proizvodnji
hidroelektrarn, saj je tem julija uspelo zagoto-
viti 422,4 milijona kilovatnih ur (88,6-odstot-
na rast v primerjavi z julijem lani), avgusta
pa so v omreæje oddale 275,6 milijona kilovat-
nih ur (60,3-odstotna rast v primerjavi z av-
gustom lani). Zelo dobro so v osrednjih dopu-
stniπkih mesecih delale jedrska elektrarna Kr-
πko, ki je julija prispevala 472,4 in avgusta
432,3 milijona kilovatnih ur, ter druge termo-
elektrarne, ki so skupaj julija in avgusta zago-
tovile 501,4 milijona kilovatnih ur. Za pokrit-
je vseh potreb smo morali julija uvoziti 285,4
milijona kilovatnih ur ter avgusta 337,4 mili-
jona kilovatnih ur, medtem ko je julijski izvoz
znaπal 457,1 milijona kilovatnih ur, avgusta
pa nam je v sosednje elektroenergetske sisteme
uspelo poslati 367,9 milijona kilovatnih ur. 
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VLADA RS

SLOVENSKI TRG 
Z ENERGIJO SE DOBRO
RAZVIJA
Vlada je na seji 16. septembra dala soglas-
je k poroËilu Javne agencije za energijo o
morebitnem prevladujoËem poloæaju na
trgu z elektriËno energijo, okoriπËanju in
zatiranju konkurence v lanskem letu.
Energetski zakon doloËa, da omenjena
agencija enkrat na leto poroËa Komisiji
Evropskih skupnosti o morebitnem prev-
ladujoËem poloæaju na trgu z elektriËno
energijo, okoriπËanju in zatiranju konku-
rence. PoroËilo mora vsebovati tudi pre-
gled spremembe lastniπtva podjetij in
ukrepov na dræavni ravni, s katerimi dr-
æava zagotavlja zadostno πtevilo udeleæen-
cev trga, ali ukrepov, s katerimi dræava
spodbuja poveËevanje Ëezmejne izmenja-
ve in konkurenco.
Slovenija je v skladu z direktivo o trgu z
elektriËno energijo sprejela novelo ener-
getskega zakona, s katero je v zahtevanem
roku udejanjila vsa doloËila direktive,
ena od njih pa je tudi omenjeno poroËilo.
PoroËilo uvodoma opredeljuje pojme s
podroËja konkurence in pristojnosti insti-
tucij na tem podroËju v Sloveniji. Podaja
informacijo o delovanju trga z elektriËno
energijo z vidika odjemalca in dobavite-
lja. PoroËilo vsebuje tudi podatke o ak-
terjih na trgu z elektriËno energijo in o
njihovi lastniπki strukturi. Vsebuje ugoto-
vitev, kako je s prevladujoËim poloæajem
na trgu z elektriËno energijo v Sloveniji in
naπteva ukrepe dræave, s katerimi bi po-
veËala konkurenËnost na trgu. 
Iz poroËila je razviden prevladujoË polo-
æaj Holdinga slovenskih elektrarn (HSE)
na podroËju trgovine na debelo. Cene
energije za upraviËene odjemalce so se la-
ni zmanjπale glede na leto prej, kar kaæe
na to, da HSE svojega poloæaja ni zlora-
bil. Ugotovitev poroËila je, da se je leta
2003 na trgu na drobno konkurenca raz-
vila, kar dokazuje, glede na zaËetno stop-
njo odpiranja trga, presenetljivo veliko
πtevilo prestopov odjemalcev. 
PoroËilo ugotavlja navzkriæno subvencio-
niranje na podroËju distribucije elektriË-
ne energije, kjer je javna sluæba dobava
tarifnim odjemalcem izkazovala izgubo, in
to zaradi zadræevanja cen za tarifne odje-
malce. Distribucijska podjetja pa so v ce-
loti imela dobiËek.
PoroËilo nadalje πe ugotavlja nelikvidnost
borze z elektriËno energijo in viπanje cen
na tej borzi glede na ceno na nemπki bor-
zi. Razlog je premajhen trg, omejitve pri
Ëezmejnem trgovanju in posebne razmere
v letu 2003, ko je zaËel veljati meddræavni

sporazum o izvozu polovice proizvodnje v
NEK na Hrvaπko. 
PoroËilo tudi navaja, da leta 2003 ni bilo
nobene prijave ali postopka v zvezi z zlo-
rabo prevladujoËega poloæaja na trgu
elektriËne energije.

Urad vlade za informiranje

SDE SLOVENIJE 

PODPISANA
ANEKSA 
H KOLEKTIVNIM 
POGODBAM 
Na podlagi novega plaËnega dogovora
med socialnimi partnerji so predstavniki
Sindikata delavcev dejavnosti energetike
Slovenije (SDE) konec avgusta z mag. Ja-
nezom KopaËem, ministrom za okolje,
prostor in energijo, podpisali aneksa h
kolektivnim pogodbam za elektrogospo-
darstvo in premogovniπtvo. Tako so se 1.
avgusta vsem zaposlenim v elektrogospo-
darstvu plaËe poveËale za 9.895 tolarjev,
v premogovniπtvu pa za 9.961 tolarjev.
Kot je povedal predsednik SDE Slovenije
Franc Dolar, so opravili tri kroge zahtev-
nih pogajanj in naposled s socialnimi part-
nerji dosegli soglasje o viπini zneskov pri
poveËanju plaË. Da so bila pogajanja tr-
da, vendar zelo uspeπna, je potrdil tudi
Jurij Ævan, predsednik sindikalne konfe-
rence elektrogospodarstva. To πe zlasti
velja, Ëe podpisana aneksa primerjamo z
aneksi drugih dejavnosti. Trenutno pote-
kajo intenzivna pogajanja med vodstvi
sindikatov energetskih podjetij in direk-
torji oziroma predsedniki uprav, in sicer
za tisti del, ki se nanaπa na uskladitev
plaË z rastjo produktivnosti. Tako se bo-
do plaËe na podlagi doseæenih poslovnih
rezultatov lahko dodatno poveËale πe za
dva odstotka. Pred kratkim so se sindika-
listi s predstavniki Ministrstva za okolje,
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prostor in energijo æe dogovorili, da bodo
za omenjeno uskladitev plaË uporabili
kriterij o poveËanju prodaje elektriËne
energije konËnim uporabnikom. V bistvu
gre za proizvedeno in prodano kilovatno
uro na zaposlenega. Sicer pa bodo pripra-
vili πe merila in kriterije za ugotavljanje
uspeπnosti v posameznih energetskih
druæbah ter jih uskladili na ravni celotne-
ga elektrogospodarstva. Ker so v tej smeri
æe precej napredovali, v SDE Slovenije
priËakujejo, da bo pri septembrskih pla-
Ëah æe upoπtevan ustrezen dodatek k plaËi
iz naslova uspeπnosti podjetja.

Miro Jakomin

SKUP©»INA ELEKTRO GORENJSKE

LANI ZA 205 MILIJONOV
TOLARJEV DOBI»KA
DelniËarji druæbe Elektro Gorenjska,
d. d., so se sestali na 7. redni seji skupπËi-
ne, ki je potekala 26. avgusta na sedeæu
druæbe v Kranju. Na skupπËini je bilo na-
vzoËih 84,31 odstotka lastnikov kapitala,
ki so se med drugim seznanili z letnim po-
roËilom in konsolidiranim letnim poroËi-
lom za leto 2003 z mnenjem revizorja.
Druæba je leta 2003 poslovala uspeπno,
saj je leto konËala s Ëistim dobiËkom v vi-
πini 432 milijonov tolarjev, kar je rezultat
veËje prodaje upraviËenim odjemalcem,
veËjega obsega poslovanja pri drugih tr-
ænih dejavnostih in veËje realizacije iz na-
slova dostopa do distribucijskega omreæ-
ja. SkupπËina je podelila upravi in nad-
zornemu svetu razreπnico in sprejela
sklep o delitvi bilanËnega dobiËka. Ugo-
tovljeni bilanËni dobiËek za leto 2003 zna-
πa nekaj veË kakor 205 milijonov tolarjev.
Na skupπËini je bil tako sprejet sklep, da
se delniËarjem druæbe izplaËajo dividende
v viπini 11,82 tolarja bruto na delnico.
Za pooblaπËeno revizijsko druæbo za leto
2004 je bila imenovana revizijska druæba
KPMG Slovenija, d. o. o., iz Ljubljane.

Elektro Gorenjska

SKUP©»INA ELEKTRO LJUBLJANE 

LETA 2003 PRVI» 
Z DOBI»KOM
V prostorih Elektra Ljubljana na Sloven-
ski 58 v Ljubljani je v zaËetku avgusta po-
tekala 8. redna seja skupπËine delniËarjev
druæbe Elektro Ljubljana, d. d., na kate-
ri so se seznanili s poslovnimi rezultati
druæbe in sprejeli πe nekatere druge skle-
pe. NavzoËih je bilo veË kakor 87 odstot-
kov lastnikov kapitala. NajveËji delniËar

VLADA RS

POTRJENI RAZVOJNI
PROIZVODNI NA»RTI 
Vlada se je na seji 16. septembra seznanila z raz-
vojnimi naËrti izvajalcev dejavnosti proizvodnje
elektriËne energije, in sicer z razvojnim naËrtom
skupine Holding Slovenske elektrarne (HSE) za
obdobje 2004-2013, z investicijskim programom
Termoelektrarne Trbovlje (TET) in z zgraditvijo
enote na trda goriva ter s strateπkim razvojnim
programom Termoelektrarne Toplarne Ljubljana
(TE-TOL) za obdobje 2004-2013. 
Temeljne razvojne usmeritve skupine HSE so ob-
delane v Razvojnem naËrtu 2004-2013 s pogle-
dom do leta 2023. V njem so na temelju analize
obstojeËih objektov in energetskih danosti v Slove-
niji ter predvideni rasti porabe elektriËne energije
poiskane vse potencialne moænosti obnovitve ozi-
roma rekonstrukcije æe obstojeËih objektov ter
novogradnje, tudi za tiste, za katere koncesijske
pogodbe v tem trenutku πe niso izdane. Ti doku-
menti upoπtevajo smernice EU v zvezi z zagotav-
ljanjem oskrbe z zemeljskim plinom in elektriËno
energijo ter z uredbami o vseevropskih energet-
skih povezavah TEN-E. 
Za energetski objekt v okviru TET so bile oprav-
ljene analize razvojnih moænosti, ki so temeljile na
izrabi obstojeËe infrastrukture, njeni rekonstrukci-
ji oziroma novogradnji ter raznovrstnosti energen-
tov. 
Po primerjavi vseh analiz, ki so primerjale plinsko
parne tehnologije s tehnologijami na trda goriva
(premog in lesna masa), se je pokazalo, da je ob-
stojeËa lokacija primerna za nadaljevanje proizvod-
nje elektriËne energije s termoenergetsko enoto,
ki uporablja trda goriva. Kot gorivo se je pokaza-
la primerna meπanica premoga z lesno maso, tudi
zaradi doseganja obveznosti dræave, vezane na
Kjotski protokol. Predvidena je uporaba visoko
kaloriËnih premogov z nizko vsebnostjo pepela in
ævepla iz uvoza.
Razvoj energetske dejavnosti v okviru TE-TOL je
analiziran v dokumentu Strateπki razvojni pro-
gram za obdobje 2004-2012. Na lokaciji TE-TOL
se je letos zaËela nekajmeseËna obnova agregata
TA1, tako da se bo elektriËna moË poveËala za 
10 MW. Leta 2004 bo izveden tudi projekt hlajenja
objektov TE-TOL na podlagi toplotne energije,
proizvedene v TE-TOL. Prihodnje leto se bo zaËel
πe projekt prigradnje plinske turbine z moËjo do
70 MW k bloku 2 (60 MW obstojeËe + 70 MW
nove = 130 MW skupne moËi). Leta 2004 bo tudi
zaËetek projekta poveËanja hladilne moËi 60 MW
ter projekta proizvodnje toplotne moËi 30 MW iz
lesnih sekancev (blok B3).

Urad vlade za informiranje
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druæbe je Republika Slovenija z 79,50-od-
stotnim deleæem.
Leta 2003 je druæba poslovala dobro in
uspeπno, saj je uresniËila vse zastavljene
cilje. Elektro Ljubljana je leto 2003, prviË
odkar posluje kot delniπka druæba, kon-
Ëalo z dobiËkom, in sicer v viπini 703,9
milijona tolarjev. Ugoden poslovni rezul-
tat je posledica trænih prizadevanj in ob-
Ëutnega zniæanja stroπkov. Kot najveËje
javno podjetje za distribucijo elektriËne
energije v Sloveniji je podjetje prodalo
3.705 GWh elektriËne energije. S tem je
druæba za 7,3 odstotka presegla naËrte in
tudi naËrtovani poslovni izid. 
Ugotovljeni bilanËni dobiËek za leto 2003
znaπa 334.332.676,98 tolarjev. Na skup-
πËini je bil sprejet sklep, da se za omenje-
no obdobje delniËarjem podjetja izplaËajo
dividende v viπini 8,53 tolarja bruto na
delnico. SkupπËina je potrdila tudi sklep o
potrditvi in odobritvi dela uprave in nad-
zornega sveta v poslovnem letu 2003 ter
podelitvi razreπnice. Dosedanjega Ëlana
nadzornega sveta Janeza Bojca je zame-
njal Radovan TesliË, zaposlen na KD Hol-
ding, d. d.

mag. Violeta Irgl

MINISTRSTVO ZA OPE

NPVO USKLAJEN 
Z EVROPSKO OKOLJSKO
ZAKONODAJO
Ministrstvo za okolje, prostor in energijo
je v zaËetku septembra z javno razgrnitvi-
jo predstavilo osnutek nacionalnega pro-
grama varstva okolja (NPVO). Priprava
tega dokumenta, ki poteka tako, kot to
doloËa predlog novele zakona o varstvu
okolja, se trenutno nahaja v sklepni fazi,
v nadaljnjem postopku pa naj bi na pre-
dlog vlade ta osnutek sprejel dræavni
zbor. Gre za temeljni strateπki dokument
na podroËju varstva okolja, njegova cilja
pa sta sploπno izboljπanje okolja in kako-

vosti æivljenja ter varstvo naravnih virov.
Program opredeljuje tako cilje na posa-
meznih podroËjih za doloËena Ëasovna ob-
dobja kot prednostne naloge in ukrepe za
njihovo doseganje. VeËina razpravljalcev
je program ocenila kot dober, podane pa
so bile tudi doloËene kritiËne pripombe in
pobude. Tako se denimo pojavlja potreba
po jasnejπi opredelitvi ciljev za doloËena
podroËja, dodelati pa je treba tudi vpra-
πanje o financiranju. Kot je na javni raz-
grnitvi pojasnil mag. Radovan Tavzes, ge-
neralni direktor direktorata za okolje pri
MOPE, je osnutek nacionalnega progra-
ma varstva okolja usklajen z evropsko
okoljsko zakonodajo in je hkrati izhodiπËe
za okoljsko poglavje strategije razvoja
Slovenije. Po besedah dr. Duπana Pluta
gre za dva izredno pomembna strateπka
dokumenta, ki naj bi ju medsebojno Ëim
bolj uskladili. V obeh dokumentih je klju-
Ëno vpraπanje, kako v razmerah globalne
ekonomije povezati pogosto nasprotujoËe
si zahteve po materialnem napredku in
naËela trajnosti oziroma sonaravnosti. Da
bi poiskali odgovor na to vpraπanje, je v
omenjeni strategiji predvidenih pet te-
meljnih razvojnih programov glede zna-
nja, veËje konkurenËnosti, poslovnega
okolja, celovitega razvoja Ëloveka in ka-
kovosti æivljenja, uveljavljanja Slovenije
v svetu in podobno. V zvezi s tem je dr.
Plut posebej omenil povezovanje regional-
nega in okoljskega razvoja kot pomembno
novost. Opozoril pa je tudi na problem
previsoke energetske intenzivnosti v slo-
venskem gospodarstvu, ki se je v zadnjih
dveh letih πe okrepila.

Miro Jakomin 

AGENCIJA RAO

CELOVITE
PONUDBE
ZA ODLAGALI©»E
RAO ©E NI
Agencija za radioaktivne odpadke
(ARAO) je v zaËetku septembra organizi-
rala prvo letno sreËanje in pogovor o rav-
nanju z radioaktivnimi odpadki z novi-
narji. Namen sreËanja je bil, da na bolj
neformalen naËin, predvsem s pogovori s
posameznimi nosilci dela, novinarji spo-
znamo agencijo, njeno delo in naËrte.
Kot je v nagovoru poudaril direktor agen-
cije prof. dr. Miran VeseliË, je trenutno
najpomembnejπa naloga agencije izdelava
strokovnih podlag za ravnanje z radioak-
tivnimi odpadki, za katere je po sedanji
zakonodaji treba najti lokacijo za odlaga-
liπËe do leta 2008 in ga zgraditi do leta
2013. Prva faza iskanja lokacije je po no-
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vi prostorski zakonodaji prostorska kon-
ferenca, ki jo organizira Urad za prostor-
sko planiranje in naj bi bila oktobra letos.
Nanjo bo resorno ministrstvo povabilo vse
lokalne skupnosti. Z zainteresiranimi se
bodo potem zaËela pogajanja. Na vpraπa-
nje, koliko ponudb za odlagaliπËe æe imajo
na Agenciji RAO, je dr. VeseliË odgovoril,
da imajo ponudbe fiziËnih oseb in pred-
stavnikov lokalnih skupnosti. Celovite po-
nudbe s soglasjem lokalne skupnosti pa
nimajo. Znani pa so zneski za nadomestilo
lokalni skupnosti, kjer bo zgrajeno skla-
diπËe RAO. Uredba doloËa deleæ obËini,
kjer stoji jedrski objekt, nadomestilo ob-
Ëini, kjer bo stalo odlagaliπËe nizko in sre-
dnje radioaktivnih odpadkov pa bo 65 od-
stotkov te vsote, oziroma 2,311 milijona
evrov na leto.
≈Doslej smo s pomoËjo mediatorke pred-
stavili dejavnost agencije v 35 obËinah in
v dvanajstih odlagaliπËe RAO, od teh so
tri pokazale zanimanje za dodatne infor-
macije. Lokalna skupnost, ki bo dovolila
terenske raziskave, bo dobila 10-odstotno
nadomestilo od letne vrednosti, ki bi jo
dobila obËina, v kateri bi bilo odlagali-
πËe,« je nadaljeval dr. VeseliË, ki pravi,
da dokler nimajo lokacije, ne morejo iz-
delati ponudbe za odlagaliπËe, saj lahko
lokacija vpliva na stroπke gradnje tudi do
30 odstotkov. ©e vedno pa ostaja nespor-
no dejstvo, ki so ga potrdili tudi sogovor-
niki na tokratnem sreËanju, da je lokalna
skupnost tako v svetu kot pri nas, kjer æe
stoji jedrski objekt najbolj zainteresirana
za reπitev problema trajnega odlaganja
RAO. Predstavniki teh obËin - pri nas so
to tri posavske in Dol pri Ljubljani - so
najbolje seznanjeni s to problematiko in
jo najbolje razumejo. ©koda je le, da se
pri nas tega odgovorni za trajno reπitev
odlaganja nizko in srednje radioaktivnih
odpadkov ne zavedajo.

Minka Skubic

ELEKTRO CELJE

VGRADNJA
DRUGEGA
TRANSFORMATORJA 
V RTP 110/20 kV
©ENTJUR
Po uspeπno opravljenem tehniπkem pre-
gledu v RTP 110/20 kV ©entjur in z vklju-
Ëitvijo transformatorja v obratovanje smo
izboljπali zanesljivost in kakovost dobave
elektriËne energije na obmoËju ©entjurja
in njegove okolice.
Razdelilna transformatorska postaja
110/20 kV ©entjur je bila zgrajena leta

1978 in bila prikljuËena enostransko na
prenosno omreæje 110 kV iz RTP
400/220/110 kV Podlog. V zaËetku je bilo
obratovanje srednjenapetostnega omreæja
na nivoju 10 kV z izolirano nevtralno to-
Ëko transformatorja. Leta 1989 sta sledila
prehod na 20 kV z ozemljeno nevtralno
toËko transformatorja preko maloo-
hmskega upora in zgraditev DV 110 kV
©entjur-Rogaπka Slatina. S tem se je za-
prla zanka 110 kV Podlog-Cirkovci.
Zaradi naraπËanja porabe elektriËne
energije in zagotavljanja zanesljivosti
obratovanja in kakovosti dobave elektri-
Ëne energije so se priËele pojavljati potre-
be po vgradnji drugega transformatorja.
Drugo transformatorsko polje je bilo
gradbeno zgrajeno, ni pa bilo opremljeno,
zaradi Ëesar je bilo treba speljati celoten
postopek za pridobitev enotnega dovolje-
nja za vgradnjo in montaæo opreme. Nov
poseg v prostor je obsegal vgradnjo opre-
me v 110 kV stikaliπËu, postavitev trans-
formatorja 110/20 kV moËi 20 MVA, vgra-
dnjo opreme v stikaliπËu 20 kV ter vgra-
dnjo opreme za zaπËito in vodenje. Ko
smo dela konËali, pridobili enotno dovo-
ljenje ter uspeπno opravili tehniËni pre-
gled, smo od Ministrstva za okolje, pro-
stor in energijo prejeli odloËbo o posku-
snem, πestmeseËnem obratovanju trans-
formatorja.
Po vkljuËitvi drugega transformatorja se
bo odjem, ki je zdaj prikljuËen v celoti na
transformator I, delil na dva dela:
- kabelske izvode na en transformator (in-

dustrija),
- prostozraËne izvode na drug transfor-

mator (πirπa okolica), na katerega je pre-
dvidena tudi vgradnja shunt stikala. 

Z vgradnjo drugega transformatorja pa se
dela v RTP 110/20 kV ©entjur πe niso
konËala, saj je predvideno:
- obnova obstojeËega transformatorja,
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- zamenjava obstojeËih malooljnih odklop-
nikov z vakuumskimi z elektromagnet-
nim pogonom,

- zamenjava zaπËite v vseh 20 kV izvodih.
Z naπtetimi deli na obmoËju mesta ©entjur
s πirπo okolico se bo poveËala zanesljivost
obratovanja, izboljπala kakovost oskrbe z
elektriËno energijo ter ustvarile doloËene
rezerve za prihodnost. 

Gregor Milanez

IN©TITUT JOÆEF ©TEFAN

CEU SKRBI 
ZA VE»JO 
ENERGETSKO 
OSVE©»ENOST 
Center za energetsko uËinkovitost Inπtitu-
ta Joæef ©tefan (CEU) je pred kratkim iz-
dal broπuro Energijske nalepke in oznaËe-
vanje uËinkovitosti gospodinjskih apara-
tov, in sicer v okviru mednarodnega pro-
jekta ELAR, ki ga sofinancirata Evropska
komisija in Agencija za uËinkovito rabo
energije. Kot je povedal Marko PeËkaj, je
broπura namenjena predvsem izobraæeva-
nju prodajalcev velikih gospodinjskih
aparatov, ki morajo biti po predpisu
obvezno oznaËeni z energijskimi nalepka-
mi. V uvodu broπure sta opisana obseg
porabe elektriËne energije v slovenskih
gospodinjstvih in vpliv tega na okolje, v
nadaljevanju pa so predstavljeni pomen
energijskih nalepk ter zakonske podlage
predpisov, ki urejajo njihovo uporabo.
Na koncu je tudi povzetek dolænosti, ki
jih imajo v zvezi z energijskimi nalepkami
trgovci in dobavitelji oziroma izdelovalci
gospodinjskih aparatov. Poleg te broπure
je Center za energetsko uËinkovitost letos
pripravil tudi zbirko 15 informativnih li-
stov Zelena elektrika, in sicer v okviru
projekta OPET RES-e, ki ga sofinancira-
ta Evropska komisija - v okviru 5. okvir-
nega programa EU - in Agencija za uËin-
kovito rabo energije. Po besedah dr. Fou-
ada Al-Mansourja je glavni namen pro-
jekta spodbujanje proizvodnje elektriËne
energije iz obnovljivih virov energije skla-
dno z direktivo EU za promocijo elektri-
Ëne energije, proizvedene iz OVE v notra-
njem trgu z elektriËno energijo. Omenjena
zbirka vsebuje vrsto uspeπnih projektov
za proizvodnjo elektriËne energije iz
OVE, kot so na primer elektrarna na bio-
plin Letuπ, odlagaliπËni plin Barje, mala
hidroelektrarna Prehova, sonËna elek-
trarna na odlagaliπËu odpadkov Bochin-
gen v NemËiji, vetrni park Les Colladetes
v ©paniji, mala hidroelektrarna na reki
Bobr na Poljskem, elektrarna na bioplin
Northern Saarland v NemËiji, sistem tri-

generacije na biomaso Fisher v Avstriji
itd. Kot je πe povedal dr. Fouad, je cilj
zbirke v poveËanju prepoznavnosti finan-
Ënih, javnih in zasebnih mehanizmov na
podroËju proizvodnje elektriËne energije
iz OVE.

Miro Jakomin

SAVSKE ELEKTRARNE LJUBLJANA 

ODLO»ITEV ©E MED
NEBOM IN ZEMLJO
Septembra je poleg kampanje za volitve v
dræavni zbor potekala tudi æivahna kam-
panja ≈za in proti« uresniËitvi celovitega
projekta o obnovi in dogradnji HE Moste.
Pred æe napovedanim referendumom, ki
bo potekal 3. oktobra letos, so bile πe zla-
sti intenzivne dejavnosti Odbora za reπi-
tev Save Dolinke, ki πe naprej nasprotuje
gradnji novega akumulacijskega jezera,
Ëeπ da bi popolnoma potopil Berje. V za-
dnjem mesecu pred referendumom so
predstavniki vodstva Savskih elektrarn
Ljubljana opravili πe zadnja sreËanja s
prebivalci in drugimi zainteresiranimi
skupinami na obmoËju Bleda ter jim πe
enkrat predstavili strokovne argumente,
ki utemeljujejo obnovo HE Moste. Kot je
povedal direktor SEL Drago Polak, celo-
vita uresniËitev tega projekta, vkljuËno z
vgradnjo novega akumulacijskega jezera,
sicer zahteva precejπnja sredstva, vendar
bi v prihodnjih letih s cenejπim obratova-
njem poplaËali visoke zaËetne stroπke
(dolgoroËni uËinek). Hkrati bi se z obnov-
ljeno HE Moste zmanjπala odvisnost Slo-
venije od tujih virov vrπne energije. Vse-
kakor je ta objekt zelo pomemben za slo-
venski elektroenergetski sistem (EES), kot
v javnosti æe dalj Ëasa opozarja prof. dr.
Ferdinand Gubina z ljubljanske fakultete
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za elektrotehniko. O strokovnih razlogih,
ki narekujejo celovito izvedbo tega pro-
jekta, smo obπirno pisali æe v poletni πte-
vilki Naπega stika.

Miro Jakomin

ESOTECH

USPE©NA PRVA
POLOVICA LETA
Prva polovica poslovnega leta se je za
druæbo Esotech konËala v skladu s priËa-
kovanji. V prvih πestih mesecih je druæba
dosegla 1,3 milijarde tolarjev prihodkov
in 12 milijonov tolarjev poslovnega izida.
Njihov cilj je poveËati kakovost storitev in
dodano vrednost projektov, saj je edini
razsodnik uspeha kupec. V zaËetku julija
je Esotech podpisal pogodbo za dva nova
tehnoloπko zahtevna projekta v Acroniju,
na podroËju ekologije in energetike. 
Projekt, obnova razdelilne postaje HVB
in v okviru te izdelava projektne doku-
mentacije, dobava in montaæa primarne
elektro opreme ter dobava in montaæa
pripadajoËih instalacij, bo zaradi zagoto-
vitve zanesljivega napajanja obrata HVB
konËan v treh mesecih. Primarno opremo
bo dobavil Siemens, s katerim je druæba
Esotech ob podpisu pogodbe z Acronijem
podpisala pismo o nameri o sodelovanju
na podroËju energetike in avtomatizacije
procesov z namenom povezovanja znanja
in dejavnosti za doseganje veËje konku-
renËnosti in skupnega nastopa na trgu.
Esotech je lani za Acroni pripravil pro-
jektno dokumentacijo za zmanjπanje po-
rabe hladilne vode, zdaj pa so se dogovo-
rili tudi za uresniËitev tega projekta. Pro-
jekt pomeni pomemben korak v ekoloπki
sanaciji Acronija in bo znatno zmanjπal
obremenitve okolja. Te bodo odslej na
tem tehnoloπkem sklopu v okviru zakon-
sko predpisanih oziroma manjπe. Dela bo-
do trajala skoraj leto dni.
Nova naroËila, pridobljena na podlagi
ustreznih referenc, so temelj nadaljevanja
sodelovanja z Acronijem in hkrati po-
membna odskoËna deska za dokazovanje
usposobljenosti druæbe Esotech pri drugih
kupcih na primerljivem podroËju.
Druæba Esotech kot nosilno podjetje go-
spodarskega interesnega zdruæenja Ekolo-
πki grozd intenzivno pripravlja predstavi-
tev na dveh septembrskih forumih, kjer
se bodo na povabilo lokalne vlade pred-
stavili z lastnim referatom na forumu City
Construction and Environment Protecti-
on Shanghai International Forum 2004 in
The 8th Shanghai International Environ-
mental Industry Exhibition.
V zaËetku julija je v prostorih druæbe
Esotech potekala tudi osma skupπËina del-

niËarjev druæbe. DelniËarji so na skupπËi-
ni podelili razreπnico upravi in nadzorne-
mu svetu za leto 2003, ugotovili dobiËek
in potrdili dividendo 1.500 tolarjev bruto
na delnico (skupno πtevilo delnic je
19.586), pooblastili upravo za nakup del-
nic v sklad lastnih delnic in oblikovanje
rezerv za lastne delnice ter imenovali revi-
zijo za revidiranje poslovanja v letu 2004. 

Esotech, d. d.

SOLTRAIN

SEMINAR 
O SON»NI ENERGIJI 
TOKRAT
V MARIBORU
Na mariborski fakulteti za elektrotehni-
ko, raËunalniπtvo in informatiko je sep-
tembra v sodelovanju z ljubljansko fakul-
teto za elektrotehniko potekal strokovni
seminar o izkoriπËanju sonËne energije za
proizvodnjo elektriËne energije z uporabo

17

HSE

SKLENJENA DOLGORO»NA
POGODBA
V prostorih Premogovnika Velenje je bila 14. sep-
tembra podpisana desetletna pogodba o nakupu
premoga, zakupu moËi in nakupu elektriËne ener-
gije med Premogovnikom Velenje, Termoelektrar-
no ©oπtanj in Holdingom Slovenske elektrarne.
Pogodba ureja medsebojna razmerja med vsemi
tremi podpisniki glede nakupa premoga, zakupa
moËi in nakupa elektriËne energije. Po pogodbi,
ki zaËenja veljati 1. januarja 2005, naj bi Premo-
govnik Velenje dobavil Termoelektrarni ©oπtanj
vsako leto 38.500.000 GJ premoga za potrebe
pridobivanja elektriËne energije. Letna koliËina
prodanega premoga je usklajena z Nacionalnim
energetskim programom, pogodbene stranke pa
bodo natanËnejπe koliËine doloËale vsako leto z le-
tno pogodbo, ki pa od osnovne ne sme odstopati
za veË kakor pet odstotkov. Pogodba doloËa tudi
okvirno ceno premoga in ta ne sme biti veËja od
2,8 EURA/ GJ. S pogodbo se je Premogovnik Ve-
lenje zavezal tudi, da bo v desetih letih zmanjπal
stroπke pridobivanja premoga za 15 odstotkov.
Stroπki zapiranja jame ©kale in prestrukturiranja
Premogovnika Velenje niso predmet te pogodbe.
Holding Slovenske elektrarne bo po omenjeni po-
godbi kupil vso pridobljeno elektriËno energijo iz
Termoelektrarne ©oπtanj.

Premogovnik Velenje
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fotonapetostnih sistemov. Podobno kot æe
prej v Ljubljani so tudi ta seminar uspe-
πno izvedli v okviru evropskega projekta
Soltrain, ki je del evropskega programa
Altener. Na sreËanju so predavatelji
predstavili trenutno stanje obnovljivih vi-
rov energije (OVE), poloæaj fotovoltaike v
svetu, prednosti in slabosti fotonapeto-
stnih sistemov, rezultate analize ekonom-
skih in ekoloπkih vidikov uporabe fotona-
petostnih sistemov ter druge aktualne te-
me. Dvodnevnega seminarja so se udeleæi-
li predstavniki ustanov in stroke na po-
droËjih OVE, energetike in varovanja
okolja ter drugi udeleæenci, ki jih zanima
fotonapetostna pretvorba energije. Po be-
sedah prof. dr. Marka TopiËa z ljubljan-
ske fakultete za elektrotehniko bo treba
ne samo v Zahodni Evropi, temveË tudi v
novih Ëlanicah EU obnoviti in izboljπati
elektriËno infrastrukturo, ki sovpada z li-
beralizacijo trga elektriËne energije. Tudi
v Sloveniji bo problem zanesljive, uËinko-
vite in predvsem trajnostne ekoloπko na-
ravnane energetske oskrbe postal pomem-
ben dejavnik razvoja. Ena od πe neizkori-
πËenih moænosti so tudi sonËne celice, ki
neposredno pretvarjajo sonËno v elektri-
Ëno energijo in pomenijo najËistejπi vir
elektriËne energije z ekoloπkega vidika.
≈Evropa pospeπuje korak pri uvajanju
obnovljivih energetskih virov, πe posebej
sonËnih elektrarn. Tudi v Sloveniji se na
podroËju fotovoltaike premika,« je dejal
dr. TopiË. 

Miro Jakomin

GOSPODARSKA ZBORNICA SLOVENIJE

VE» POZORNOSTI 
MALIM 
IN SREDNJIM 
PODJETJEM
Septembra je na 37. mednarodnem obr-
tnem sejmu v Celju dejavno nastopila tudi
Gospodarska zbornica Slovenije in pred-
stavila πtevilne dejavnosti in storitve, na-
menjene malim in srednjim podjetjem.
Kot je na sreËanju ob odprtju poudaril
predsednik Joæko »uk, si je GZS postavi-
la visoke cilje, med katere sodi πe zlasti
prizadevanje, da bi v dræavni upravi pri
sprejemanju zakonodaje namenili veËjo
pozornost malim in srednjim podjetjem
(po naËelu: pomisli najprej na male!). K
temu je GZS æe doslej prispevala pomem-
ben deleæ, in sicer z Infopiko - svetoval-
nim centrom za mala in srednja podjetja,
kjer podjetja dobijo brezplaËna svetova-
nja kar s 14 podroËij. GZS, ki je letos
predsedujoËa v okviru projekta Srednje-
evropska pobuda, je podjetjem ponudila
moænost neposrednih sreËanj in izmenjave
predlogov in ponudb za poslovno sodelo-
vanje s podjetji iz dræav, Ëlanic te pobu-
de. Sicer pa so organizatorji letos pripra-
vili veË kakor 50 strokovnih prireditev,
sreËanj in okroglih miz. NajveËja novost
je bila tako imenovana poslovna avenija v
dvorani A, na kateri so se kot poslovni
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Manjπi foto-
napetostni
sistem za

pretvarjanje
sonËne v

elektriËno
energijo.

Foto Miro Jakomin
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partnerji predstavili Obrtna zbornica,
Pospeπevalni center za malo gospodarstvo
in Gospodarska zbornica Slovenije. Ome-
nimo pa πe, da je GZS pripravila tudi
okroglo mizo UËeËa se organizacija v
okviru prireditev, ki so bile namenjene
izobraæevanju in usposabljanju malih in
srednjih podjetij.

Miro Jakomin

ELEKTRO CELJE 

RAZSTAVA 
©ESTIH 
SODELAVCEV 
UMETNIKOV
Umetnost bogati druæbo in posameznika.
Izhaja iz Ëloveka in se vanj vraËa. Pomeni
imeti odnos do sebe, do drugih, do æivlje-
nja. Odkar imamo v poslovni stavbi preu-
rejeno avlo, smo v njej z obËasnimi slikar-
skimi razstavami popestrili likovni utrip
in umetnostno komunikacijo s strankami
in zaposlenimi sodelavci. Gostili smo æe
akademske slikarje in likovne samorastni-
ke. Tokrat smo se odloËili predstaviti πest
avtorjev, ki se ob vsakodnevnem odgovor-
nem opravljanju dela v podjetju Elektro
Celje, d. d., posvetijo πe sebi, najdejo Ëas
za svoje konjiËke in dovolijo ustvarjalno-
sti, da najde pot navzven in se izrazi v po-
dobah, ki se bodo tako lahko dotaknile
tudi nas. Da jih bomo sprejeli vase, da
nas bodo obogatile in morda spodbudile v
vsakem posamezniku novo ustvarjalnost,
ali pa nam bodo samo polepπale dan. To
pa je za æivljenje tudi najbolj pomembno -
doæiveti lep dan, bogat in prostoren v se-
bi.
In doæiveli smo ga v Ëetrtek, 9. septembra
2004, ko je Galerija Dan tudi tokrat po-
skrbela, da je ob kulturnem programu ob
odprtju razstave predstavila πtevilnim
zbranim gostom in sodelavcem naπe sode-
lavce umetnike: 
Davida Brusnjaka, ki se je od amaterja
do resnega fotografa prelevil z vztrajnim
delom in izobraæevanjem. Notranja ener-
gija, strast, sentimentalnost in predana
ljubezen ga vodita v osebno vizualno izpo-
ved njegovih fotografij.
Aleπa Neæmaha, samouka in samotarja,
pesnika, ki se je sredi devetdesetih let po-
dal πe na likovno pot - v odkrivanje nove-
ga sveta barv in kolorita. Ko zaËne slikati,
se pusti voditi navdihu. Njegova dela iz-
povedujejo Ëustveno stanje, ki ga Ëuti do
sveta, v katerem æivi, in s tem osamljenost
in hrepenenje po drugaËnem.
Davorja Lipeja, fotografa, katerega ena
glavnih znaËilnosti na fotografijah je zaje-
ti drobne trenutke Ëasa, podrobnost, ki je

drugi ne opazijo, pogled pa se mu pogosto
ustavi tudi na prav vsakdanjih detajlih.
Ljubo Kostevc, ki jo energija in strast vo-
dita v vizualno izpoved doæivetega, kar se
izraæa tako pri akvarelu, svinËniku in
drugih naËinih izraæanja njenih zamisli.
Petra PetroviËa, avtorja, ki svoje slikar-
stvo najveË Ërpa iz narave. Najbolj mu
ustreza akvarel, vendar uspeπno slika tu-
di v drugih tehnikah, na primer akrilu.
©tefana VrbaniËa, slikarja, Ëigar dela iz-
æarevajo toplino, Ëutnost, moË in energi-
jo, ki jo, okupirani z navidezno pomem-
bnostjo materialnega sveta, vsi nadvse po-
trebujemo.
Razstavljalcem Ëestitamo, bralce pa vabi-
mo na ogled! PrepriËani smo, da vas bo
razstava razveselila, morda pa bo tudi πe
koga spodbudila, da πirπi javnosti pred-
stavi stvaritve svojega umetniπkega izra-
æanja. 

Danica Mirnik
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Sodelavci -
avtorji 
razstave.

Foto Gregor Milanez
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inamiËno dogajanje v
slovenskem elektroe-
nergetskem sistemu je
septembra dobilo πe do-

daten zagon pred napovedanim
zaËetkom novega vala velikih in-
vesticij v proizvodne in druge
zmogljivosti na podlagi zaËrtanih
naËrtov, za katere je vlada æe da-
la soglasje. ©e vedno pa se pri ne-

katerih elektroenergetskih pro-
jektih pojavljajo odprta vpraπa-
nja. V pogovoru z mag. Djordjem
Æebeljanom so nas tokrat zani-
mali predvsem njegovi pogledi o
uresniËevanju projekta HE Mo-
ste in ustanavljanju Holdinga slo-
venske distribucije, pa tudi stali-
πËe do problema previsoke ener-
getske intenzivnosti, na katerega

je bilo opozorjeno na javni pred-
stavitvi Nacionalnega programa
varstva okolja. 

Kako bi komentirali 
trenutno dogajanje na
podroËju prizadevanj 
za uresniËitev projekta
obnove in dogradnje 
HE Moste? 
≈Poudariti moram, da HE Moste
s svojo novo naloæbo ni namenje-
na temu, da kdor koli vztrajno
ohranja svoje mnenje in ga ne
zna oziroma ne æeli spremeniti.
Trenutno obe strani vztrajata na
svojem bregu in se projekt ne
uresniËuje. Za reπitev tega pro-
blema bi v resnici morali ubrati
neko srednjo pot. Menim, da je
treba problem obnove in dogra-
dnje tega projekta reπiti tako, da
se bo HE Moste samofinancirala.
To pomeni, da naj bi to obnovo
ekonomsko upraviËil produkt, ki
bo izhajal iz te naloæbe. Sredstev

PRA©ANJE JE, KOLIKO
KAJ STANE
V

Glede prizadevanj za uresniËitev projekta obnove
in dogradnje hidroelektrarne Moste je mag. Djor-
dje Æebeljan, generalni direktor Direktorata za
energijo, v pogovoru med drugim opozoril, da je
treba ta problem reπiti tako, da se bo hidroelek-
trarna samofinancirala. Poleg tega je omenil tudi
nekatere druge pomembnejπe vidike v slovenskem
elektroenergetskem sistemu, predvsem na podroËju
naËrtovane reorganizacije elektrodistribucijskih
podjetij, kjer je v teku ustanavljanje Holdinga slo-
venske distribucije. 

D
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Mag. Djordje
Æebeljan, 
generalni 
direktor 
Direktorata 
za energijo.

Foto Miro Jakomin
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namreË ne bi smeli pridobivati na
podlagi kakrπnih koli dotacij iz
virov, ki ne izhajajo iz prodane
kilovatne ure elektriËne energije.
Sicer pa glede HE Moste obstaja-
ta dva teoretiËna pogleda. Po pr-
vem lahko vse kupimo na trgu,
po drugem pa vse æelimo imeti
doma. In vpraπanje je, koliko kaj
stane. Treba je predvsem ugoto-
viti, kako ekonomsko in ekoloπko
izrabiti omenjeno naloæbo. Me-
nim, da je naËrtovana obnova in
dogradnja HE Moste smotrna na-
loæba tako po energetski kot
okoljski strani. O referendumu
pa menim, da to gotovo ni pravi-
len naËin reπevanja strokovne
problematike. Jasno je, da se v
tem primeru reπuje samo vpraπa-
nje, kdo ima prav. To je pribli-
æno ista filozofija, kot se je poka-
zala ob referendumu o TET 3.
Skratka, treba je gledati na sana-
cijo in ohranitev energetske loka-
cije na obmoËju Most ter na opti-
malno energetsko in ekoloπko
izrabo prostora na tej lokaciji.
Kot sem æe omenil, pa je treba
uveljaviti tudi samofinaciranje te
naloæbe.«
V kateri fazi se trenutno
nahajajo priprave 
na ustanovitev Holdinga
slovenske distribucije?
Katera kljuËna vpraπa-
nja so ta hip πe odprta? 
≈Trenutno poteka izpopolnitev
πtudije o kapitalskem povezova-
nju distribucijskih podjetij, ki
naj bi pokazala, kakπna naj bi bi-
la struktura holdinga kot krovne-
ga podjetja. To naj bi bilo razvi-
dno iz organigrama, ki naj bi ga v
kratkem predstavili. ©e vedno
menimo, da je organizacija hol-
dinga tista, ki naj bi omogoËala
doloËeno ekonomsko optimiranje
izvajanja gospodarskih javnih
sluæb na podroËju distribucije
(sistemski operater in v manjπem
obsegu dobava tarifnim odjemal-
cem). S tako obliko organizirano-

sti bi lahko izvedli obvladovanje
stroπkov. Trenutno je predlog za
ustanovitev Holdinga slovenske
distribucije v fazi usklajevanja
med vsemi tremi partnerji. V pr-
vi fazi gre za ustanovitev holdin-
ga, v drugi pa za vpraπanje, kako
na najbolj uËinkovit naËin izpol-
niti zahteve energetskega zakona.
Tam je zapisano tudi, da mora
vsakdo, ki ima veË kakor sto tisoË
odjemalcev, imeti loËenega si-
stemskega operaterja. Pri tem
gre za vpraπanje, ali bo sistem-
skega operaterja ustanovilo pet
distribucijskih podjetij ali dræa-
va. Skratka, treba je samo ugoto-
viti, katera organizacijska oblika
je v tem primeru najbolj uËinko-
vita za izvajanje. »e pa se ne bo
niË zgodilo, bomo hkrati imeli pet
sistemskih operaterjev in pet ko-
ordinatorjev na petih geografskih
podroËjih, kar gotovo ni najbolj
optimalna razliËica.«

Dr. Duπan Plut je sep-
tembra med javno pred-
stavitvijo Nacionalnega
programa varstva okolja
(NPVO) opozoril na
previsoko energetsko in-
tenzivnost v Sloveniji.
Kakπen je vaπ pogled na
to teæavo? 
≈Energetska intenzivnost je opre-
deljena kot kvocient primarne
porabe energije in bruto druæbe-
nega proizvoda (BDP). Menim,
da ni teæava samo v porabljenih
kilovatnih urah elektriËne ener-
gije, temveË tudi v dodani vre-
dnosti na kilovatno uro. To je v
bistvu problem gospodarstva, na
katerega pa Ministrstvo za oko-
lje, prostor in energijo nima ne-
posrednega vpliva. Energetska
intenzivnost naj bi se po projek-
ciji NEP-a zmanjπevala v povpre-
Ëju za 2,3 odstotka na leto do le-
ta 2015. Neuradni podatek za le-
to 2003 nakazuje gibanje v tej
smeri. (Glej tabelo zgoraj).

Pri tem lahko pripomnim, da bi
teoretiËna ustavitev proizvodnje
energetsko intenzivne industrije -
Taluma, TD Ruπe in æelezarn Je-
senice, Ravne in ©tore - le za sla-
be πtiri odstotke zmanjπala ener-
getsko intenzivnost. Torej ta po-
datek le potrjuje dejstvo, da mo-
ramo pri enaki porabi energije
bistveno poveËevati dodano vre-
dnost, kar pa zajema verjetno
doloËeno prestrukturiranje slo-
venskega gospodarstva. V ev-
ropskih dræavah namreË bistve-
no veËji deleæ, kakor pri nas, k
bruto druæbenemu proizvodu
prispevajo storitvene dejavno-
sti.«

Na podroËju plaËne poli-
tike ste intenzivno sode-
lovali na pogajanjih s
SDE Slovenije. V zaËet-
ku septembra so pred-
stavniki sindikata z mi-
nistrom Janezom Kopa-
Ëem podpisali aneksa h
kolektivnim pogodbam
elektrogospodarstva in
premogovniπtva. Kaj po-
meni podpis teh doku-
mentov?
≈Podpis aneksov h kolektivnim
pogodbam elektrogospodarstva
in premogovniπtva ima vsekakor
doloËen vpliv na stroπek dela. To
pomeni, da bodo uprave energet-
skih druæb morale πe dodatno op-
timirati doloËene poslovne proce-
se, da bi lahko stroπek dela znale
pravilno in uËinkovito uporabiti.
Vesel sem, da smo v pogajanjih
med socialnimi parterji dosegli
tak dogovor, da smo ga znali pra-
voËasno uresniËiti, in da se tako
ena kot druga pogodbena stran
zavedamo svojih obveznosti.« 

Miro Jakomin
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2000 2001 2002 2003

Energetska intenzivnost 309 312 310 303*
(toe/mio EUR 2000)
Sprememba 1,0% -0,6% -2,3%
*Podatek za leto 2003 πe ni uradno statistiËno objavljen
Vir: SURS, StatistiËne informacije 281, 5. nov. 2003
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a Ëelo Agencije za ener-
gijo je sredi avgusta pri-
πla diplomirana ekono-
mistka Irena GlaviË, ki

delo agencije zelo dobro pozna,
saj je v njej delala æe od njene
ustanovitve. Na naπe povabilo na
pogovor se je prijazno odzvala,
mi pa smo ji zastavili nekaj kljuË-
nih vpraπanj, povezanih z dose-
danjim in tudi prihodnjim delom
nacionalnega energetskega regu-
latorja.

Delo agencije zelo dobro
poznate, saj ste bili pred
prevzemom poloæaja di-
rektorice Agencije sveto-
valka prejπnjega direk-
torja dr. Joæeta Kopriv-
nikarja. Kako ocenjujete
dosedanjo vlogo agencije
pri oblikovanju sloven-
skega energetskega trga
in katere naloge so 
v ospredju njenega pri-
hodnjega dela?
≈Agencija za energijo je relativno
mlada institucija, saj je bila usta-
novljena πele leta 2001 oziroma je
nastala hkrati s procesi odpira-
nja trga z elektriËno energijo, ki
je v naπ prostor prineslo vrsto no-
vosti. Tako je agencija sodelova-
la pri nastajanju in oblikovanju
nekaterih kljuËnih dokumentov
in podzakonskih aktov, ki so bili

podlaga odpiranju slovenskega
trga z elektriËno energijo. Precej
pozornosti pa je pozneje bilo na-
menjeno tudi pripravam na obli-
kovanje prvega regulativnega ob-
dobja oziroma metodologijam
doloËanja cen za uporabo prenos-
nega in distribucijskega omreæja
in presojanja upraviËenosti stro-
πkov. Ker je πlo za precejπnjo no-
vost tudi v evropskih okvirih, je
bil to za agencijo precejπen stro-
kovni izziv in tudi za tedanjo ka-
drovsko zasedbo kar velik delov-
ni zalogaj. Nove smernice Ev-
ropske unije in novele slovenske-
ga energetskega zakona so pri-
stojnosti in naloge agencije πe
precej razπirile.
V ospredju so tako dejavnosti,
povezane z odprtjem trga z ze-
meljskim plinom, kar je enako
zahteven korak, kot je bilo to v
primeru trga z elektriËno energi-
jo, pri Ëemer so vse prejπnje nalo-
ge, povezane z delom agencije,
ostale v veljavi πe naprej. Ob tem
gre poudariti, da so naπ velik po-
tencial ravno kadri, ki so se v zad-
njih letih precej specializirali in
si s sodelovanjem z evropskimi
regulatorji nabrali tudi ustreznih
izkuπenj. Veliko znanja je bilo
namreË prenesenega iz evropske-
ga prostora, kjer podobni regula-
torji v nekaterih dræavah obsta-
jajo æe deset in veË let. Seveda pa

popolno posnemanje tujih izku-
πenj in prakse ni mogoËe in tudi
ne dobro, ter je treba tuje znanje
zelo previdno in s precejπnjo me-
ro obËutka prenaπati v naπ pro-
stor. DrugaËe pa je naπa vizija,
da bi agencija za energijo postala
gibalo razvoja na tem podroËju,
pri Ëemer æelimo zdruæiti vse ak-
terje, ki so tudi po zakonodaji
odgovorni za razvoj slovenske
energetike, in skupaj z njimi obli-
kovati razvojno strategijo, ki bo
primerljiva in primerna tudi v
evropskem prostoru. Takπna
usmeritev zdruæevanja nacional-
nih energetskih trgov z evrop-
skim je zapisana tudi v evropskih
smernicah, pri Ëemer mi vidimo
naπo vlogo predvsem kot povezo-
valnega Ëlena. Ne nazadnje, Ëe ne
bomo imeli v Sloveniji evropsko
primerljivega energetskega trga,
tudi vkljuËitev v evropski gospo-
darski prostor ne bo mogoËa.«

Vloga agencije je bila
sprva postavljena kot ne-
odvisne in nevladne or-
ganizacije, z ustanovitvi-
jo in imenovanjem sveta
agencije, v katerem so
kar trije predstavniki
vlade, pa se zdi, da je 
ta neodvisna podoba
zbledela. Kako presojate
vlogo sveta in kakπne 
so tuje izkuπnje na tem
podroËju?
≈Vlogo sveta agencije presojam
pozitivno in tudi praksa v tujini
je, da imajo regulatorji odloËitve-
no posvetovalni organ. V ©paniji
denimo regulator zgolj oblikuje
staliπËa in pripravlja strokovna
mnenja, vse odloËitve pa spreje-
ma vlada. Podoben sistem imajo
denimo tudi na Danskem. Bistve-
ni namen vseh teh organov pa je,
da se v njih sreËujejo razliËna
strokovna staliπËa, saj Ëlani po
navadi prihajajo z razliËnih po-
droËij, ekonomskega, pravnegaag
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RAZVOJNE STRATEGIJE
V

Agencija za energijo je z novelami slo-
venskega energetskega zakona in vkljuËi-
tvijo Slovenije v Evropsko unijo dobila
vrsto dodatnih nalog, pri Ëemer je zdaj v
ospredju odpiranje trga z zemeljskim
plinom. Za izpolnitev vseh nalog nujne
kadrovske okrepitve.

N
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in tehniËnega. Ker gre v naπem
primeru za razvojno delo, smo
vËasih v precepu in v takπnih pri-
merih se lahko s Ëlani sveta po-
svetujemo, kar je vsekakor kori-
stno. Zato v imenovanju sveta
agencije ne vidim niË slabega in
tudi ne vem, zakaj bi se s tem ne-
odvisnost agencije zmanjπala.
Agencija bo tako kot doslej
spremljala dogajanje na energet-
skem podroËju doma in v Evropi,
opravljala primerjave, preverja-
la primernost metod in skrbela za
prenos evropskih izkuπenj v slo-
venski prostor. Kdo nazadnje
sprejme odloËitve, je vseeno, po-
membno je le, da te odloËitve sle-
dijo potrebam naπega trga in gos-
podarstva. Kot æe reËeno, pa to
ni nikakrπna slovenska poseb-
nost in je æe uteËena praksa v tu-
jini, pri Ëemer je takπen organ
vËasih svet, drugiË posvetovalno
telo, v nekaterih primerih pa tu-
di povsem odloËitveno telo, pov-
sod pa nad regulatorji.«

Pred kratkim ste 
pripravili tudi poroËilo 
o stanju energetike 
v Sloveniji v minulem le-
tu. Katere so bile pogla-
vitne ugotovitve tega 
poroËila in katere naloge
iz njega izhajajo?
≈Omenjeno poroËilo, ki je πe v
proceduri za sprejem na vladi, je
precej obseæno in prinaπa kar ne-
kaj zanimivih ugotovitev. Tako iz
poroËila izhaja, da je v Sloveniji
opaziti izrazito rast porabe, da se
je precej spremenila struktura
porabe, drugaËne so obremenitve
omreæja oziroma porazdelitve
odjema in podobno, pri Ëemer se
precej ugotovitev sklada tudi z
evropskimi usmeritvami. Ko smo
opazovali regulirane dejavnosti,
smo tudi ugotovili, da so podjetja
vendarle sledila postavljenim
okvirom in v zadnjem letu precej
pozornosti namenjala investici-

jam, z namenom poveËanja zane-
sljivosti in kakovosti oskrbe, kar
je tudi zahteva iz nacionalnega
energetskega programa in ev-
ropskih smernic. Skratka, poro-
Ëilo, ki smo ga v celoti pripravili v
Agenciji, pomeni dobro podlago
za nadaljnje delo, saj daje aktua-
len vpogled v dogajanja na slo-
venskem energetskem trgu. Z le-
ti, ko bo teh poroËil veË, pa bodo
dobra podlaga za opazovanje de-

janskih gibanj in pripravo izho-
diπË za oblikovanje novih regula-
tivnih obdobij.«

Kako presojate dose-
danji potek odpiranja
energetskega trga 
v Sloveniji in katere 
so poglavitne ovire na
poti do njegovega 
popolnega odprtja?
≈Analiza slovenskega trga je po-
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Irena GlaviË: flTeænja agencije ostaja podjetjem zagotoviti nek
dolgoroËnejπi okvir poslovanja.«
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kazala, da glede odpiranja sledi-
mo drugim evropskim dræavam
oziroma smo na nekaterih podro-
Ëjih celo pred njimi. Glavna dela
so bila opravljena in veËjih ovir
za nadaljnje korake v smeri po-
polnega odprtja slovenskega
energetskega trga ni, praksa pa
bo pokazala, kaj je treba πe opre-
deliti. Vsekakor bo do predvide-
nega odprtja leta 2007 glavnina
dela usmerjena na trg z zemelj-
skim plinom, cilj, ki ga poudarja-
jo tudi evropske smernice, pa je,
da bi Ëim prej premostili ovire
zdruæevanja nacionalnega trga z
enotnim evropskim trgom.«

Precej dela v Agenciji 
je povezanega tudi z do-
loËanjem in spremlja-
njem gibanja omreænine,
kot pomembnega razvoj-
nega vira elektroenerget-
skih podjetij. V prvi 
polovici leta je bilo to
podroËje tudi svojevrstno
jabolko spora med 
agencijo in vlado. Kaj 
so pokazale aktualne
analize tega podroËja 
in kakπno naj bi bilo 
gibanje omreænine 
v prihodnje?
≈Ko smo postavljali okvire prve-
ga regulativnega obdobja, je bilo
to za nas novo podroËje in je bilo
treba vse zadeve postaviti od za-
Ëetka. Na novo smo zastavili tudi
metodologijo in ta πe vedno dræi,
pri Ëemer pa so bili prvi izraËuni
delani na doloËenih izhodiπËih,
pozneje pa se je zaradi spremem-
be makroekonomskih okvirov
postavilo vpraπanje pravilnosti
nekaterih vhodnih parametrov.
Naπa teæava je bila tudi v tem, da
smo bili na tem podroËju brez
tradicije in pravih izkuπenj, prav
tako je bila priprava vhodnih po-
datkov novost tudi za posamezna
podjetja. Prav gotovo so lahko
dræave, ki imajo na tem podroËju
æe neko dolgoletno sledljivost in
statistiËne podatke za daljπe ob-
dobje, bolj prepriËljive pri po-
stavljanju regulativnih okvirov,
za vse pa velja, da gre vendarle
za neko dinamiËno podroËje. Pri
nas se je zaradi napovedi pred-
Ëasnega vstopa v evropsko mone-
tarno unijo in z njo povezanimi
nekaterimi mednarodnimi finan-
Ënimi obveznostmi dræave spre-
menila predvidena dinamika ce-
lotnega procesa in vlada se je mo-

rala nekako odzvati tudi na tem
podroËju. Prav tako je treba ve-
deti, da agencija ni razpeta samo
med interese proizvajalcev in
odjemalcev, temveË mora upoπte-
vati tudi æelje lastnika. V intere-
su slednjega pa bi vsekakor mo-
ralo biti, da zagotovi zdrave ra-
zmere poslovanja svojih podjetij
in jim omogoËi naloæbe v nadalj-
nji razvoj in krepitev omreæja.
Vsem vpletenim stranem pa tako
in tako nikoli ne bo mogoËe v ce-
loti ustreËi. Menim tudi, da ni
smotrno, da se veliko ukvarjamo
s tem, kar je bilo, bolj je treba
energijo usmeriti v naslednje re-
gulativno obdobje, za katerega
bo treba postavljena izhodiπËa te-
meljito prevetriti in jih uskladiti
z novimi dejstvi. Prihodnje leto
se bomo tako zaËeli intenzivno
pripravljati na novo regulativno
obdobje, pri Ëemer naj bi nam
delo nekoliko olajπale dosedanje
izkuπnje in dejstvo, da bodo na ta
izziv bolje pripravljena tudi sa-
ma podjetja. Vsekakor pa teænja
agencije ostaja podjetjem zagoto-
viti nek dolgoroËnejπi okvir po-
slovanja, saj gre v energetiki za
velike dolgoroËne naloæbe.«

Agencija je ves Ëas vpeta
in sodeluje tudi s sorod-
nimi agencijami na ev-
ropski ravni. V kakπnih
oblikah se kaæe tovrstno
sodelovanje? 
≈Z vkljuËitvijo Slovenije v Ev-
ropsko unijo smo kot nacionalni
regulator postali polnopravni
Ëlani sveta evropskih energetskih
regulatorjev, ki ima pet delovnih
skupin, med njimi tudi za elek-
triËno energijo, zemeljski plin in
skupni evropski energetski trg.
Agencija je v delo sveta precej
vkljuËena in ima svojega zastop-
nika v generalni skupπËini, naπi
sodelavci pa sodelujejo tudi v de-
lu posameznih delovnih skupin.
Prav tako je agencija postala
Ëlan skupine evropskih regula-
torjev za elektriËno energijo in
zemeljski plin, katerega ustano-
viteljica je evropska komisija.
Tudi v okviru te organizacije ob-
stajajo posamezne strokovne
skupine, vsi dokumenti, ki tu na-
stajajo, pa so neka skupna stali-
πËa evropskih regulatorjev. In ta
je treba pozneje prenesti v nacio-
nalno prakso. Lahko bi torej de-
jali, da so se naπe naloge v zad-
njem Ëasu, πe zlasti pa po 1. ma-

ju, moËno poveËale tudi na med-
narodnem podroËju.«

V zadnjih letih je bila
agencija pobudnik vrste
zanimivih izobraæeval-
nih in posvetovalnih 
sreËanj. Ali boste tovr-
stno dejavnost ohranili
tudi v prihodnje in mo-
goËe naËrtujete æe v krat-
kem kakπno podobno
konferenco?
≈Naπe dosedanje izobraæevalne
akcije so bile resniËno dobro
sprejete in izkuπnje so potrdile,
da slovenski prostor tovrstno
izmenjavo mnenj potrebuje. Le-
tos smo sodelovali pri pripravi
julijskega energetskega seminar-
ja, ki je bil prav tako dobro oce-
njen in sprejet pri posluπalcih.
Sprva smo imeli v mislih, da bi ga
jeseni ponovili, vendar pa smo z
novelami energetskega zakona
dobili toliko novih nalog, da ga
bomo verjetno morali prestaviti
na naslednje leto. Takπne konfe-
rence so namreË ne samo finanË-
ni, temveË tudi precejπen orga-
nizacijski zalogaj. DrugaËe pa or-
ganiziranje izobraæevalnih in po-
svetovalnih sreËanj ostaja med
naπimi poglavitnimi cilji tudi v
prihodnje.«

Z novelami energet-
skega zakona in novimi
direktivami je agencija
dobila tudi precej dodat-
nih nalog. Ali obstojeËa
kadrovska struktura
ustreza vsem izzivom
oziroma, kakπni so vaπi
naËrti na tem podroËju?
≈Za kakovostno izpolnitev vseh
zadanih nalog nas je bilo na agen-
ciji æe doslej premalo, z naloæitvi-
jo dodatnih nalog pa je postalo to
πtevilo πe bolj kritiËno. Predvsem
se æelimo okrepiti na ekonomsko
tehniËnem podroËju in namera-
vamo sedanje πtevilo 23 zaposle-
nih v kratkem razπiriti z novimi
moËmi. Kadrovsko okrepitev
smo tudi æe vnesli v naπ gospo-
darski naËrt, ki pa ga mora odo-
briti πe svet agencije. Vsekakor
pa nas je sedaj absolutno prema-
lo, Ëe se æelimo dræati vseh za-
stavljenih rokov in kakovostno
opraviti vse zaupano nam delo.«

Brane JanjiÊ
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ot nam je povedal vo-
dja projekta prenove
Kristijan Mravljak, je
izdelavo generatorjev

za HE Vuhred in HE Oæbalt do-
bil zagrebπki KonËar in svoje
obveznosti iz pogodbe doslej tudi
kakovostno in redno izpolnjeval.
Tako so na obeh omenjenih elek-
trarnah æe namestili po dva nova
KonËarjeva generatorja, ki sta
uspeπno prestala vse preizkuse in
tudi v dosedanjem obratovanju
potrdila priËakovane tehniËne
parametre. Tudi pri namestitvi
zadnjega novega agregata na HE
Vuhred sprva ni bilo nobenih te-
æav in vsa zaËetna testiranja so
potekala normalno, zapletlo pa
se je pri konËnem testu popolne
obremenitve oziroma segrevanja
generatorja, ki je opozoril na
preveliko naraπËanje temperatu-
re. Sprva, je dejal Kristjan Mar-
vljak, smo pomislili, da gre za te-
æave pri hlajenju, vendar pa so
nadaljnji preizkusi pokazali, da
je hladilni sistem enak kot pri æe
prenovljenih agregatih in kot
takπen deluje brezhibno. Ko smo
raziskovali naprej, pa smo priπli
do ugotovitve, da je vzrok pre-
grevanja v samem generatorju.
Nadaljnja analiza, ki so jo izvedli
KonËarjevi strokovnjaki, je nato
pokazala, da prihaja do nastaja-
nja dodatne toplote v navitju.
Ker naj bi bili vsi generatorji za
potrebe druge faze prenove
Dravskih elektrarn izdelani po
enakih naËrtih in z enako tehno-
logijo, smo raziskovali naprej,
pri Ëemer pa se je pokazalo, da so

pri zadnjih dveh generatorjih v
tovarni spremenili naËin preple-
tanja delnih vodnikov v stator-
skih palicah. Tako so z dvojnega
preπli na enojno prepletanje, to
pa je povzroËilo, da se v vseh del-
nih vodnikih ne inducira popol-
noma enaka napetost, zaradi Ëe-
sar v palici teËejo izenaËevalni to-
kovi, s tem pa prihaja tudi do
prevelikega segrevanja navitja in
celotnega statorja. Prvotni pre-
dlog KonËarja je bil, da bi se te
teæave lotili z dodatnim prepleta-
njem na povezavah med palicami
navitja, a so pozneje od tega pre-
dloga odstopili in namesto tega
predlagali zamenjavo celotnega
statorskega navitja. To pa je bila

tudi naπa temeljna zahteva. Tako
smo se na HE Vuhred lotili zame-
njave navitja na æe montiranem
statorju, pri Ëemer je bilo treba
odstraniti rotor generatorja. Na
sreËo smo nekaj rezervnih stator-
skih palic æe imeli na objektu, ta-
ko da smo lahko zamenjavo zaËe-
li takoj, medtem pa bodo v Kon-
Ëarju izdelali nove. Napako pri
generatorju za HE Oæbalt pa bo
KonËar odpravil kar v tovarni,
saj ta generator πe ni bil dostav-
ljen na Oæbalt. Seveda, pravi
Kristijan Mravljak, bo odprava
omenjenih napak pomenila za-
mudo pri konËanju del, in sicer
naj bi HE Vuhred po novem v
omreæje prikljuËili πele v prvi po-
lovici novembra, kar pomeni pri-
bliæno dvo- in polmeseËno zamu-
do.V Oæbaltu, kjer dela πe niso
bila tako daleË, pa bo zamuda ne-
koliko krajπa oziroma naj bi se
konec del podaljπal le za pribliæ-
no mesec dni.

Brane JanjiÊ
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REGREVANJE STATORJA

PRELOÆILO KONEC PRENOVE
P

Po prvotnih naËrtih naj bi Dravske elektrarne pre-
novo HE Vuhred konËale zadnje dni avgusta, ven-
dar pa so med konËnimi preizkusi ugotovili preveli-
ko segrevanje generatorja, kar je med drugim pome-
nilo tudi preloæitev sklepne slovesnosti, s katero so
æeleli zaznamovati uspeπen konec prenovitvenih del.

K

Foto Brane JanjiÊ

V HE
Vuhred
pospeπeno
poteka
zamenjava
statorskih
palic.
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lektro-Slovenija in z njo
ves slovenski elektro-
energetski sistem letos sla-
vi kar nekaj pomembnih

obletnic, med njimi osemdeset let
od prvega prenosa elektriËne
energije na veËje razdalje med
HE Fala in RTP Laπko, πtiride-
setletnico od ustanovitve regio-
nalne strokovne skupine Sudel in
tridesetletnico sinhronega obra-
tovanja z Evropo. Ob tej priloæ-
nosti je Eles 16. septembra, na
dan, ko je bila pred tremi desetle-
tji preko 220 kV daljnovoda med
DivaËo in PadriËami vzpostavlje-
na prva povezava slovenskega
omreæja z eno najveËjih interko-
nekcij na svetu UCTE, v RTP Di-
vaËa pripravil slovesnost, s kate-
ro je hkrati zaznamoval tudi ko-
nec del pri dograditvi 400/110 kV
transformacije v tej transforma-
torski postaji. Na tiskovni konfe-
renci pred slovesnim odprtjem je
direktor Elesa mag. Vekoslav Ko-
roπec zbranim novinarjem pred-
stavil pomen novega transforma-
torja in jih seznanil tudi z nekate-
rimi prihodnjimi naËrtovanimi
investicijami na tem obmoËju
Slovenije. Kot je dejal, je RTP
DivaËa eden pomembnejπih
objektov v sistemu, saj ni le kljuË-
na toËka za zagotovitev kakovo-
stnega napajanja Primorske,
temveË tudi pomembno vozliπËe
za izmenjavo in pretoke energije
proti Italiji in Hrvaπki.
Danes praznujemo dva pomemb-

na dogodka, je nadaljeval mag.
Vekoslav Koroπec, in sicer, zaËe-
tek rednega obratovanja novega
400/110 kV transformatorja, ki
bo bistveno prispeval k zaneslji-
vejπi oskrbi in izboljπanju nape-
tostnih razmer v tem delu Slove-
nije. Gre za eno najveËjih Eleso-
vih investicij doslej, ki ni bila
zahtevna samo po tehniËni plati,
temveË tudi zelo zahteven logisti-
Ëni projekt, saj je bilo treba iz to-
varne v Zagrebu v DivaËo pripe-
ljati 360 ton teæek tovor. DrugiË,
pa je bila 16. septembra ob 15.
uri ravno preko RTP DivaËe pr-
viË vzpostavljena sinhrona pove-
zava z italijanskim sistemom, s
Ëimer je slovenski elektroenerget-
ski sistem dejansko postal del ev-
ropske interkonekcije. Takrat je
bil ta 220 kV daljnovod zgrajen
predvsem za potrebe medsebojne
pomoËi, poraba energije v zad-
njih letih pa je moËno narasla,
zaËelo se je tudi trgovanje z elek-
triËno energijo. Zaradi tega, je
poudaril mag. Vekoslav Koroπec,
obstojeËi 220 in 400 kV mednaro-
dni daljnovodi obratujejo æe na
meji svojih zmogljivosti in nujno
potrebujemo nove investicije.

Postavljeni temelji za 
gradnjo 400 kV povezave
Okroglo-Udine
Po besedah mag. Vekoslava Ko-
roπca je bil letoπnji 16. september
poseben dan tudi zaradi dejstva,
da je svoje delo konËala meπana

delovna skupina za pripravo do-
kumenta o nameri gradnje nove
400 kV mednarodne povezave
Okroglo-Udine, ki bo tudi del po-
sebne pogodbe, ki naj bi jo Eles
in italijanski upravljalec omreæja
GRTN podpisala v kratkem. Gre
za skupen projekt, za katerega
naj bi del sredstev dobili tudi iz
evropskih strukturnih skladov,
saj gre za pomembno daljnovod-
no povezavo, ki je na seznamu
evropskih infrastrukturnih ob-
jektov. Eles in GRTN sta tako æe
aprila kandidirala za pridobitev
evropskih sredstev za poplaËilo
deleæa pripravljalnih del, odloËi-
tev o odobritvi denarja pa bo
znana decembra. Po besedah di-
rektorja Elesove gospodarske
javne sluæbe Prenos elektriËne
energije Saπa Jamπka gre za 260
tisoË evrov iz skupnega fonda
dveh milijonov evrov, ki jih Ev-
ropska unija namenja za okrepi-
tev elektroenergetske infrastruk-
ture v dræavah novih Ëlanicah.
Italija in Slovenija pa imata veli-
ko moænosti za pridobitev teh
sredstev ravno zaradi dejstva,
ker gre za mednarodni projekt,
ki je poleg tega uvrπËen na ome-
njeni seznam pomembnih evrop-
skih projektov. Sicer pa po bese-
dah Saπe Jamπka to ni edina na-
Ërtovana investicija na tem delu
slovenskega prenosnega omreæja,
saj naj bi πe letos Eles vzpostavil
tudi novo optiËno povezavo s Hr-
vaπko po 400 kV daljnovodu Di-
vaËa-Melina, v naslednjih letih ga
Ëaka πe zahtevna prenova 110 kV
daljnovoda med DivaËo in Gorico
ter Gorico in Doblarjem, za pri-
hodnje leto pa je predvidena tudi
celovita prenova RTP Koper.

Elektroeneregteski 
sistem se je bistveno 
spremenil
Slavnostni govornik na odprtju
minister za okolje, prostor in
energijo mag. Janez KopaË je v

RIDESET LET SINHRONEGA
OBRATOVANJA Z EVROPO
T

V RTP DivaËa je bila sredi septembra sloves-
nost ob tridesetletnici sinhronega obratovanja
slovenskega elektroenergetskega sistema z Evro-
po. Ob uspeπnem koncu projekta dograditve
transformacije 400/110 kV v RTP DivaËa na-
povedanih tudi nekaj novih investicij v tem de-
lu Slovenije, med drugim tudi graditev nove
400 kV povezave z Italijo.

E
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svojem nagovoru poudaril, da se
je zdruæevanje in sodelovanje
Evrope zaËelo ravno na podroËju
elektrogospodarstva. Tako je bi-
la æe leta 1951 v Evropi ustanov-
ljena koordinacija za proizvod-
njo in prenos elektriËne energije
UCPTE, ko so se prviË v zgodovi-
ni elektroenergetski sistemi pove-
zali v sinhrono celoto. Leta 1964
je v Ljubljani bila dana pobuda,
da se zaËne podobno sodelovanje
tudi na regionalni ravni in usta-
novljena je bila regionalna skupi-
na Sudel, preko RTP DivaËe in
povezave z italijanskim elektroe-
nergetskim sistemom pa je bilo
deset let pozneje odprto neke vr-
ste naπe okno v svet. 
DivaËa ostaja πe naprej ena naπih
pomembnejπih vozliπËnih toËk
pri sodelovanju z Evropo na po-
droËju elektroenergetike in je æe
doslej pomagala, da smo se nau-
Ëili vsega potrebnega, kar terja

odpiranje trga z elektriËno ener-
gijo v Evropi. Kot je dejal mag.
Janez KopaË, smo z ustanovitvijo
Holdinga Slovenske elektrarne
leta 2001 v Sloveniji podprli nov
koncept organiziranja elektro-
energetskega sistema ter podprli
strategijo, da se del energije izvo-
zi na dobiËkonosni italijanski trg,
del energije, potrebne za pokritje
domaËih potreb, pa uvozi iz ce-
nejπih trgov. Vse to pa ne bi bilo
mogoËe, Ëe ne bi imeli takπnih
objektov, kot je RTP DivaËa. Na
ta naËin smo v zadnjih πtirih letih
bistveno spremenili finanËno po-
dobo slovenskega elektrogospo-
darstva in iz petnajstmilijardne
izgube preπli v devetnajstmili-
jardni dobiËek, ki je v celoti na-
menjen za nove investicije in
obnovo obstojeËih elektroener-
getskih naprav, omreæja in
objektov. Z zgraditvijo omenjene
nove 400 kV povezave med Okro-

glim in Udinami ter vzpostavitvi-
jo podobne povezave z Madæar-
sko bomo πe poveËali zanesljivost
oskrbe slovenskih odjemalcev z
energijo in poveËali prepustnost
naπega omreæja. Vlada pa je pred
kratkim potrdila tudi dolgoroËni
investicijski program v nove pro-
izvodne objekte, kar naj bi vse
skupaj prispevalo k zagotovitvi
kakovostne oskrbe Slovenije z
elektriËno energijo tudi v prihod-
nje, je sklenil svoj nagovor udele-
æencem slavnostne prireditve
mag. Janez KopaË. 

Brane JanjiÊ
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lektro-Slovenija v zad-
njih letih namenja pre-
cej pozornosti obnovi
najbolj dotrajanih raz-

delilno transformatorskih postaj,
saj se s starostjo naprav zviπujejo
vzdræevalni stroπki in manjπa za-
nesljivost obratovanja. Omenjeni
projekti so πe toliko zahtevnejπi,
ker gre v veËini primerov za kljuË-
ne prenosne objekte, katerih ne-

moteno obratovanje mora biti za-
gotovljeno tudi ves Ëas prenove. 
Tako je v polnem teku zelo zah-
tevna prenova 110/10 kV RTP
KidriËevo, ki bo poveËala zane-
sljivost napajanja najzahtevnej-
πega slovenskega industrijskega
odjemalca, druæbe Talum, v
kratkem pa naj bi se zaËela tudi
konkretna dela na prenovi 110 kV
stikaliπËa v RTP Koper, ki pome-

ni kljuËno napajalno toËko in 
povezovalno daljnovodno stiËiπËe
priobalnega obmoËja z notranjo-
stjo. 
Kot nam je povedal vodja projek-
ta prenove Martin Hostnik, ima
RTP Koper bogato zgodovino,
saj prvi zametki tedanje trans-
formatorske postaje na sedanjem
zemljiπËu izhajajo æe iz zaËetka
petdesetih let. Prvotnemu stikali-
πËu so v skladu z naraπËajoËimi
potrebami nato sledile postopne
razπiritve, pri Ëemer je bila prva
v letih 1963 do 65, deset let po-
zneje je postaja dobila πe dodaten
110/10 kV transformator, prehod
na 20 kV napetostni nivo pa je v
letih 1986 do 88 terjal πe zadnje
dodatne razπiritve. Postaja se po-
naπa tudi z najstarejπim πe delu-
joËim odklopnikom v slovenskem
prenosnem omreæju, ki izhaja πe
iz leta 1959, kot æe reËeno, pa so
tudi najmlajπe naprave v tem sti-
kaliπËu stare æe skoraj dvajset
let. 

RENOVA RTP KOPER NAJ
BI SE ZA»ELA ÆE LETOS
P

Med veËje Elesove naloæbene projekte
sodi tudi temeljita prenova RTP Ko-
per, ki je kljuËna napajalna toËka za
obalno obmoËje in izhaja πe iz πestde-
setih let. Nova nadomestna postaja bo
zgrajena v sodobni oklopljeni GIS teh-
nologiji in prilagojena okolju, v ka-
terem se nahaja.

E
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Foto arhiv ELES-a

Dotrajano
RTP Koper
naj bi
zamenjala
sodobna v
oklopljeni
izvedbi.
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Zaradi precejπnje dotrajanosti
naprav in poslediËno veËanja πte-
vila okvar ter na drugi strani Ëe-
dalje veËjih zahtev po zanesljivi
in kakovostni dobavi elektriËne
energije v koprski regiji se je Eles
zato odloËil za temeljito prenovo
110 kV stikaliπËa. Ker so se po-
staji z leti vse bolj pribliæali raz-
liËni industrijski in v zadnjem Ëa-
su æe tudi stanovanjski objekti, je
po prouËitvi vseh okoliπËin padla
odloËitev, da se obstojeËe stika-
liπËe zamenja s sodobnejπim v
izvedbi GIS, ki bo hkrati tudi 
prvo Elesovo stikaliπËe v tej
izvedbi. 
Svetovne in tudi slovenske izkuπ-
nje s plinsko izoliranimi stikalni-
mi napravami so zelo pozitivne,
poudarja Martin Hostnik, saj
takπna stikaliπËa terjajo precej
manj prostora, ki postaja v da-
naπnjem Ëasu Ëedalje bolj drago-
cen, precej niæji so vzdræevalni

stroπki, z mnoæiËnejπo uporabo
tovrstne tehnologije pa se je
zmanjπal tudi cenovni razkorak v
primerjavi s klasiËnimi stikaliπËi.
V Sloveniji ima najveË takπnih
stikaliπË Elektro Gorenjska, ima-
jo ga πe v termoelektrani ©oπtanj,
HE Plave in ljubljanski termoe-
lektrarni toplarni, pred kratkim
so se zanj odloËili tudi v Elektru
Maribor. Najstarejπe pa je v An-
hovem, kjer æe dobri dve desetlet-
ji uspeπno deluje. 

Za RTP Koper prviË med-
narodni razpisi
Projekt prenove RTP Koper je
za Eles zanimiv tudi po upravno
postopkovni plati, saj je bilo tre-
ba po vstopu Slovenije v Evrop-
sko unijo za dobavo opreme
objaviti mednarodne razpise, ki
prinaπajo v naπ prostor nove raz-
seænosti. Tako je bilo opaziti iz-
jemno veliko zanimanje ponudni-
kov æe pred odpiranjem ponudb
za dobavo stikaliπËa, ki so zastav-
ljali πtevilna dodatna vpraπanja
in prosili za dodatna pojasnila.
Vedeti je treba, da gre za opre-
mo, vredno pribliæno 2 do 2,5 mi-
lijona evrov, kar je tudi v evrop-
skih razmerah mamljiv posel, po-
leg tega pa bo izbrani dobavitelj
pridobil dragocene reference, ki
jih bo lahko unovËil pri nasled-
njih podobnih projektih v naπi
dræavi. Ker pa gre za zelo zahtev-
no prenovo, med katero mora ob-
stojeËe stikaliπËe ves Ëas brezhib-

no delovati, je Eles temu pri-
merno tudi zaostril razpisne po-
goje in do sodelovanja pri tem
projektu se bodo dejansko lahko
prebili le tisti z bogatimi izku-
πnjami in dosedanjimi pozitivni-
mi referencami s podobnih del.
Ob tem gre πe omeniti, da je v Ëa-
su trajanja rekonstrukcije po-
trebno zelo dobro in koordinira-
no sodelovanje med Elesom in
Elektro Primorsko, saj sta na sti-
kaliπËu tesno medsebojno pove-
zana. DrugaËe, pa pravi Martin
Hostnik, je naπ rokovnik nasle-
dnji. Do konca tega leta naj bi,
vsaj upamo, dobili gradbeno do-
voljenje in opravili tudi nekatera
pripravljalna oziroma prestavi-
tvena dela, junija prihodnje leto
naj bi prispela vsa potrebna pri-
marna in sekundarna oprema in
takoj zatem se bo zaËelo njeno
preizkuπanje, nato pa bo sledila
πe najzahtevnejπa faza, postopno
preklapljanje daljnovodov iz sta-
rega na novo stikaliπËe. Pri obeh
teh fazah bodo veliko sodelovali
Elesovi strokovnjaki. Vsa dela
naj bi bila predvidoma konËana
do srede leta 2006, vrednost celo-
tnega projekta pa je ocenjena na
milijardo tolarjev in pol.

Brane JanjiÊ
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kakπnim namenom ste
pripojili vaπe podjetje
Strela-G k holdingu
Istrabenz?

≈Istrabenz, d. d., je imel namen
izstopiti iz tradicionalne dejavno-
sti trgovanja z naftnimi derivati.
Namen je pred kratkim uresniËil
z odprodajo bencinskih Ërpalk
avstrijskemu OMV. To pa ne po-
meni, da je imel ali ima Istrabenz
namen opustiti energetsko dejav-
nost. Da bi naπli alternativo ali
novo energetsko strategijo, smo
se pred dvema letoma pridruæili
skupini. Namen je bil jasen: ra-
zvoj zmogljivosti na podroËju
elektroenergetike in na podroËju
obnovljivih virov. Navidezno
enostavno, v resnici pa zelo za-
pleteno, πe posebno v Sloveniji.«

Ste zato odπli po poslovne izzi-
ve v tujino?
≈Ker sta bila prostor in trg v Slo-
veniji, πe posebej v zaËetku, pre-
majhna za nove igralce, nam ni
preostalo drugega, kot da smo
ubrali nekoliko drugaËno takti-
ko, in sicer smo v Sloveniji star-
tali na obnovljive vire in træne ni-
πe, kot je dobava premoga za TE-
TOL. V tujini pa nam je uspelo

uresniËiti naπe dejanske cilje, to
je postati upoπtevanja vreden ak-
ter na mednarodnih trgih z elek-
triËno energijo.«

Kako vam je to uspelo?
≈Prelomna toËka je bila nakup
hËerinskega podjetja avstrijskega
Verbunda, APC,podjetje za do-
bavo elektriËne energije upravi-
Ëenim odjemalcem - preteæno in-
dustriji v Avstriji, ki je tretji naj-
veËji dobavitelj elektrike v sose-
dnji dræavi. Nakup je zaradi vlo-
ge pred evropskim varuhom kon-
kurence doæivel veliko publicite-
to elektroenergetskih krogih. Po
uspeπno opravljeni transakciji so
nam bila praktiËno odprta vsa
vrata v osrednjo in jugovzhodno
Evropo.Celo v Sloveniji so se za-
Ëeli posli odpirati.«

Kje so trenutno vaπi trgi?
≈V tem trenutku trgujemo na sre-
dnjeevropskih trgih v Avstriji in
NemËiji in na jugovzhodnih trgih
v Bolgariji, Romuniji in dræavah
nekdanje Jugoslavije. PraktiËno
nam je πele nakup Verbundovega
APC dalo nujno potrebno kredi-
bilnost v oËeh ostalih igralcev na
trgih elektriËne energije.«

Poleg pri dobavah uvoæenega
premoga za TE-TOL, na kate-
rih segmentih elektroenergetike
ste πe navzoËi v Sloveniji?
≈Tu se je zaËelo glede naπega
vstopa na trg za nas premikati πe-
le pred kratkim, ko smo se z dr-
æavo zaËeli pogovarjati o nakupu
posameznih elektrarn, kot sta
TE-TOL in TET. Hkrati pa smo
potrebovali nekaj Ëasa, da smo
vzpostavili infrastrukturo za tr-
govanje in prodajo elektriËne
energije v Sloveniji.«

Kako daleË so ti pogovori?
≈Najdlje so zadeve pri TE-TOL,
kjer je bil objavljen razpis, na
katerem je bil konzorcij Istra-
benz-Gorenje-Energetika edini
ponudnik za zamenjavo deleæa v
Geoplinu za deleæ v TE-TOL. Dr-
æava, ki je 65-odstotna lastnica
TE-TOL, je pripravljena prodati
svoj celotni deleæ. Koliko pa bo
dejansko zamenjala, pa bo odvi-
sno od cenitev in menjalnega ra-
zmerja, ki se prav zdaj ugotavlja.
PriËakujemo, da bo posel skle-
njen do novembra.«

Kakπna pa so vaπa priËakova-
nja pri nakupu veËinskega de-
leæa TE-TOL?
≈Pred nakupom je pametno, da
je urejen status TE-TOL kot kva-
lificiranega proizvajalca in da je
sprejet dogovor glede razvoja TE-
TOL ter drugih energetskih loka-
cij, ki jih obvladuje Energetika.«

Naenkrat, v enem letu, ste raz-
πirili druæino in razburkali slo-
venski in tuj elektroenergetski
trg ne samo s flStrelo«, temveË s
celo nevihto. Nam predstavite
vaπo skupino?
≈Skupino Istrabenz energetski si-
stemi sestavljajo poleg Energet-
skih sistemov samih πe hËerinska
podjetja APC, Avstrija; IG - Tra-
de (Istrabenz Gorenje) in Intrade
Energija Bosne. NajveËji letniak
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STRABENZ VLAGA
V ELEKTRARNE DOLGORO»NO
I

Koprski Istrabenz v zadnjih dveh letih opuπËa svo-
jo prvotno dejavnost - trgovanje z naftnimi deriva-
ti in plinom - in iπËe priloænosti na podroËju trgo-
vanja z elektriËno energijo in drugih energetskih
storitev. V Istrabenzu si æelijo, da bi se dræava hi-
treje lastniπko umikala iz energetike, ob tem pa da
nadziranje trga ostane nadzorovano z njene stra-
ni. Z namenom izkoristiti priloænosti, ki se na tem
podroËju obetajo, delajo na krepitvi Istrabenzove-
ga energetskega stebra, ki naj bi bil predstavljal
neke vrste alternativo Holdingu Slovenske elektrar-
ne. O tem je tekel pogovor z dr. Robertom Golo-
bom, direktorjem Istrabenza energetski sistemi.

S
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promet ustvari APC, letos naËr-
tujemo 31 milijard tolarjev, IG-
Trade 2 milijardi, hËi v Bosni
okrog 100 milijonov tolarjev
in mati Energetski sistemi okrog
3 milijarde.«

Kakπna so vaπa priËakovanja
glede poslovnega izida skupine?
≈PriËakujemo, da bo imela celo-
tna skupina okrog 35 milijard
prometa in da bomo poslovno le-
to konËali s pozitivno niËlo. Po-
slovni izid skupine je posledica
velikih akvizicij v Avstriji in in-
vesticij v Bosni. Ne smemo pa po-
zabiti tudi dejstva, da je naπa
skupina πe zelo mlada, saj so bili
Energetski sistemi ustanovljeni
πele lani. NaËrtujemo, da bomo
promet v naslednjih treh letih
vsaj podvojili.«

S katerimi projekti predvsem?
≈Narejene imamo analize in na-
Ërtujemo πirjenje poslovanja pre-
dvsem v Avstriji, juæni NemËiji in
tudi Italiji. Hkrati pa namerava-
mo investirati v proizvodne zmo-
gljivosti v Bosni in Hercegovini,
pa tudi v Sloveniji. V dræavah
nekdanje Jugoslavije bo razvoj v
marsiËem pogojen z aktualnimi
politiËnimi razmerami. IstoËasno
nameravamo investirati v lastne
proizvodne zmogljivosti. Naπ sre-
dnjeroËni cilj tja do leta 2010 bi
bil proizvodni portfelij, ki bi ga v
grobem sestavljali naslednji viri:
200 MW na premogovno tehnolo-
gijo, 200 MW na plin in 200 MW
hidroenergije.«

V Sloveniji vas poleg TE-TOL
zanima tudi TET?
Pri TE Trbovlje smo πe zelo na
zaËetku pogovorov, saj bo potre-
bno marsikje spremeniti koncept
razmiπljanja o energetiki v Tr-
bovljah. Edino moænost za to re-
gijo in ta objekt vidim v ohranitvi
premogovne tehnologije na tej lo-
kaciji, pri Ëemer pa seveda ener-
gent ne bo samo domaË. Edino
pri pridobivanju elektriËne ener-
gije iz premoga imajo Trbovlje
primerjalno prednost v lokaciji,
infrastrukturi in usposobljeni de-
lovni sili. Pri plinu in plinski te-
hnologiji tega æal nimajo, naspro-
tno, nekatere lokacije so celo bo-
lje opremljene. Ob tem bi rad po-
udaril, da se sedanje vodstvo
TET tega zaveda, in je æe pripra-
vilo nekatere naËrte, bo pa treba
vso zadevo temeljito preπtudirati

in ovrednotiti z organizacijsko la-
stniπkega vidika. Nov projekt -
TET 5 - se mora nujno voditi
povsem loËeno od obstojeËe TET
2 in tudi lastniπka struktura mo-
ra odgovarjati za ta projekt. Za-
nimivi obstojeËi objekti, ki bi bili
uporabni tudi pri novi naloæbi,
so dimnik, stikaliπËe, Ëistilna na-
prava v gradnji in seveda lokaci-
ja z vso infrastrukturo.«

Kaj pa vaπe ambicije za vlaga-
nja v hidroproizvodne objekte?
≈Dobro nam kaæe v Bosni, kjer si
prizadevamo pridobiti koncesijo
za dve HE s skupno moËjo 100
MW, in sicer HE Vranduk na Bo-
sni in HE Ustikolina na Drini.
Hkrati pa doma potekajo pogo-
vori s HSE in SENG o moænem
vstopu v soinvestitorstvo pri gra-
dnji »HE AvËe. KljuËna dilema
pri tem je, kako se dogovoriti za
træenje takega objekta v meπa-
nem lastniπtvu, saj je jasno, da
mora biti objekt upravljan z ene-
ga mesta. Zato smo predlagali na-
Ëin, po katerem objekt gradijo,
vodijo in vzdræujejo Soπke elek-
trarne, træi Holding Slovenske
elektrarne, Istrabenz pa bi pri-
dobil od HSE opcijo za sorazmer-
ni deleæ moËi iz tega objekta.«

HSE ima za to investicijo do-
volj lastnega kapitala. Kaj bo
kljuËno za delitev investitor-
stva?
≈NaËelni dogovor s politiko o tem
vpraπanju obstaja. KljuËno
bo,ali bomo naπli skupni jezik z
upravo HSE. Predvsem bo treba
odpraviti dvome oziroma straho-
ve, da bi bil HSE zaradi naπe so-
udeleæbe oπkodovan. Takih na-
mer nimamo, saj se æelimo v elek-
troenergetiki pozicionirati na
dolgi rok. RaËunamo, da bodo
dogovori uspeπni. Seveda je tudi
nam jasno, da sta HSE in SENG
sposobna sama uresniËiti ta pro-
jekt, torej nas na kratek rok pri
tem projektu sploh ne potrebuje-
jo. »e pa na zadevo pogledamo
dolgoroËno, pa ocenjujejo, da bi
se lahko iz sodelovanja na tem
projektu razvilo strateπko par-
tnerstvo. HSE ima moËno pozici-
jo v Sloveniji in se bo kot dræav-
no podjetje πe nekaj Ëasa omeje-
val na Slovenijo, medtem ko
Istrabenz teh omejitev nima. Za-
to lahko v partnerstvu pomem-
bno prispevamo z vidika razvoja
mednarodnih dejavnosti.«

»e vas prav razumem æelite po-
stati drug elektroenergetski ste-
ber v Sloveniji, konkurenca
HSE, ki je v popolni lasti dræa-
ve, hkrati pa bi sodelovali z
njimi s sovlaganjem na skupnih
projektih. Katere so vaπe pre-
dnosti pri tem, glede na lastniπ-
tvo kapitala?
≈Rad bi poudaril, da je boljπa be-
seda od konkurence v tem prime-
ru alternativa, saj prava konku-
renca HSE odkrito reËeno πe ne-
kaj Ëasa ne moremo biti. Poleg te-
ga bo poraba elektriËne energije v
Sloveniji πe kar naraπËala in tudi
HSE samo z lastnimi proizvodni-
mi zmogljivostmi tega povpraπe-
vanja ne bo moglo pokriti. Prosto-
ra za dodatne proizvodne zmoglji-
vosti bo dovolj, za oba. Naπe 
prednosti na trgu izhajajo pre-
dvsem iz bistveno veËje fleksibil-
nosti, ki jo omogoËa zasebni ka-
pital.

Minka Skubic
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Dr. Robert
Golob raËuna
na strateπko
partnerstvo
med Istra-
benzom in
HSE.

Nas_Stik_9  24.9.04  14:05  Page 31



dis
tri

bu
cij

a

Ëem se kaæejo pozitivna
gibanja v poslovanju
Elektra Maribor? Kot je
konec avgusta pojasnil

predsednik uprave Stanislav
Vojsk, so letos predvideli poveËa-
no prodajo elektriËne energije, ki
jo v poslovnem æivljenju tudi de-
jansko uresniËujejo. V zadnjih
letih se poveËuje tudi koniËna
moË; lani se je poveËala za 3,2 od-
stotka, letos pa priËakujejo, da
se bo 2,4 odstotka. Eden od bi-
stvenih vzrokov za poveËano po-
rabo in koniËno moË je razvoj
gospodarstva. Podjetja namreË
potrebujejo Ëedalje veË elektri-
Ëne energije.
O uvajanju novega tarifnega si-
stema - 1. julija 2004 - je Vojsk
pojasnil, da so v ta namen imeno-
vali posebno delovno skupino, ki
skrbi za uresniËevanje tega pro-
jekta. Trenutno poteka nastavi-
tev stikalnih ur po toËno doloËe-
nih naËrtih, in kot predvidevajo,
naj bi ta projekt uresniËili do
konca leta. Druga pomembna na-
loga pa je prehod odjemalcev po
1. juliju k upraviËenim odjemal-
cem. Ta prehod velja za vse odje-
malce, ki so bili doslej tarifni

odjemalci, razen gospodinjstev.
Tako imajo zdaj v podjetju Elek-
tro Maribor pribliæno 19 tisoË
upraviËenih odjemalcev. Sicer pa
so tudi na tem podroËju ustanovi-
li posebno delovno skupino, ki je
zaËela delati æe v zaËetku leta in
opravila vse potrebne korake, da
bi bil omenjeni prehod za odje-
malce Ëim bolj tekoË in uspeπen.
Na upravi so se tudi odloËili, da
za odjemalce, ki æelijo zamenjati
dobavitelja, Ëim bolj skrajπajo ta
postopek. Res pa je, da v podje-
tju na nekatere stvari, ki so pove-
zane z Zakonom o upravnem po-
stopku, ne morejo vplivati.
V sodelovanju med podjetjema
Elektro Maribor in Informatiko
pa potekajo πe druge naloge, kot
so: zagotoviti moænost izstavlja-
nja skupnega raËuna za omreæni-
no in energijo za upraviËen
odjem ter zagotovljeno dobavo;
zagotoviti akontacijsko zaraËu-
navanje pri loËenih in skupnih
raËunih za energijo in omreæni-
no; poskrbeti, da odpiranje navi-
deznih merilnih mest za prepro-
dajo energije med distribucijski-
mi trgovci ne bo veË potrebno;
priskrbeti podatke o πtevilu za-

poslenih in letnem prometu odje-
malcev, ki bi lahko bili oskrbova-
ni z elektriËno energijo po zago-
tovljeni dobavi.
≈Po naπi presoji bi morala biti In-
formatika bolj fleksibilna, kajti
nahajamo se na trgu, na katerem
moramo odjemalce elektriËne
energije ustrezno servisirati ozi-
roma jim omogoËiti doloËene sto-
ritve. Bistvo vsega je, da si ne
smemo privoπËiti nobene togosti,
paË pa moramo biti kar najbolj
prilagodljivi do potreb in zahtev
naπih odjemalcev,« meni Vojsk.
V Elektru Maribor prav zdaj
uresniËujejo projekt organizaci-
je, sistematizacije in plaËnega si-
stema. Doslej so obdelali æe veË
sektorjev, pred kratkim pa so se

LEKTRO MARIBOR
OBVLADUJE PRODAJNE POSLE
E

Na upravi distribucijskega podjetja Elektro
Maribor ugotavljajo, da se ugodna poslov-
na gibanja nadaljujejo tudi letos, pri Ëe-
mer uspeπno obvladujejo spremembe, ki jih
nalaga nova zakonodaja, ter uvajajo spre-
membe na podroËjih notranje organizacije
in odnosov z odjemalci. Tako πe naprej us-
peπno opravljajo njihovo temeljno poslan-
stvo, ki je v zanesljivi oskrbi z elektriËno
energijo ter v usmerjenosti k odjemalcem
in konkurenËnim pogojem dobave. 

V
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Letos podjetje Elektro Mari-
bor praznuje 90-letnico us-
peπnega distribuiranja elek-
triËne energije. Kot je razvi-
dno iz podatkov ©tajerskega
deæelnega arhiva v Gradcu
je imela ©tajerska elektri-
Ëna druæba pomembno vlo-
go pri elektrifikaciji sloven-
skega dela ©tajerske. Leta
1914 so bili storjeni prvi
ukrepi za ustanovitev Elek-
tro podjetja Maribor, ki se
je zaËelo ukvarjati s projek-
tom za elektrifikacijo me-
sta, nato pa tudi za πirπe
oskrbovalno obmoËje.
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lotili πe skupnih funkcij, kamor
sodita finanËni in tehniËni sek-
tor. Tudi ta projekt naj bi pre-
dvidoma uresniËili do konca leta.
Sicer pa poteka πe vrsta drugih
dejavnosti, πe zlasti na trænem in
investicijskem podroËju, o kate-
rih naj bi predvidoma pisali v eni
od prihodnjih πtevilk Naπega sti-
ka.

Poslovanje s HSE ostaja
nespremenjeno
©tiri elektrodistribucijska podje-
tja so se pred nedavnim odloËila
za tesnejπe sodelovanje s Holdin-
gom Slovenske elektrarne pri
podpisu pogodbe za dobavo elek-
triËne energije v letu 2005, med-
tem ko je podjetje Elektro Mari-

bor ostalo pri dosedanjem naËinu
poslovanja. ≈Menim, da v tem
primeru ne gre za vpraπanje o ve-
Ëjem ali manjπem sodelovanju s
HSE. Lahko reËem samo to, da
smo na upravi zagovarjali stali-
πËe, da naËin prodaje elektriËne
energije v podjetju Elektro Mari-
bor ostane tak, kot je bil v minu-
lih dveh letih. »eprav je v tem Ëa-
su v elektrodistribucijskem siste-
mu priπlo do precejπnjih spre-
memb, se nam ne zdi smotrno, da
bi naËin poslovanja s HSE spre-
minjali prav ta trenutek. Res pa
je, da bomo morali v prihodnje
na podroËju povezav s poslovni-
mi partnerji πe marsikaj raciona-
lizirati, kar pa v tako kratkem
Ëasu, ki nam je na voljo, letos ni

mogoËe uresniËiti. Bistveno je, da
prodajo elektriËne energije uspe-
πno obvladujemo z usposobljeno
ekipo, s katero smo sposobni
obvladovati prodajo in samostoj-
no ustvarjati prodajno politiko.
Tako seveda æelimo poslovati tu-
di v prihodnje,« je pojasnil
Vojsk.
Kot je v javnosti æe znano, se je
avgusta zaradi prenapetosti v
RTP Melje izklopil transforma-
tor, zaradi Ëesar je v mestu Mari-
bor priπlo do nemajhnih teæav pri
oskrbi z elektriËno energijo. Pri
tem je treba po besedah Vojska
upoπtevati dejstvo, da se okva-
ram v elektroenergetskem siste-
mu ni mogoËe popolnoma izogni-
ti, saj so le-te sestavni del obrato-
vanja. Prav tako je res, da je to-
vrstni sistem grajen tako, da je
ob izpadu elektriËne energije ve-
dno zagotovljena ustrezna rezer-
va. Za take izredne dogodke je
pripravljen poseben program
preklopitev, ki so ga obratovalci
tudi tokrat uresniËili in v naj-
krajπem moænem Ëasu mestu Ma-
ribor zagotovili potrebno energi-
jo.

Miro Jakomin
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Predsednik uprave
Elektra Maribor
Stanislav Vojsk: 
flNa trgu si ne sme-
mo privoπËiti nobene 
togosti, paË pa mora-
mo biti kar najbolj
prilagodljivi do 
zahtev in potreb 
naπih odjemalcev
elektriËne energije.«

Foto Miro Jakomin
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a slavnostni prireditvi
so se poleg predstavni-
kov Ministrstva za oko-
lje, prostor in energijo

zbrali tudi prof. dr. Aleksander
MajdiË in Vitomir Gros (sorodni-
ka pokojnega Vinka MajdiËa),
Ëlani nadzornih svetov podjetij
Elektro Gorenjska in Gorenjske
elektrarne, direktorji elektroe-
nergetskih in drugih druæb, za-
posleni iz omenjenih podjetij, æu-
pani, del prebivalcev Kranja in
drugi gostje. SreËali so se na ti-
stem mestu, kjer je najprej stal
MajdiËev mlin, nato MajdiËeva
elektrarna, πe danes pa tu obra-
tuje HE Sava. Prireditvi je dalo
Ëudovit pridih tudi ubrano petje
Kranjskega kvinteta. 
≈Pred veË kakor sto leti je bil ve-
lik doseæek to, da je zagorelo ne-
kaj æarnic, danes pa je velik do-
seæek stabilna, varna in kakovo-
stna oskrba z elektriËno energijo.
V minulih πtirih letih tega manda-
ta smo slovensko elektroenergeti-
ko iz sektorja, ki je kot zadnji de-
loval πe centralnoplansko, spre-
menili v sektor, ki je v celoti vpet
v evropski trg,« je poudaril mag.
Janez KopaË, minister za okolje,
prostor in energijo. 
V nadaljevanju govora je dejal,

da smo poleg Nizozemske edina
od vseh dræav Ëlanic EU, ki ji je
Evropska komisija v zaËetku juli-
ja letos priznala, da smo z maja
sprejeto novelo energetskega za-
kona prvi v celoti prenesli doloË-
be o liberalizaciji trgovanja z
elektriËno energijo in zemeljskim
plinom v naπ pravni red. Zatem
je na kratko predstavil dosedanji
razvoj liberalizacije trga z elek-
triËno energijo, reorganizacijo
elektrogospodarskih podjetij,
ustanovitev in delovanje HSE,
zapiralna dela na podroËju pre-
mogovniπtva, podpis sporazuma
s Hrvaπko v letu 2002 (problema-
tika NEK) ter druge zastavljene
oziroma æe uspeπno konËane na-
loge v energetiki. Omenil je tudi,
da je slovenska energetska politi-
ka v Ëasu mandata te vlade dobi-
la moËan peËat okoljevarstvene
politike (ta usmeritev je zapisana
tudi v NEP). Bistveno so poveËa-
li tudi proraËunske spodbude za
obnovljive vire energije, saj gre v
ta namen na leto æe veË kakor mi-
lijarda tolarjev glede na leto
2000, ko je bilo teh sredstev manj
kakor dvesto milijonov tolarjev.
Poleg tega je minister predstavil
tudi druge najpomembnejπe pro-
jekte v obdobju od leta 2004 do

leta 2008, kot so: popolno odpr-
tje trgov z elektriËno energijo in
zemeljskim plinom 1. julija 2007,
reorganizacija distribucijskih po-
djetij v skladu z energetskim za-
konom in direktivami, vpeljava
trænih mehanizmov za dodeljeva-
nje Ëezmejnih prenosnih zmoglji-
vosti do 1. julija 2007, reorgani-
zacija Geoplina, zgraditev novih
elektrarn zaradi hitrega naraπËa-
nja porabe, dograditev 400 kV
daljnovoda BeriËevo-Krπko, gra-
dnja 400 kV povezave z Madæar-
sko in postopek za gradnjo nove
400 kV povezave z Italijo, dogra-
ditev prve vetrne elektrarne v
Sloveniji, pomoË Hrvaπki in dr-

KRANJU PO»ASTILI SPOMIN
NA PRVO ÆARNICO
V

Ko je pred dobrimi 110 leti prva æarnica v Kra-
nju razsvetlila MajdiËev mlin, so se ljudje v ve-
Ëernih urah prestraπeno vpraπevali, kaj se tu do-
gaja, da imajo tako veliko svetlobe. So morda tu
uroËili nevidno vilo in je zdaj ne morejo veË
spraviti iz hiπe? Ta uganka je æe zdavnaj reπena,
ljudje moderne dobe pa si danes v zvezi z elektri-
ko zastavljajo predvsem vpraπanja o zadostni in
kakovostni oskrbi. To dejstvo je v zaËetku sep-
tembra v govoru omenil minister Janez KopaË, ki
je s predstavniki podjetij Elektro Gorenjska in
Gorenjske elektrarne odkril spominsko ploπËo na
stavbi HE Sava v Kranju.

N

34

Mag. Janez KopaË, minister za okolje,
prostor in energijo: flNekoË je bil velik do-
seæek to, da je zagorelo nekaj æarnic, da-
nes je velik doseæek stabilna, varna in ka-
kovostna oskrba z elektriËno energijo.«

Foto Miro Jakomin
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æavam jugovzhodne Evrope pri
liberalizaciji energetike ter pove-
Ëanje deleæa obnovljivih virov v
celotni koliËini proizvedene elek-
triËne energije.

MajdiË je v luËi videl
prihodnost
Predsednik uprave podjetja
Elektro Gorenjska Joæe Knavs je
povedal, da je na mestu, kjer so
se zbrali udeleæenci sreËanja,

pred veË kakor stoletjem stal ve-
lik mlin. Lastnik tega prvega
mlinskega podjetja v Kranju je
bil EgipËan iz Aleksandrije, ki pa
ga je pred 130 leti prodal Sloven-
cu Petru MajdiËu. Peter MajdiË
in pozneje njegov sin Vinko sta
uspeπno prodajala mlinske izdel-
ke po vsej Zahodni Evropi, ven-
dar sta imela z vodnim boga-
stvom veËje ambicije. Izkuπnje
po Evropi so ju povezale z inova-
tivno uporabo vodne energije za
pridobivanje elektriËne energije.
Mlin bi lahko bil prvi poskus
elektrifikacije, vendar pa je nav-
duπeni MajdiË v tej razvojni pri-
dobitvi videl prednosti tudi za
πirπo druæbeno skupnost. Ob svo-
jem mlinu je tako MajdiË æelel
elektrificirati tudi mesto Kranj in
leta 1892 naroËil naËrte za elek-
trarno in elektriËno omreæje. Æal
so kranjski meπËani novost od-
klonili, zato je MajdiË kupil le
manjπi dinamo, ki je zadostoval
za razsvetljevanje mlina, preo-
stalega gospodarskega poslopja
ter svojega doma. Tako je pred
dobrimi 110 leti na tem mestu za-
gorela prva æarnica v Kranju.
Zatem je sledilo daljπe obdobje,
ko za elektrifikacijo ni bilo pra-
vega posluha, po prvi svetovni

svoji dolgoletni zgodovini obratu-
je πe danes in ohranja svoj po-
men. ≈Ta kraj, MajdiËev mlin,
MajdiËeva elektrarna, sedaj HE
Sava, je poseben kraj. OznaËuje-
jo ga posebni ljudje, pionirji, ki
so bili ne glede na breme odloËi-
tve in druge ovire sposobni pre-
poznati prihodnost in ji slediti
pred drugimi. Danes izraæamo
spoπtovanje do takπnih ljudi in
do takπnih krajev.«
Udeleæence prireditve je nagovo-
ril tudi prof. dr. Aleksander Maj-
diË in se spomnil svojih predni-
kov kot zaËetnikov elektrifikacije
v Kranju. Med drugim je povedal
tudi naslednje: ≈Mag. Drago ©te-
fe je v minulem temaËnem Ëasu
pred politiËnimi spremembami,
ki jih je prinesla osamosvojitev
Slovenije, znal dobro razsoditi,
kaj je prav in poπteno. Vedno je
cenil tudi delo mojih prednikov v
tej hiπi.«
Sicer pa je dr. MajdiË omenil vse
tri totalitaristiËne reæime, ki so
slovenskemu narodu prinesli ve-
liko hudih preizkuπenj. Opozoril
je tudi na nereπeno vpraπanje o
popravi krivic, storjenih z nacio-
nalizacijo zasebnega premoæenja
po drugi svetovni vojni. Menil je,
da je to problem, ki ga mora Ëim

vojni pa je na dan spet privrela
stara æelja po proizvodnji elektri-
ke. Leta 1922 je MajdiË svoje po-
djetje preoblikoval v sodobno
elektrarno, ki je poleg drugih
manjπih elektrarn oskrbovala
Kranj z elektriko. V tistem Ëasu
se Kranj elektrifikaciji, kot spre-
membi na bolje, ni mogel veË izo-
gniti.
Poleg tega je Knavs dejal, da
elektrarna z manjπimi premori v

prej dosledno reπiti dræava oziro-
ma vlada v skladu z æe sprejeto
zakonodajo. Ob koncu nagovora
se je prisrËno zahvalil vodstvu
podjetja Elektro Gorenjska in πe
posebej mag. Dragu ©tefetu, di-
rektorju Gorenjskih elektrarn,
ki je bil eden glavnih pobudnikov
za odkritje spominske ploπËe.

Miro Jakomin

N

Del udele-
æencev slav-
nostne prire-
ditve ob
zgradbi HE
Sava v Kra-
nju, kjer je
pred 110 leti
zagorela prva
æarnica v
Kranju.

Foto Miro Jakomin

Slavnostni govornik minister
Janez KopaË je med drugim
poudaril, da je v Ëasu man-
data te vlade postal sektor
proizvodnje, prenosa in di-
stribucije elektriËne energije
iz enega najbolj izgubarskih
sektorjev (okrog 15 milijard
tolarjev izgube v letu 2000)
eden najbolj dobiËkonosnih
sektorjev slovenskega gospo-
darstva (okrog 19 milijard
tolarjev dobiËka v letu
2003), pri Ëemer je veËji del
dobiËka namenjen prav inve-
sticijam v nove proizvodne,
prenosne in distribucijske
zmogljivosti. 
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ot je med drugim pove-
dal slavnostni govor-
nik minister Janez Ko-
paË, danes ni toliko te-

æava v tem, kako zagotoviti elek-
triËno energijo, kot je v tem, ka-
ko zagotoviti ustrezno kakovost
oskrbe. ≈Vsa veËja nihanja v ka-
kovosti napajanja so doslej πte-
vilnim podjetnikom in obrtnikom
povzroËila velike teæave pri nji-
hovem delu s preciznimi napra-
vami. Dejstvo je, da Slovenija
potrebuje veË elektriËne energije
in tudi boljπo kakovost napaja-
nja. Zato smo januarja letos na
vladi soglaπali z desetletnim naËr-
tom vlaganj v elektrodistribucij-
sko omreæje in prenosno omre-
æje, ki ga upravlja Eles. Investici-
je, ki naj bi v naslednjih desetih
letih potekale v okviru elektro-
gospodarskih podjetij (Eles, elek-
trodistribucija), bodo znaπale
kar tristo milijard tolarjev.«
Poleg tega je minister omenil tudi
druge velike investicije v EES,
kot so gradnja hidroelektrarn na
spodnji Savi, HE AvËe, nova
plinska elektrarna na obmoËju
TE©-a, razvoj plinskega omreæja
zaradi novih potreb, predvsem
pri proizvodnji elektriËne energi-
je. Omenil je tudi druge proizvo-

dne zmogljivosti, ki jih predvide-
va razvojni naËrt HSE, in pouda-
ril, da se nahajamo pred novim
valom velikih investicijskih vla-
ganj v slovensko elektroenerget-
sko omreæje. 
Dosedanje teæave z oskrbo je
omenil tudi Mirko Kaplja, æupan
Litije. ≈Nihanje napetosti je sla-
bo vplivalo na precizne elektron-
ske naprave, s katerimi so
opremljeni podjetniki in obrtni-
ki, zato so se ti veËkrat pritoæeva-
li. Pred nekaj leti smo se zaËeli
intenzivno pogovarjati z vod-
stvom Elektra Ljubljana in napo-
sled ugotovili, da lahko to teæavo
reπimo z novo RTP in z novimi
daljnovodnimi povezavami, za
kar je potrebno tudi sodelovanje
z Elesom.« 

Investicija
za veËjo
kakovost napajanja
Predsednik uprave podjetja
Elektro Ljubljana Vincenc Janπa
je izËrpno predstavil obseg in po-
men nove investicije. ≈S poloæi-
tvijo temeljnega kamna je Elek-
tro Ljubljana zaËelo gradnjo no-
ve razdelilne transformatorske
postaje Litija (RTP 110/20kV), ki
bo skozi prvo in drugo fazo gra-

dnje v prihodnjih letih ena veËjih
investicij na oskrbovalnem ob-
moËju Elektra Ljubljana in bo
pomembno prispevala k zagotav-
ljanju kakovostne oskrbe z elek-
triËno energijo na obmoËju Litije
s πirπo okolico.«
V prvi fazi investicije Elektro
Ljubljana naËrtuje zgraditev no-
vega 20 kV stikaliπËa. Novi ob-
jekt bo stal na Jeæi med nadzor-
niπtvom Litija in sedanjo RTP ter
bo napajan preko obstojeËih
transformatorjev 35/20 kV 2x8
MVA, postavljenih na temelje
transformatorjev nove RTP.
Oba transformatorja bosta v no-
vem objektu obratovala neodvi-

ITIJI SE OBETA BOLJ©A
OSKRBA Z ENERGIJO
L

Podjetje Elektro Ljubljana je konec avgusta na
slovesni prireditvi v Litiji napovedalo skorajπnjo
gradnjo nove RTP, za katero naj bi predvidoma
odπtelo okrog 500 milijonov tolarjev. Pred zaËet-
kom del je minister za okolje, prostor in energijo
mag. Janez KopaË ob navzoËnosti æupana Litije
Mirka Kaplje in predsednika uprave Elektra
Ljubljana Vincenca Janπe poloæil temeljni kamen
za ta objekt, ki bo Litiji nedvomno zagotovil
boljπo oskrbo z elektriËno energijo. 

K
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Foto Miro Jakomin
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sno drug od drugega; novi sistemi
zaπËite, lokalne avtomatike in vo-
denja bodo omogoËali zaneslji-
vejπe obratovanje. V novem sti-
kaliπËu 20 kV je naËrtovana zgra-
ditev πtirih novih dodatnih izvo-
dov ter ustrezne dogradnje omre-
æja 20 kV na oæjem obmoËju Liti-
je. Z veË izvodi 20 kV iz nove raz-
delilne transformatorske postaje
bo mogoËe loËiti napajanje oæjega
mestnega obmoËja s preteæno ka-
belskim omreæjem, in sicer od po-
deæelskega z nadzemnim omre-
æjem. Odjemalcem na mestnem
obmoËju in odjemalcem na indu-
strijskih obrtnih obmoËjih, kate-
rih tehnoloπki procesi zahtevajo
veËjo kakovost elektriËne energi-
je, se bo pomembno izboljπala 
zanesljivost napajanja. Z veË
izvodi iz RTP se bodo zmanjπale
tudi dolæine izvodov v podeæel-
skem omreæju, s tem pa se bosta
zmanjπala πtevilo in dolæina izpa-
dov napajanja odjemalcev ob
okvari doloËenega voda. Zaradi
loËitve obratovanja obeh trans-
formatorjev bo mogoËe veËjemu
delu odjemalcev zagotavljati
ustrezni nivo napetosti tudi ob iz-

padu ali ob delih na enem od
transformatorjev. Za opisani 
obseg zgraditve RTP Litija in
elektrodistribucijskega omreæja
Elektro Ljubljana naËrtuje po-
trebna denarna vlaganja okrog
380 milijonov tolarjev, za celotni
obseg investicije pa okrog 500 mi-
lijonov tolarjev.

Predvidene daljnovodne
povezave 
V nadaljevanju je Janπa pojasnil,
da z obstojeËimi napajalnimi vodi
35 kV glede na opravljene analize
po letu 2008 ne bo veË mogoËe za-
gotavljati zanesljivega napajanja
v potrebnem obsegu in zaneslji-
vosti. Vlogo napajalnega omreæja
ob Ëedalje veËjih obremenitvah
bo prevzemalo 110 kV omreæje,
glavni vir napajanja distribucij-
skega omreæja pa bo RTP Litija z
dvema transformatorjema z mo-
Ëjo vsak po 20 MVA. V drugi fazi
investicije bo RTP Litija priklju-
Ëena na dvosistemski daljnovod
(DV)110 kV, ki bo potekal od ter-
moelektrarne Trbovlje mimo Li-
tije do razdelilne transformator-
ske postaje 400/110 kV BeriËevo.

Na ta daljnovod bodo prikljuËe-
ne tudi naËrtovane hidroelek-
trarne na Savi; daljnovod je zato
prenosnega znaËaja in gradnjo
pripravlja podjetje za prenos
elektriËne energije Eles. Vendar
pa bo transformatorje 110/20 kV
v RTP Litija mogoËe prikljuËiti
πele tedaj, ko bo zgrajen vsaj en
krak daljnovoda 110 kV, na pri-
mer od BeriËevega do Litije ali pa
od Termoelektrarne Trbovlje do
Litije. Zgraditev daljnovoda v
skupni vrednosti veË kakor 1,5
milijarde tolarjev je potrjena s
sprejetjem naËrta razvoja omre-
æja za desetletno obdobje. Trenu-
tno poteka urejanje dokumenta-
cije v zvezi z umeπËanjem daljno-
voda v prostor in nato pridobitev
lokacijske dokumentacije. Ob
tem je Janπa πe povedal, da je ter-
minski naËrt zgraditve poleg na-
Ërtov zgraditve in investitorja
odvisen tudi od drugih vplivnih
dejavnikov, kot so lastniki zem-
ljiπË, upravni organi in drugi in-
teresenti za rabo prostora.

Miro Jakomin

Kot je ob polaganju temelj-
nega kamna za novo RTP
Litija poudaril predsednik
uprave Elektra Ljubljana
Vincenc Janπa, bo Litija s
πirπo okolico pridobila najvi-
πjo raven kakovosti elektri-
Ëne energije, ki bo uravnote-
æena z drugimi obmoËji in
bo mogoËa v obsegu gospo-
darskega razvoja v Sloveniji.
To naj bi uresniËili z dokon-
Ëno zgraditvijo RTP 110/20
kV Litija, prikljuËeno na DV
110 kV TE Trbovlje-Litija-
BeriËevo.

Minister Janez KopaË je poleg napovedi o izboljπanju elektroenergetske
oskrbe na obmoËju Litije, ki jo bo omogoËila nova RTP, na kratko

predstavil tudi naËrt drugih obseænih investicij v slovenskem elektroe-
nergetskem sistemu, ki ga je æe v prvi polovici leta odobrila vlada.
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menjenega sreËanja so
se poleg Ëlanov Sloven-
skega E-foruma udeleæi-
li tudi predstavniki Mi-

nistrstva za okolje, prostor in
energijo, Agencije za energijo,
Holdinga Slovenske elektrarne,
Ekowatta in πe nekaterih drugih
zainteresiranih podjetij. Preda-
vatelji so predstavili veË aktual-
nih tem, in sicer: Sistem RECS in
njegova implementacija v Slove-
niji (mag. Andrej Gubina, HSE),
Certificiranje obnovljivih virov
energije v kontekstu doseganja
ciljev NEP in prevzemanje prav-
nega reda EU (mag. Hinko ©o-
linc, MOPE), Certificiranje zele-
ne elektrike z vidika regulatorja
(Gorazd ©kerbinek, Agencija za
energijo), Uvedba zelenih certifi-
katov in neodvisni kvalificirani
proizvajalci elektriËne energije
(Marko GospodjinaËki, Eko-
watt). Po konËanem sreËanju
smo mag. Andreju Gubini zastavi-
li nekaj temeljnih vpraπanj o si-
stemu RECS, v prihodnje pa naj
bi o tem pripravili πe kak daljπi
zapis, saj je tema po strokovni
plati zelo πiroka in zanimiva.

Kako trenutno potekajo pripra-

ve na izdajo prvega certifikata
v Sloveniji po sistemu RECS?
≈Javna agencija RS za energijo
(AGEN-RS) je v sodelovanju z
RECS Slovenija in HSE, d. o. o.,
sredi septembra 2004 izdala prvo
serijo certifikatov za elektriËno
energijo iz obnovljivih virov v
Sloveniji. Certifikati so bili izda-
ni po sistemu RECS (Renewable
Energy Certificate System, http:
//www.recs.org), posamezen cer-
tifikat pa povzema vso okoljsko
prednost 1 MWh elektriËne ener-
gije, proizvedene iz obnovljivih
virov. 
Vse hidroelektrarne skupine
HSE so vkljuËene v mednarodni
sistem RECS, s Ëimer izpolnjuje-
jo najstroæja mednarodna okolj-
ska merila za energijo iz obnov-
ljivih virov. V skladu z njimi mo-
ra imeti vsaka elektrarna tako
imenovano obnovljivo deklaraci-
jo, ki vsebuje podrobne podatke
o proizvedeni energiji. Skladnost
z merili RECS in evropskimi oko-
ljevarstvenimi standardi v Slove-
niji redno nadzirata Javna agen-
cija RS za energijo ter podjetje
TÜV iz NemËije. Tako je vselej
zagotovljeno, da je energija proi-
zvedena iz obnovljivih virov, po-

datki o elektrarnah pa so na vo-
ljo tudi na spletu (https://www.
recscmo.org).
AGEN-RS kot slovenski izdaja-
telj certifikatov skrbi za izdaja-
nje, prenos in porabo certifika-
tov, nadzoruje skladnost sloven-
skega sistema z mednarodnimi
standardi RECS, in skrbi za ve-
rodostojnost sistema s preverja-
njem obnovljivih deklaracij po-
sameznih elektrarn.√

Kaj pomeni izdaja prvega 
certifikata za slovenski 
elektroenergetski sistem? 
≈ZaËetek izdaje certifikatov
RECS in trgovanja z njimi zazna-
muje vrhunec skoraj dveletnih

A»ETEK IZDAJE
CERTIFIKATOV
Z

Pod okriljem Slovenskega E-foruma je v zaËetku
septembra v Ljubljani potekalo strokovno sreËanje,
na katerem so z razliËnih vidikov osvetlili certifici-
ranje elektrike iz obnovljivih virov energije v Slo-
veniji po sistemu RECS. Gre za odprt in pregleden
sistem, v katerem nihËe od udeleæencev nima prev-
ladujoËega poloæaja, trgovanje s certifikati pa po-
teka neodvisno od trgovanja z elektriËno energijo
in na enak naËin, kot trgovanje z drugimi dobri-
nami. Trenutno je najbolj aktualen zaËetek izda-
janja certifikatov po sistemu RECS.

O
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Mag. Andrej
Gubina na
strokovnem
sreËanju 
Slovenskega
E-foruma.

Foto Miro Jakomin
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prizadevanj podjetij in organiza-
cij, zdruæenih v RECS Slovenija,
za vzpostavitev in zagon sistema
za oznaËevanje elektriËne energi-
je iz obnovljivih virov v Sloveni-
ji. Porabnikom bomo kmalu po-
nudili na izbiro elektriËno energi-
jo iz obnovljivih virov s pore-
klom, ki bo temeljilo na certifika-
tih RECS. UpraviËeni odjemalci
bodo lahko sami doloËali ekolo-
πko kakovost elektrike, ki jo bo-
do uporabljali, in njen izvor.√

Kakπne so izkuπnje z doseda-
njim uvajanjem tega sistema 
v Sloveniji? 
≈ZaËetki RECS-a pri nas segajo v
februar 2003, ko je bil HSE spre-

jet kot polnopravni Ëlan RECS
International. Skupaj z AGEN-
RS smo pripravili ObmoËni pro-
tokol RECS-a za Slovenijo, ki so
ga na mednarodni ravni potrdili
septembra 2004. Po potrditvi
AGEN-RS za Izdajatelja certifi-
katov v Sloveniji smo zaËeli preo-
stale dejavnosti za vzpostavitev
sistema RECS pri nas. Podjetje
TÜV Sava Bayern G.m.b.H. je
opravilo pregled in overitev hi-
droelektrarn skupine HSE, na
AGEN-RS pa so vzpostavili tudi
elektronski register certifikatov.
Pri pripravi sistema nam je z na-
sveti in prenosom znanja veliko
pomagal tudi Izdajatelj certifika-
tov iz RECS Avstrija in avstrijski
regulator trga z elektriËno ener-
gijo, E-control. Med tem smo fe-
bruarja 2004 ustanovili RECS
Slovenija, v katerem Ëlani RECS
usklajujejo pravila delovanja si-
stema pri nas. Tako je bilo vse
pripravljeno za izdajo prvih cer-
tifikatov RECS za elektriËno
energijo iz obnovljivih virov.√ 

Kje je mesto Slovenije 
v sistemu RECS? 
≈Slovenija je poleg Poljske edina

izmed novih Ëlanic EU, ki so bile
sprejete kot polnopravne Ëlanice
v RECS International. Imamo
predstavnika v upravnem odbo-
ru RECS-a, dejavno pa sodeluje-
mo tudi v delovnih skupinah te
mednarodne organizacije in tako
sooblikujemo njeno politiko v
prihodnosti.√

Prosim, da nam na kratko 
pojasnite πe, kako potekajo po-
sli, trgovanje in podobno. 
≈Prva serija certifikatov RECS v
Sloveniji je bila izdana za energi-
jo iz hidroelektrarn skupine
HSE. Certifikati so namenjeni
prodaji v tujino. V kratkem pri-
Ëakujemo povpraπevanje po njih
tudi doma, predvsem s strani
ekoloπko ozaveπËenih podjetij, ki
æelijo s svojim zgledom pokazati
pot v boljπi in Ëistejπi jutri. V so-
delovanju z distribucijskimi po-
djetji namreË na HSE pripravlja-
mo projekt prodaje konËnim
odjemalcem, kjer bomo energijo
iz obnovljivih virov ponudili pod
znamko Modra energija.√

Miro Jakomin

j
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jegovo æivljenje je za-
znamovala trboveljska
termoelektrarna æe v
otroπtvu, saj je bil oËe

med snovalci obstojeËega 125 MW
bloka. Toni, kot mu reËejo prija-
telji, je preæivel vso mladost v Za-
gorju v bliæini rudniπkih objek-
tov. Redno se je zaposlil v termoe-
lektrarni ob koncu πtudija in v
elektrarni tudi diplomiral, nato je
delal v njeni proizvodnji in vzdr-
æevanju, vmes pa leto dni sluæil
domovini. V TET se je vozil na
≈πiht√ skoraj leto iz Ljubljane, saj
se je medtem njegova druæina pre-
selila v prestolnico. Sredi osemde-
setih let je odπel v Iskro Avtomati-
ko za projektanta zaπËitnih na-
prav v elektroenergetiki, kjer je
pozneje postal odgovorni delavec
prodaje teh naprav. V zaËetku de-
vetdesetih let ga je podjetniπki
duh zvabil v zasebniπtvo. S kole-
gom sta ustanovila in vodila po-
djetje za razvoj, izdelavo in pro-
dajo svetlobnih prikazovalnikov.
Uspeπno sta jih prodajala po vsej
Jugoslaviji, po razpadu domovine
in zmanjπanju trga pa poveËala
prodajo v Sloveniji, Avstriji in
NemËiji. Sogovornik je presodil,
da je po nekaj letih priπel njegov
razvojni cikel do meje, ko se je bi-
lo treba umakniti iz podjetja in
odprodati svoj deleæ. Zadnjo pe-
tletko je oddelal v Iskri Sysnu kot
odgovoren delavec za pridobiva-

nje poslov in izpeljavo projektov.
≈Raznoliko delo v druæbah z ra-
zliËno obliko lastnine mi je omo-
goËilo priti do spoznanja, da vem,
kaj pomeni zasluæiti tisoË tolar-
jev, da znam ceniti, kaj pomeni
podjetje z dobro pozicijo na trgu,
da niso stvari od boga dane. Real-
ni sektor ti da znanje o trgu in
konkurenci in kako preæiveti s
tem. V dræavnem sektorju pa se
velikokrat dogaja, da sreËaπ ljudi
na vseh ravneh, ki mislijo, da æe s
prihodom v sluæbo zasluæijo pla-
Ëo. Æal pa so danes take razmere,
da se bomo slej ko prej vsi zapo-
sleni znaπli na trgu,√ nadaljuje
pogovor Anton Urankar, ki je
prepriËan, da mu je bilo delo na
trgu in s konkurenco dobra izku-
πnja in popotnica, in upa, da bo
oboje skupaj s sodelavci v TET
udejanjil v kar najveËji meri.
Urankar se je vrnil v TET, ker je
dobil ponudbo vodstva elektrar-
ne. OdloËilno pri odloËitvi pa je
bilo njegovo hotenje, da se pri-
druæi kolektivu πe pred spreje-
tjem odloËitve o gradnji nove
elektrarne, da s svojimi moËmi
pripomore k temu, da bodo zani-
mivi za potencialne investitorje.
Pravi, da je delal v podjetju, kjer
je imel poloæaj in ugled, in je tve-
gal ter odπel v TET, ker je bil
prepriËan, da se bo na tej lokaci-
ji gradila nova elektrarna. »ista
negotovost vrnitev v Trbovlje le

ni bila, saj je vseskozi ohranjal
stike z zasavskimi prijatelji in je s
TET tudi poslovno sodeloval z
Iskra Syisnom. ≈Delo je zame ve-
lik izziv, πe posebno nove stvari
in tu na tem mestu in v elektrarni
je tega veliko. RaËunam, da bom
napredoval tako osebnostno kot
strokovno,√ optimistiËno nada-
ljuje pogovor sogovornik.

Z jasno vizijo 
zanimivi za trg
Kot direktor tehniËnega sektorja,

O DVAJSETIH LETIH
PONOVNO V TET
P

Letoπnjo pomlad se je vodstvo TE Trbovlje
okrepilo s sveæo moËjo s 45-letnim Antonom
Urankarjem, elektroinæenirjem, ki je po pri-
pravniπtvu v zaËetku osemdesetih let nekaj Ëasa
delal v TE Trbovlje in se je zdaj ponovno vrnil
vanjo. Tokrat s povsem drugim ciljem. Kot pol-
nokrvni ZasavËan æeli kot tehniËni direktor
elektrarne dati svoj prispevek k novemu razvoj-
nemu ciklusu termoelektrarne in regije.

N
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Anton Urankar

Nadaljevanje na strani 49.

Foto Minka Skubic
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GOSPODARSTVO
EVROPSKE
UNIJE 
V ©TEVILKAH
Eden izmed glavnih ciljev Evropske unije
je gospodarski napredek in povezovanje
dræav Ëlanic na tem podroËju. Najbolj
burni sta bili zlasti zadnji dve desetletji,
ko so Ëlanice uvedle vrsto novosti, kate-
rih namen je premostiti ovire med nacio-
nalnimi gospodarstvi ter oblikovati sku-
pen in enoten trg s prostim pretokom
blaga, storitev, kapitala in ljudi. V tem
Ëasu je Unija postala velika trgovska si-
la, Ëetudi so jo zlasti v zadnjih letih pre-
tresle nekatere krize.

Evropska unija je postala s povezovanjem
glavna tekmica Zdruæenih dræav Amerike.
Njuna bruto domaËa proizvoda (BDP) sta
bila dolgo precej izenaËena, v obdobju pred
letom 2001 pa je ZDA dosegla nekoliko bolj-
πe rezultate, saj je znaπal njen BDP 11.300
milijard evrov, evropski pa 8.900 milijard
evrov. Pri tem je treba dodati, da so to po-
datki iz leta, ko se Uniji πe niso pridruæile
nove Ëlanice, prav tako pa svet πe ni tako
prizadela recesija, ki je bila posledica terori-
stiËnih napadov v ZDA. Takrat je bila med
evropskimi dræavami najbolj uspeπna NemËi-
ja, ki je dosegla 2.073 milijarde evrov BDP,
sledili sta ji Velika Britanija z 1.598 milijar-
de evrov in Francija z 1.474 milijardami ev-
rov BDP.
Pomemben prispevek k viπjemu BDP je za-
gotovo trgovanje - Evropska unija je med le-
toma 1990 in 2000 podvojila vrednost v trgo-
vanju in se pribliæala ZDA. Njen deleæ v sve-
tovni trgovini je tako leta 2001 znaπal 19,4

odstotka, deleæ ZDA 20 odstotkov, Japonska
pa ima 7,7-odstotni deleæ svetovne trgovine.
Pri tem je treba poudariti, da je EU vodilna
izvoznica dobrin, saj jih je tega leta izvozila
za 985 milijard evrov (skoraj petina v sve-
tovnem merilu), in vodilna izvoznica stori-
tev, ki vkljuËujejo turizem, banËniπtvo, za-
varovalniπtvo in transport. Na tem podroËju
je namreË izvozila v omenjenem letu za veË
kakor tristo milijard evrov, kar je skoraj Ëe-
trtina svetovnega izvoza. Po drugi strani je v
zaËetku tega tisoËletja Evropska unija v pri-
merjavi z letom 1990 podvojila uvoz iz dræav
v razvoju, ki je takrat zrasel na 432 milijard
evrov.
A tudi sicer sta izvoz in uvoz precej uravno-
teæena - leta 2001 je EU izvozila za 1028 mi-
lijard evrov blaga, uvozila pa ga je za 985
milijard evrov. Za primerjavo: leta 1990 je
izvozila za 442 milijarde in uvozila za 395
milijarde evrov blaga.

Teæave s premagovanjem inflacije
Eden izmed najveËjih izzivov Evropske unije
je bil v zadnjih dveh desetletjih boj z inflaci-
jo. Tako cene kot tudi plaËe so jo namreË
kar naprej viπale in kar naenkrat je postalo
zaposlovanje drago, zato so morala mnoga
podjetja celo odpuπËati delavce, s Ëimer so
pravzaprav naredila gospodarstvu kot celoti
medvedjo uslugo. Evropska centralna banka
je tako sproæila πtevilne ukrepe, s Ëimer bi
zajezila inflacijo in obenem obdræala zado-
voljivo raven zaposlenosti. Tako ji je od leta
1992 uspelo zniæati inflacijo na dva odstotka,
zlasti v evroobmoËju, vendar dræavam take
zahteve ni uspelo dolgo obdræati. Veliko po-
ve zadnji podatek o inflaciji - maja letos se je
njena stopnja na letni ravni v evroobmoËju
povzpela na 2,5 odstotka, v celotni Evropski
uniji pa je znaπala 2,4 odstotka. Najviπje stop-
nje so imele novinke, in sicer Slovaπka (8,2
odstotka), Madæarska (7,8 odstotka), Latvija
(6,1 odstotek) in Slovenija (3,9 odstotka),
najniæje pa so bile letne inflacijske stopnje

Primerjava
BDP
petnajstih
evropskih
dræav 
in ZDA.
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na Finskem (-0,1 odstotka), v Litvi (1,0 od-
stotka), na Danskem (1,1 odstotka) in na Ci-
pru (1,2 odstotka). K poviπanjem so tokrat
po podatkih evropskega statistiËnega urada
Evrostat najveË prispevale poviπane cene
transportnih goriv, tobaka in kurilnega olja.

Visoka cena mobilnosti
Transport in energija sta vitalna dela ev-
ropskega gospodarstva, Ëeprav so se dræave
Ëlanice v zadnjih letih zaËele zavedati, da so
na tem podroËju vse preveË razsipne in da
na ta raËun tudi πkodujejo naravi. Med leto-
ma 1990 in 2001 so se v vsej Uniji emisije
ogljikovega dioksida sicer nekoliko zmanjπa-
le, in sicer z 9,2 na devet ton na osebo, toda
to πe zdaleË ni zadovoljiva slika, saj je daleË
od naËrtov, ki jih predvideva Kjotski proto-
kol.
NajveË so k sicer premajhnemu zmanjπanju
prispevale Velika Britanija, ki je emisije v
omenjenem obdobju zmanjπala z 10,3 na 9,4
ton na osebo, NemËija (z 12,8 na 10,6) ter
Danska (z 10,3 na 10,2). V Franciji so ostale
emisije ogljikovega dioksida na ravni sedmih
ton na osebo, sicer pa so se v vseh drugih
Ëlanicah poveËale, najbolj na Irskem, kjer
so z 9,1 tone na osebo poskoËile na 12,1.
Kljub slabemu napredku so ti podatki zelo
blagi v primerjavi z emisijami v ZDA, kjer
so v omenjenem desetletju prav tako nara-
sle, toda z 20,1 na 20,9 tone na osebo. Kot
smo æe velikokrat poudarili, je prav ta dræa-
va odstopila od ratifikacije Kjotskega proto-
kola, ki zahteva zniæanje emisije do leta 2012
za osem odstotkov glede na izhodiπËno leto
1990. Evropska unija bo ta cilj zagotovo teæ-
ko dosegla, πe zlasti Ëe si pogledamo podatke
o naraπËajoËem prometu in Ëedalje veËji po-
rabi elektriËne energije.
Veliko pove æe dejstvo, da se vsak dan
ustvarjajo prometni zamaπki na kar 7500 ki-
lometrih evropskih avtocest. EU si sicer pri-
zadeva, da bi predvsem tovorni promet pre-

usmerila na æeleznice in ladje, ljudi pa pre-
priËala, naj pogosteje uporabljajo javni pre-
voz, toda za zdaj ostajajo ukrepi v veËini
primerov bolj ali manj le na papirju, saj je
jasno, da se πtevilo osebnih vozil na cestah πe
zmeraj poveËuje. Med letoma 1980 in 2000
se je odstotek potnikov, ki potujejo z osebni-
mi avtomobili poveËal s 76,4 na 78,3, po
drugi strani pa se je zmanjπalo πtevilo tistih,
ki potujejo z avtobusi, vlaki in metroji. Prav
tako ne preveË spodbudni so podatki pri
prevozu tovora, saj se je odstotek tovora,
prepeljanega po cestah v dvajsetih letih, po-
veËal z 62 na 75 odstotkov, zmanjπal pa se je
prevoz po æeleznicah (z 22 na 14 odstotkov),
ladjah (z devetih na πest odstotkov) in plino-
vodih (s sedmih na pet odstotkov).

EU proizvede premalo energije
Velik onesnaæevalec okolja je tudi proizvod-
nja elektriËne energije, zlasti iz zastarelih
termoelektrarn, ki jih æeli Evropska unija
nadomestiti z modernejπimi in manj okolju
nevarnimi napravami, predvsem pa z elek-
trarnami na obnovljive vire. Toda ta proces
je zelo zahteven, saj je teæko nadomestiti to-
likπno proizvodnjo, πe zlasti Ëe tovrstni naËr-
ti niso dovolj podprti. NajveË energije prido-
bi Evropska unija iz jedrskih elektrarn - leta
2001 je ta deleæ znaπal 30,3 odstotka, sledijo
elektrarne na zemeljski plin (25 odstotkov),
plin ali naftne proizvode (19,5 odstotka),
premog in lignit (skoraj 13 odstotkov) in
obnovljive vire (dobrih 12 odstotkov). Toda
pridobljena energija πe zdaleË ne pokrije
vseh potreb Unije, vsaj v nekdanji petnajste-
rici. V njej sta bili namreË le Velika Britani-
ja in Danska izvoznici energije, predvsem na
raËun njunih nahajaliπË nafte v severnem
morju, petnajsterica kot celota pa je proi-
zvedla le pribliæno polovico energije, ki jo
potrebuje, zato je treba preostanek uvaæati.
Leta 2001 je tako uvozila vsega skupaj
765.590 tisoË ton energije, najveË je je potre-

Cene
elektriËne

energije za
gospodinj-

stva skupaj
z davki 

v eur/kWh,
januar
2003
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bovala NemËija, in sicer 215.650 tisoË ton,
sledijo Italija (147.260 tisoË ton), Francija
(132.420 tisoË ton) in ©panija z 98.760 tisoË
tonami uvoæene energije. Kot reËeno, je ni
bilo treba uvaæati le Danski in Veliki Brita-
niji, zelo malo pa so je potrebovali tudi v Lu-
ksemburgu (3690 tisoË ton).
Kljub veliki porabi pa so Evropejci v pri-
merjavi z AmeriËani in Japonci veliko manj
potratni z energijo. 

Proizvodnja po dræavah
Kot smo æe poudarili, proizvede Evropska
unija najveË elektriËne energije v jedrskih
elektrarnah, in sicer veË kakor tretjino. Nji-
hova proizvodnja je med letoma 1988 in
2001 sicer upadla za odstotek, toda to je mo-
goËe pripisati politiki zapiranja jedrskih
elektrarn in le redkim naËrtom za nove grad-
nje. Upadla je tudi proizvodnja naftnih 
produktov (z 8,4 na 5,6 odstotka), proizvod-
nja elektrike v hidroelektrarnah (s 16,5 na
13,6) in termoelektrarnah (z 32 na 25 odstot-
kov), naraslo pa je pridobivanje v elektrar-
nah na zemeljski plin (s 7,4 na 17,5 odstot-
ka), v geotermalnih, vetrnih in solarnih na-
pravah (z 0,17 na 1,18 odstotka) ter v na-
pravah na biomaso z 0,85 na 1,5 odstotka.
Na podroËju elektroenergettike so zanimivi
πe Evrostatovi podatki o cenah elektriËne
energije. Januarja 2003 so za eno kWh naj-
veË plaËali Danci, in sicer 0,23 evra, sledijo
Italijani z 0,20 evra, Nizozemci z 0,18 in
Nemci z 0,17 evra za kWh elektriËne energi-
je. Po drugi strani pa so najniæje raËune pla-
Ëevali Grki, kjer je stala januarja lani ena
kWh 0,07 evra, Finci in Britanci (po 0,10
evra) ter ©panci in Francozi (0,11 evra). Ce-
ne so torej zelo razliËne, na kar vplivajo med
drugim tudi obdavËitve v posameznih dræa-
vah. Razlike naj bi se zmanjπale, predvsem
pa zniæale cene po uvedbi liberalizacije trga,
Ëeprav so uËinki tega ukrepa za zdaj vidni v
le redkih dræavah. Tudi v NemËiji, kjer so se
cene hitro po odprtju meja zaradi velike
konkurence med ponudniki res zniæale, ven-
dar so se kmalu zaradi visokih davkov spet
dvignile.
To je bilo torej nekaj dejstev, ki kaæejo bo-
disi na gospodarski napredek bodisi na gos-
podarsko stagnacijo v Evropski uniji. Kljub
dokaj obetavnim podatkom v primerjavi z
ZDA, ostaja πe naprej pereËe vpraπanje
oskrbe z energijo in ohranjanja okolja, ki bo
- kot kaæe - v prihodnje πe precej krojilo ra-
zmiπljanje strokovnjakov in politikov.

Simona Bandur
Povzeto po broπuri Key facts and figures about the European Union

AVSTRALIJA
SVETOVNA OSKRBA Z ENERGIJO
PRED VELIKIMI IZZIVI
Velikansko povpraπevanje po energiji se bo v
prihodnjih letih πe poveËalo, pravzaprav mu
za zdaj niti videti konca, so se strinjali ude-
leæenci svetovnega kongresa o energiji, ki ga
je v zaËetku septembra v avstralskem Sydne-
yu pripravila organizacija WEC (World
Energy Council). Prav zaradi tega je energi-
ja kljuËno vpraπanje 21. stoletja, zlasti v
najveËjih porabnicah, med katerimi so Ki-
tajska, Indija in Brazilija. Med veËje porab-
nice sodijo tudi dræave Evropske unije, po-
datki o porabi pa zagotovo veliko povedo o
gmotnem poloæaju dræav in njihovih prebi-
valcev - Evropejec porabi, denimo, kar 30-
krat veË energije kot prebivalec Bangladeπa,
so poudarili udeleæenci kongresa in dodali,
da veË kot dve milijardi ljudi na svetu niti
nima dostopa do elektriËne energije. Slednje
pa pomembno vpliva na njihove gospodarske
moænosti, zdravstveno varstvo in izobraæe-
valni sistem. 
»e se bo poraba tudi v prihodnje poveËevala
s tolikπno hitrostjo kot v preteklih letih - na
leto je naraπËala za pribliæno dva odstotka -,
se bo moral dostop do energije πe v tem stole-
tju veË kakor potrojiti. To pomeni, da bi
morali imeti trikrat toliko naftnih in plin-
skih transportnih naprav, rudnikov, nafto-
vodov, jedrskih elektrarn, tankerjev in vetr-
nic. Potrebe po dodatnih investicijah so tako
velike, da so komaj izraËunljive, so ugotovili
udeleæenci kongresa. Do leta 2030 bi morali
po ocenah Mednarodne agencije za energeti-
ko (IEA) vsako leto v energetski sektor vloæiti
pribliæno 500 milijard evrov, da bi zgolj
prepreËili negativne posledice za gospodar-
stvo, druæbo in okolje. Zlasti zadnji izpadi
elektriËne energije v Evropi in Zdruæenih
dræavah Amerike so po mnenju strokovnja-
kov za energijo (na kongresu jih je bilo veË
kakor 1500) pokazali, da dræave veliko pre-
malo vlagajo v razvoj elektroenergetskega
sektorja in tako so tudi podraæitve nafte vsaj
deloma posledica zastarelih transportnih in
predelovalnih zmogljivosti. SodelujoËi so se
strinjali, da bi lahko sledili potrebam prebi-
valstva in industrije le v sodelovanju z zaseb-
nim kapitalom, kar pa bi pomembno vpli-
valo na svetovno energetsko gospodarstvo.
Zasebni kapital naj bi se v veËini stekal le v
dræave s stabilnimi pogoji, ki bi bile sposo-
bne zagotavljati donos. V konkurenci za do-
datni kapital bodo dræave nadaljevale libe-
ralizacijo svojih energetskih gospodarstev.
To pa ne pomeni nujno niæjih cen - velike
investicije bodo namreË morali plaËati upo-
rabniki. Nafta, plin in premog bodo tudi v
naslednjem desetletju ostali hrbtenica oskrbe
z energijo, veËa pa se potreba po jedrski
energiji in poveËanju obnovljivih virov ener-
gije, je na konferenci med drugim ocenil di-
rektor IEA Claude Mandil. STA/DPA
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KITAJSKA
ÆELI OHLADITI
NAJVE»JE
PORABNIKE
ENERGIJE
Gospodarska rast na Kitajskem, ki je la-
ni dosegla dobrih devet odstotkov, se
izrazito odraæa tudi v skokoviti porabi
energentov. Zaradi veËjega povpraπeva-
nja je morala dræava lani uvoziti za kar
44 odstotkov veË goriva kakor leto prej,
najveË pa ga je porabila za proizvodnjo
elektriËne energije, delo v industriji, lu-
kah in rafinerijah. Glede na to, da ima
tamkajπnje gospodarstvo πe velike poten-
ciale, je tudi v prihodnje priËakovati na-
raπËanje potreb, zaradi Ëesar se lahko dr-
æava znajde v hudih teæavah. Z njimi se
je sreËala æe sredi tega poletja, ko je za-
radi veËjega povpraπevanja zaËelo pri-
manjkovati energije, nemalo kateri ana-
litik pa jo je tudi krivil za divjo rast cen
nafte.

Kitajska je bila sredi julija pred najveËjo
energetsko krizo v zadnjih dveh desetletjih,
saj ji je zaradi naraπËajoËih potreb prebival-
stva manjkalo 30 milijonov kilovatnih ur
elektriËne energije. Da bi prepreËilo izpade,
je dræavno distribucijsko podjetje v 24 od 31
provinc uvedlo omejitve, v πtevilnih pa celo
zviπalo cene elektriËne energije. ≈Najpo-
membnejπi gospodarski cilj Kitajske je, da
ohladimo tiste veje industrije, ki porabijo
najveË energije,« je ob ukrepih povedal stro-
kovnjak z ene izmed kitajskih univerz. V 
zadnjem obdobju se je najbolj poveËala po-
raba v jeklarstvu ter proizvodnji aluminija
in cementa, med poæreπne sodi πe avtomobil-
ska industrija, sicer pa so k poveËani porabi
veliko prispevali tudi uporaba strojev, ki po-
trebujejo za obratovanje veliko energije, Ëe-
dalje bolj razπirjena uporaba klimatskih na-
prav ter ne nazadnje nizka energetska uËin-
kovitost.

flGrozeËa« gospodarska rast
Vzrok, da se je Kitajska znaπla na robu
energetske krize, je v celoti gledano zagotovo
hitra gospodarska rast, ki se je v drugem Ëe-
trtletju letoπnjega leta sicer nekoliko umirila,
a je πe zmeraj ostala na zavidljivi ravni. Ob-
seg bruto domaËega proizvoda se je namreË
v primerjavi z istim obdobjem lani poveËal
za 9,6 odstotka, v prvem Ëetrtletju pa je zna-
πal 9,8 odstotka. V prvem polletju je dræava
torej dosegla 9,7-odstotno rast, kar je enako
kot v prvih πestih mesecih lanskega leta. V
vsem letu 2003 je tamkajπnje gospodarstvo

napredovalo za 9,1 odstotka. »e se bo tolik-
πna rast nadaljevala tudi v prihodnje, grozi
dræavi nevarnost, da se bo njeno gospodar-
stvo pregrelo, zato je kitajska vlada æe spre-
jela nekatere ukrepe za omejitev, ostale pa
so ji teæave z oskrbo v energetskem in pro-
metnem sektorju. 
Prav zaradi Ëedalje veËjega povpraπevanja
po elektriËni energiji in naraπËajoËega razvo-
ja industrije se je lani bistveno poveËala po-
raba in s tem tudi uvoz energentov. ©tevilke,
ki kaæejo na to, so skorajda osupljive: dræa-
va je lani porabila pribliæno 42 milijonov ton
goriva, od tega ga je uvozila skoraj 24 milijo-
nov ton. Tako se je samo v enem letu uvoz
poveËal za skoraj polovico, natanËneje s
15,5 milijona na 23,8 milijona ton. Zgolj ju-
nija letos se je poraba poveËala za 15 odstot-
kov in tako v mesecu narasla na 3,15 milijo-
na ton.
NajveËji porabnik energentov so, kot reËe-
no, industrijski in elektroenergetski objekti -
po vsej Kitajski namreË deluje 85 neodvisnih
rafinerij, najveË pa jih je v provinci Shan-
dong na severovzhodu dræave. Samo lani so
potrebovale 20,2 milijonov ton nafte, kar je
skoraj polovico vse porabe v dræavi, ki je
znaπala 42 milijonov ton. Tretjino porablje-
nega goriva so morale rafinerije uvoziti. 
Pa πe podatek o najveËjem skoku: pristani-
πËe province Qingdao je postalo skorajda Ëez
noË najveËja uvozna destinacija goriva - ju-

Foto Duπan Jeæ
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nija letos je namreË prispelo tja 974.100 mi-
lijonov ton goriva, kar je za kar 62 odstot-
kov veË kakor maja letos in za 445 odstotkov
veË kakor junija lani. Izrazito sta se poraba
energentov in s tem tudi uvoz poveËala na
jugu dræave, kjer porabijo dve tretjini uvo-
æenega goriva, samo tamkajπnja provinca
Guangdong je dobila veË kakor polovico vse-
ga uvoza. 
Energente, ki jih potrebujejo industrijski
obrati na Kitajskem, uvozijo veËidel iz Sin-
gapurja, Rusije in Juæne Koreje. Singapur je
pravzaprav neke vrste srediπËe oziroma
zbirni center, kamor se zbirajo poπiljke iz
Perzijskega zaliva in zahodnih trgov.

Urejanje trga
Skokovito naraπËanje porabe energentov je
terjalo tudi poseben pristop pri urejanju
uvoza, predvsem pa zagotavljanje veËje
transparentnosti in sproπËanje omejitev pri
trgovanju. Dræavna komisija za razvoj in re-
forme je tako v zaËetku letoπnjega leta uredi-
la poseben sistem podeljevanja licenc za
uvoz, ki zagotavlja obenem nekoliko bolj
svobodno trgovanje. Na podlagi tega je dobi-
lo dovoljenje za trgovanje 73 podjetij, med
njimi Chinaoil, Sinochem, Sinopec, Zhen-
rong, Gree in Twinace, vodilno pa je Gree,
ki je lani uvozilo dva milijona ton goriva.
Toda hudo tekmovanje je naraπËajoËemu
povpraπevanju navkljub privedlo do padca

Ruska vlada bo predvidoma πe to
jesen odloËala o gradnji in na-
tanËni trasi naftovoda v smeri
Kitajske, o Ëemer se z omenjeno
dræavo in Japonsko dogovarja æe
od leta 2002. OdloËitev o natanË-
nem poteku naftovoda je bila
namreË preloæena, saj so okolje-
varstveniki nasprotovali njeni
poti mimo Bajkalskega jezera,
obenem pa si Kitajska in Japon-
ska prizadevata za predloga, ki
bi bila ugodnejπa zanju. Nafto-
vod naj bi bil dolg 2400 kilome-
trov, stal bi predvidoma 2,5 mi-
lijarde dolarjev, povezal pa bi
vsa kljuËna naftna in plinska po-
lja na vzhodu Sibirije in Dalj-
nem vzhodu. Po njem bi namreË
lahko prenaπali po 30 milijonov
ton nafte na leto.
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cen nafte, ki so tako v zadnjem Ëasu v neka-
terih primerih celo padle pod stroπke uvoza.
Proizvajalci goriva po svetu so namreË nara-
πËajoËim potrebam te daljne dræave prilago-
dili tudi proizvodnjo, zato je bilo aprila letos
tja namenjenega veliko preveË goriva, kar je
vodilo do padca cen. S tem se je tudi nekoli-
ko poruπilo priËakovanje Singapurja, da bo
v veliki meri prav on kot najveËji oskrbova-
lec narekoval cene na kitajskem trgu. Tak-
πen preobrat je potrdi tezo πtevilnih strokov-
njakov s tega podroËja, ki so dolgo trdili, da
je Kitajska tako velik trg, da zahteva lastno
oblikovanje cen in lastno dinamiko trgova-
nja.

Sodelovanje s tujci propadlo
Kljub veliki ponudbi tolikπna energetska
odvisnost ni v interesu dræave, zato si priza-
deva, da bi razvila lastne energetske zmoglji-
vosti, ki bi delovale zlasti na zemeljski plin.
Toda v tem primeru se bodo potrebe po
omenjenem energentu do leta 2020 poveËale
na 200 milijard kubiËnih metrov, kitajska
proizvodnja pa bo takrat predvidoma znaπa-
la le 120 milijard kubiËnih metrov na leto. V
prvi polovici letoπnjega leta je sicer proizve-
dla 19,5 milijarde kubiËnih metrov, kar je
za 16 odstotkov veË kakor v istem obdobju
lani, a kljub temu v prihodnje ni mogoËe
priËakovati tolikπnega poveËanja proizvod-
nje, da bi se lahko sama oskrbela. Manko bo
treba nadomestiti z uvozom, vendar zato
primanjkuje prenosnih zmogljivosti. Do ne-
davnega so obstajali naËrti za gradnjo pribliæ-
no 4000 kilometrov dolgega naftovoda, ime-
novanega Zahod-Vzhod, ki bi iz severozaho-
da Kitajske dostavljal plin ©anghaju in dru-
gim hitro rastoËim provincam na vzhodu dr-
æave, vendar konzorcij tujih investitorjev ni
mogel najti skupnega jezika s kitajskim naft-
nim podjetjem PetroChina. Plinovod, vre-
den veË kakor pet milijard dolarjev, bi sicer
pomagali graditi Royal Dutch/Shell, Exxon-
Mobil in Gazprom (britanski BP je od pro-
jekta odstopil æe leta 2001), toda tokrat so se
njihovi poskusi sodelovanja izjalovili.
Propadli naËrti za gradnjo plinovoda vseka-
kor ne delujejo v prid Kitajski, ki bi rada
omejila porabo nafte in premoga, ki onesna-
æujeta okolje, in preusmerila proizvodnjo v
uporabo zemeljskega plina. A tudi ti naËrti
so brækone le kapljica v morje glede na pri-
Ëakovane πe veËje potrebe industrije in pre-
bivalstva predvsem po energentih in elektriË-
ni energiji. Tamkajπnje gospodarstvo ima
namreË πe πtevilne moænosti za nove naloæbe,
ki jim obljublja uspeh prav velik trg, pred-
vsem pa razvijajoËi se trg.

Simona Bandur
Povzeto po www.platts.com in STA

SVET
WTO: ODPRAVA TRGOVINSKIH OVIR
BI KORISTILA RAZVOJU
Leta 2002 je vrednost izvoæenega blaga v svetovnem
merilu dosegla 5,16 bilijona evrov, Ëe pa bi dræave
do leta 2015 odpravile trgovinske ovire, bi se vred-
nost svetovne trgovine poveËala za kar 762 milijard
evrov, so izraËunali pri Svetovni trgovinski organiza-
ciji (WTO). V zadnjih letih se svetovna trgovina si-
cer sooËa s teæavami zaradi krize, ki jo je prizadela v
zaËetku osemdesetih let prejπnjega stoletja, poleg tega
pa jo slabita tudi πibka gospodarska rast in strah
pred teroristiËnimi napadi, Ëeprav zlasti zadnji de-
javnik razliËno vpliva na posamezne regije. Zelo us-
peπne so, denimo, Zdruæene dræave Amerike, Azija in
Vzhodna Evropa, Zahodna Evropa in Latinska Ame-
rika pa zaostajata. 
Zaradi Ëedalje hujπe konkurence dræav z nizkimi
stroπki dela, med katere sodi Kitajska, ter πibke gos-
podarske rasti v dræavah Ëlanicah Evropske unije Ëe-
dalje veË dræav le s teæavo podpira nadaljnjo libera-
lizacijo trgovine, ki bi po priËakovanjih WTO pospe-
πila gospodarsko rast. Liberalizaciji pa ne nasprotu-
jejo samo Ëlanice Unije, temveË tudi druge razvite
dræave, ki æelijo zaπËititi tako imenovane flobËutlji-
ve« izdelke. STA

EVROPSKA UNIJA
KOMISIJA OCENILA GOSPODARSKO RAST
Evropska komisija je v zaËetku septembra ocenila, da
bo gospodarska rast v evroobmoËju v tretjem in Ëetr-
tem Ëetrtletju letoπnjega leta dosegla od 0,3 do 0,7
odstotka, s Ëimer bo ostala na pribliæno enaki ravni
kot v preteklem trimeseËju - takrat je bila namreË v
evroobmoËju 0,5-odstotna, v vsej Uniji pa je dosegla
0,6 odstotka. Nekoliko bolj je napredovalo gospodar-
stvo v zaËetku leta, saj je bila po podatkih evropske-
ga statistiËnega urada Evrostat rast v prvi skupini
0,6-odstotna, v drugi pa za desetinko viπja. V pri-
merjavi z istim obdobjem lani je rast bruto domaËe-
ga proizvoda (BDP) dosegla dva odstotka v evro-
obmoËju, v Evropski uniji pa 2,3. V drugem leto-
πnjem Ëetrtletju so med Ëlanicami Unije, za katere je
Evrostat razpolagal s podatki, najviπjo rast dosegle
Finska (odstotek), sledijo Velika Britanija in ©ved-
ska (obe po 0,9 odstotka), Belgija in Francija (po 0,8
odstotka), NemËija in ©panija (obe 0,5 odstotka) ter
Danska (0,2 odstotka). NajveËji padec BDP sta imeli
GrËija (-0,6 odstotka) in Nizozemska (-0,2 odstotka).
Za druge dræave, tudi za Slovenijo, Evrostat podat-
kov ne navaja. Na letni ravni je BDP najbolj zrasel
v Litvi (za 6,9 odstotka), sledijo GrËija (3,9 odstot-
ka), Velika Britanija (3,7 odstotka), ©vedska (3,3
odstotka), Belgija in Finska (obe 2,8 odstotka), Nem-
Ëija (1,5 odstotka) ter Italija in Nizozemska (1,1 od-
stotka). Za primerjavo: ZDA je rast BDP v omenje-
nem obdobju znaπala 0,7 odstotka, v prvem letoπ-
njem Ëetrtletju pa je bila 1,1-odstotna. Japonsko gos-
podarstvo je v drugem Ëetrtletju doseglo 0,4-odstot-
no rast BDP, kar je precej manj kot v prvem Ëetrtle-
tju, ko bila ta 1,6-odstotna. V primerjavi z drugim
Ëetrtletjem v letu 2003 je BDP v tem obdobju leta
2004 v ZDA zrasel za 4,7 odstotka, na Japonskem
pa za 4,5 odstotka. STA
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BOLJ
POMEMBNA
JE REDNA
KOT VISOKA
PLA»A
Ekonomska varnost je dejavnik, ki naj-
bolj vpliva na zadovoljstvo in sreËo lju-
di, je v nedavni raziskavi ugotovila Med-
narodna organizacija za delo (ILO). 
Zanimivo je, da je le osem odstotkov so-
delujoËih ocenilo, da æivijo v dræavah, ki
jim zagotavljajo zadovoljivo raven eko-
nomske varnosti, dokaj visoka raven pa
jih prihaja prav iz Azije, torej delov,
kjer so osebni dohodki daleË pod ravnijo
evropskih.

Raziskava, ki jo je ILO imenovala Ekonom-
ska varnost za boljπi svet, je vkljuËila 15 dr-
æav in 48 tisoË zaposlenih na veË kakor deset
tisoË razliËnih delovnih mestih povsod po
svetu. Anketirani so morali odgovarjati na
vpraπanja o njihovih zaposlitvah, (ne)goto-
vosti, ki jo izkusijo, ter o njihovih pogledih
na druæbeno neenakost na podroËju sociale
in gospodarstva.

Le malo je zadovoljnih
Med izsledki zagotovo najbolj izstopa sporo-
Ëilo, da kar tri Ëetrtine sodelujoËih Ëuti eko-
nomsko negotovost, æivljenje v takih razme-
rah pa vodi v ≈svet anksioznosti in jeze«, kot
so zapisali pripravljavci raziskave v poroËi-
lu. Po drugi strani je manj kot deset odstot-
kov ljudi ocenilo, da æivijo v dræavah, kjer
je zagotovljena primerna raven ekonomske
varnosti. Prav zadnja skupina se zaradi te
varnosti v povpreËju poËuti sreËno, kar kaæe
na to, da vpliva raven ekonomske varnosti
na zadovoljstvo v æivljenju nasploh. 
Toda - kot ugotavlja raziskava - pri tem ne
igra kljuËne vloge raven osebnih dohodkov,
temveË redni prilivi in Ëim niæja stopnja ne-
enakosti pri plaËilih. Podobno precej vpliva
na zadovoljstvo ljudi moænost, da se izkaæe-
jo, pokaæejo svoje znanje in veπËine na de-
lovnih mestih ter da so jim zagotovljene moæ-
nosti nadaljnjega izobraæevanja. A tudi v
tem primeru izsledki raziskave niso preveË
obetavni, saj se je pokazalo, da le malo ljudi
Ëuti, da opravlja delo v skladu s svojimi zna-
njem, veπËinami in kvalifikacijami. Posledi-
ca tega je v prvi vrsti nezadovoljstvo na de-
lovnem mestu, ki vodi do uËinka statusne
frustracije, kot je pojav imenovan v raziska-
vi. 

Socialna varnost
Ekonomska varnost je neloËljivo povezana z

ravnijo demokracije v posameznih dræavah -
vlade, ki namenijo veË denarja socialni var-
nosti, doseæejo tudi boljπi uËinek, Ëeprav ni
nujno, da na dolgi rok. Raziskava ILO je
namreË ugotovila, da rast in razvoj dræave
ne vodita nujno do ekonomske varnosti,
temveË le v primerih, ko sta podprta z ustrez-
no socialno politiko. 
Kot reËeno, πtevilne bogate dræave laæje do-
seæejo visoko raven ekonomske varnosti za
dræavljane, Ëeprav to ni pravilo, saj dosega-
jo πtevilne revne dræave boljπe rezultate ka-
kor bogate. Zgovoren primer so zagotovo dr-
æave juæne in jugovzhodne Azije, kjer je ra-
ven ekonomske varnosti viπja kot obseg do-
hodkov v svetovnem merilu. Juæna Azija
ima, na primer, sedem odstotkov svetovnih
dohodkov, vendar 14-odstotno raven eko-
nomske varnosti, po drugi strani pa je ravno
nasprotna slika v Latinski Ameriki, kjer je
skoraj 80 odstotkov ljudi zaskrbljenih, ker
so njihove sluæbe v prihodnjem letu negoto-
ve. Resigniranost ljudi je celo tako velika, da
je veËina pripravljena sprejeti tudi nedemo-
kratiËno vlado, Ëe bi le reπila teæave z veliko
brezposelnostjo. 

Glede na raven ekonomske
varnosti je πtudija razdelila
dræave na πtiri skupine. V pr-
vo sodijo tako imenovani
flpacesetterji« ali dræave z 
dobro ekonomsko in socialno
politiko, ustreznimi instituci-
jami in dobrimi dohodki, v
drugo flpragmatistiËne dræa-
ve« z dobrimi dohodki, ven-
dar manj ustrezno politiko
ali institucijami, v tretjo
flkonvencionalistiËne dræave«,
kjer so politika in institucije
primerne, a slabi dohodki, in
nazadnje dræave, v katerih je
treba πe veliko postoriti
(Much-to-be-Done Countries),
da bodo dræavljani dobili 
zadovoljivo raven ekonomske
in socialne varnosti. V njih
namreË ni ne ustrezne politi-
ke in ne institucij, pa tudi
osebni dohodki so nizki.
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©e nekatere ugotovitve raziskave
mednarodne organizacije za delo: 
- veËina delavcev v dræavah v raz-

voju ne pozna sindikatov - va-
nje je vkljuËenih le desetina za-
poslenih,

- æenske obËutijo obiËajno veËjo
negotovost na delovnih mestih,

- varnost zaposlovanja izginja do-
mala povsod po svetu, predvsem
zaradi informatizacije ekonomi-
je in reform na tem podroËju,

- veliko ljudi ima veπËine, ki jih
ne uporablja na delovnem me-
stu,

- varnost zaposlitve je πibka v sko-
raj vseh dræavah.

Slaba ekonomska varnost pa v nasprotju s
priËakovanji ne vodi nujno do povezovanja
ljudi v sindikate in oblikovanje delavskih gi-
banj, temveË se je v raziskavi pokazalo dru-
gaËe: druæbe z veliko stopnjo neenakosti bo-
do manj verjetno veliko dosegle pri zagotav-
ljanju boljπih delovnih razmer.

Previdnost pri odpiranju trgov
K nezadovoljstvu ljudi so gotovo veliko pri-
pomogli tudi πtevilni pretresi, ki jih je doæi-
velo svetovno gospodarstvo od zaËetka 80.
let prejπnjega stoletja, ter πtevilne naravne
katastrofe. Prav zato morajo biti dræave, ki
se πele razvijajo, previdne pri odpiranju svo-
jih meja, saj se ne morejo braniti pred ne-
predvidenimi zunanjimi πoki, opozarja ILO.
Tako je bolje, da preloæijo odpiranje svojih
denarnih trgov, dokler nimajo vzpostavlje-
nih ustreznih institucij, ki bi znale uravnati
zunanje vplive na gospodarstvo.
Kljub opozorilom dræavam v razvoju pa je
slika povsod po svetu pribliæno enaka - v do-
mala vseh dræavah je varnost zaposlitev Ëe-
dalje manjπa in zaradi tega tudi ekonomska
varnost prebivalcev, kar poslediËno vodi v
nezadovoljstvo in celo resigniranost prebi-
valstva. ≈»e ne bomo naredili naπih druæb
bolj enakopravnih, bo v prihodnje le malo
ljudi doseglo ekonomsko varnost oziroma
naπlo spodobno sluæbo,« je opozoril Juan So-
mavia, direktor ILO ob predstavitvi raziska-
ve.

Simona Bandur
Povzeto po www.ilo.org/ses

VELIKA BRITANIJA
BRITISH ENERGY NA TRI DELE
Britansko elektroenergetsko podjetje British Energy
se bo razdelilo na tri dele - na podjetje, ki bo urejalo
proizvodnjo v jedrskih elektrarnah, na podjetje s ter-
moelektrarnami in nazadnje πe na podjetje, ki bo
prodajalo elektriËno energijo. Za izvedbo naËrtov bo
dobil koncern pomoË Evropske unije, pozneje pa πe
denar lastne vlade, ki bo namenjena predvsem proce-
su zapiranja jedrskih elektrarn. www.energyforum.net

BELGIJA
NA»RTI ZA ZAPIRANJE
JEDRSKIH ELEKTRARN POD VPRA©AJEM
Belgijski minister za energijo Marc Verwilghen se je
kmalu po prevzemu funkcije zaËel spraπevati o smo-
trnosti zapiranja jedrskih elektrarn do leta 2015.
Kot je povedal v intervjuju za domaËi dnevnik De
Standard, je vladi predlagal, da πe enkrat oceni ener-
getske potrebe do tega leta in presodi, ali je zmoæna
nadomestiti manjkajoËo proizvodnjo. Pri tem je za
primer navedel Finsko, ki se je celo odloËila, da bo
zgradila nov reaktor, obenem pa je opozoril, da Bel-
gija (zlasti Flandrija) πe ni doËakala pozitivnih uËin-
kov liberalizacije trga. www.energyforum.net

BOLGARIJA
NALOÆBE V VREDNOSTI
©ESTIH MILIJARD EVROV
Bolgarsko ministrstvo za energijo naËrtuje do leta
2007, ko se bo dræava predvidoma pridruæila Ev-
ropski uniji, naloæbe v elektroenergetski sektor v vre-
dnosti πest milijard evrov. S tem si æeli dræava zago-
toviti poloæaj najmoËnejπega izvoznika elektriËne
energije v jugovzhodni Evropi. Med najveËje naËrto-
vane naloæbe sodijo: gradnja nove jedrske elektrarne
z zmogljivostjo med 1600 in 2000 MW, ki bo stala
milijardo evrov, gradnja 670 MW termoelektrarne,
ki bo prav tako zahtevala milijardo evrov, oblikova-
nje okoljevarstvenih programov (pol milijarde ev-
rov), gradnja naftovoda za prenos iranskega zemelj-
skega plina v Zahodno Evropo in πiritev domaËega
distribucijskega omreæja (800 milijonov), izboljπave
starih termoelektrarn (400 milijonov evrov) in na-
loæbe v trajnostni razvoj, za kar bo namenjenih 300
milijonov evrov. www.energyforum.net 

NEM»IJA
PORABNIKI JEZNI
ZARADI PODRAÆITEV
Val podraæitev elektriËne energije v NemËiji, ki ga je
sproæilo podjetje RWE konec avgusta, je sproæil med
odjemalci veliko nezadovoljstvo. Njihovi predstavni-
ki so krivdo pripisali vladi, Ëeπ da dopuπËa oskrbo-
valcem preveliko samovoljo pri postavljanju cen,
okoljevarstveniki pa menijo, da je teæava v slabi re-
gulaciji elektroenergetskega trga. Kot reËeno, je elek-
triko prvi podraæil RWE, in sicer za pet odstotkov,
kar je raËune gospodinjstev poveËalo za pribliæno πti-
ri evre na mesec, temu pa so sledili tudi drugi veËji
oskrbovalci, med njimi E.on, EnBW in Vattenfall
Europe. Vsa πtiri podjetja obvladujejo 80 odstotkov
nemπkega trga. www.energyforum.net
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ki vkljuËuje tako proizvodnjo kot
vzdræevanje, meni, da Ëe ni do-
brega vzdræevanja, proizvodnja
ne teËe, kot bi bilo treba, Ëe pa
posadka svojega dela ne opravlja
ustrezno, ni dobrega celotnega
poslovanja elektrarne. Oceno o
obstojeËem stanju tehnike v ter-
moelektrarni ob njegovem priho-
du zadræi za sebe. Pravi pa, da se
rezultati nekaterih novih zamisli
æe vidijo. Kar nekaj so prihranili
pri letoπnjem remontu in raËuna,
da se bodo z zdruæitvijo vzdræe-
vanja in obratovanja pokazali
pozitivni rezultati tako pri razpo-
loæljivosti kot zanesljivosti obra-
tovanja elektrarne. Zaveda se,
da morajo biti Ëim boljπi kazalci
hitro vidni, ker mora biti TET
zanimiva za potencialne investi-
torje. ≈TE Trbovlje je sama na
trgu, brez holdinπkih povezav,
zato smo πe toliko bolj dovzetni
za kakovostno razpoloæljivost.
Dokazati moramo, da obvladuje-
mo proizvodnjo in vzdræevanje,
za kar smo v elektrarni. Na kon-
cu pa bo odloËal lastnik - dræa-
va,√ poudari Urankar, ki je pre-
priËan, da so zanimivi na trgu
elektriËne energije, ker lahko po-
nudijo prvovrstno lokacijo s hla-
dilno vodo, dimnikom, stikali-
πËem, Ëistilno napravo v gradnji
in ne nazadnje s tradicijo pri pro-
izvodnji elektriËne energije, zna-
njem in voljo ljudi za delo. ≈Ja-
sna vizija TET, ki jo je zaËrtal
novi direktor Marko Agreæ, je bi-
la med odloËilnimi dejavniki za
mojo vrnitev v Trbovlje. Ne na-
zadnje sem zdaj po dve uri dnev-
no v avtu na poti iz Ljubljane v
Trbovlje in nazaj. Pred dvema
letoma te vizije ni bilo in tudi me-
ne ne bi nihËe zvabil v TET,
kljub temu, da so mi nova znanja
izziv,√ prizna Toni.
Razliko v naravi dela je obËutil
zelo hitro. Sedaj dela z ljudmi v
elektrarni in je na strani investi-
torja, in ne dobavitelja. Je pa
zanj velika prednost, ker pozna
skrivnosti dela dobaviteljev in
zna ceniti njihov trud pri prido-
bivanju posla. Prizna, da uspeti
na javnem razpisu ni enostavno.
Dober posel je sklenjen, ko sta
zadovoljna tako investitor kot
dobavitelj. ©e veËji problem ka-
kor dobiti posel, ga je kakovo-
stno opraviti. Iz izkuπenj ve, da
Ëe je πel ponudnik pod ceno, da je

dobil posel, bo to delo slabo
opravljeno. ≈Elektroenergetika
je kapitalsko premoËna panoga,
da bi lahko bile naprave ali delo
slabπe kakovosti. Poudarek mora
biti na kakovosti. TehniËni pogo-
ji pri razpisu morajo biti napisa-
ni tako, da dobi investitor dobro
blago, zato mora imeti vsak inve-
stitor ustrezno tehniËno znanje
za presojo. Javni razpisi so pri
tem dvorezen meË. VËasih jih ne
moreπ napisati tako tehniËno na-
tanËno, da ne bi kdo s slabim bla-
gom uspel zaradi nizke cene. So
pa vnesli neko preglednost v elek-
troenergetiko. TE Trbovlje ni
veË zavezanec za javna naroËila
in raËunam, da bomo s pogajanji
ceneje delali in investirali,√ na-
daljuje Urankar, ki je vesel spo-
znanja, da je bilo njegovo nekda-
nje podjetje Iskra Sysen, dobro
podjetje, da so vse pogodbe v ro-
ku in kakovostno izvrπevali in so
s tem uspevali na javnih razpisih.
Tudi zato mu je bilo laæe proda-
jati, ker je prodajal dobro ro-
bo.Teæje je biti prodajalec slabe.

Usoda TET
je v lastnih rokah
V medËloveπkih odnosih skuπa bi-
ti Anton Urankar strpen. Za svo-
je ljudi se zavzame in jih zastopa
tudi v vodstvu, da je delo tehni-
Ënega sektorja pri obratovanju
nemoteno. Seveda pa priËakuje,
da sodelavci z njim igrajo odprte
karte. Motivacije, da je kolektiv
zadovoljen, mu ne manjka. ≈Vsa-
kemu posamezniku mora biti
najprej jasno, kakπna je njegova
odgovornost pri delu, potem pa
mu je treba zagotoviti ustrezno
delovno okolje, da bo te obvezno-
sti ustrezno izpolnjeval, in to je
moja naloga.√
Direktor tehniËnega sektorja je
kmalu po vrnitvi v TET ugotovil,
da se je v dvajsetih letih, odkar je
odπel iz elektrarne, izobrazbena
struktura v njej izboljπala, da fa-
talizem, ki je bil v zadnjih letih
opazen med zaposlenimi, poËasi
izginja. Stara elektrarna bo lah-
ko πe naprej obratovala z obsto-
jeËo posadko, na nekaterih po-
droËjih dela pa se bo treba ka-
drovsko okrepiti. So pa zaposleni
v TET dojeli, da je usoda objek-
ta v njihovih rokah, da morajo
skupaj delati za boljπi jutri in da
jih nihËe ne bo reπeval, Ëe se ne
bodo sami.
Njegova vrnitev na delo v Trbov-

lje je bila v druæini Urankar s 7
in 12 let starima otrokoma sogla-
sno izglasovana. Otroka sta oËeta
vpraπala le, ali bodo tudi s spre-
membo lokacije njegovega dela
odπli πe na dopust in ali se bodo
morali preseliti v Trbovlje. Sle-
dnje verjetno tudi zato, ker jim je
Toni vsakiË, ko so se pripeljali na
druæinski obisk v Zasavje, dejal,
da so priπli v najlepπo dolino. Iz
pogovora se je dalo razbrati, da
otroka ne bosta prikrajπana za
druæinsko æivljenje, ker sogovor-
nik trdno stoji na staliπËu, da Ëe
nima urejenega doma - æivijo v
»rni vasi pri Ljubljani - tudi v
sluæbi ne more ustrezno delati.
Skupaj z otrokoma in æeno se ve-
liko ukvarjajo z vrsto πportnih
dejavnosti. Njegove bogate izku-
πnje iz mladosti, ko je plaval ne-
kaj razredov osemletke in vso gi-
mnazijo in dosegel leta 1976 ab-
solutni dræavni rekord na 200
metrov delfin in bil Ëlan zmagovi-
te πtafete 4 x 200 metrov kravl na
Ëlanskem dræavnem prvenstvu
leto za tem, so mu æivljenjska po-
potnica, predvsem v tem, da je
znal delati in se dokazovati sam
in v skupini. To mu je ostalo, kot
mu je ostala v krvi sistematika
razpolaganja s svojim Ëasom in
merljivost rezultatov z vloæenim
trudom. Svojih otrok v tekmoval-
ni πport ne usmerja, æeli le, da
spoznata Ëim veË πportnih zvrsti
in drugih interesnih podroËij. Le-
toπnje poletje so druæinsko de-
skali v Dalmaciji.
Po dopustu se je Anton Urankar
ponovno vrnil v TET, kjer se po
dvajsetih letih dela drugje poËu-
ti, kot bi priπel domov, le da pre-
nosnega telefona ne izklopi nikoli
veË, ker je odgovornost, biti di-
rektor tehniËnega sektorja ter-
moelektrarne, velika. Vsaj tako
velika, kot je njegova zavest in
pripadnost regiji. Rad bi bil po-
leg, ko se bo zaËela graditi nova
elektrarna, in zato se je vrnil, da
bodo imeli ljudje v Zasavju pers-
pektivo in ostajali v Urankarjevi
najlepπi dolini.

Minka Skubic
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ruæbeniki so sklenili, da
se celotni lanski dobi-
Ëek - 302,8 milijona to-
larjev razdeli med oba

druæbenika v razmerju njunega
lastniπkega deleæa. V nadaljeva-
nju seje so obravnavali in spreje-
li globalne strateπke cilje iz Stra-
teπkega razvojnega programa
TE-TOL za obdobje 2004-2012.
Program je izdelalo vodstvo
druæbe v prvi polovici letoπnjega
leta in ga je podprl njen nadzorni
svet. Program sestavlja deset po-
glavij, ki analizirajo poslovanje
druæbe po posameznih delih v
preteklem obdobju, iz analiz iz-
hajajo ugotovitve dobrih in sla-
bih poslovnih odloËitev in doloËe-
ne podlage za sprejetje strategije
podjetja, iz Ëesar izhajajo strate-
πki cilji in strategija razvoja TE-
TOL. V nadaljevanju so navede-
ni strateπki projekti za dosego ci-
ljev, doloËene prioritete, odgo-
vorni vodje in roki za izvedbo
projektov, s katerimi bo mogoËe
uresniËiti strategijo razvoja
druæbe do leta 2012.
Strategijo razvoja druæbe bodo v
Mostah dosegli z investicijami v
izbor tehnologije za dopolnitev
obstojeËe tehnologije prvih dveh
blokov. Za prigradnjo plinske

turbine z moËjo do 70 MW k dru-
gemu bloku predvidevajo 16,7
milijarde tolarjev. S to naloæbo
bodo poveËali fleksibilnost proi-
zvodnega sistema, disperzijo pri-
marnih virov, predvsem pa dobi-
li dodatne zmogljivosti za proi-
zvodnjo elektriËne energije, po-
veËali nabor sistemskih storitev
in zmanjπali emisije ogljikovega
dioksida. V sklop naloæb v pove-
Ëanje træne konkurenËnosti sodi
rekonstrukcija prvega turboa-
gregata, s Ëimer bodo podaljπali
æivljenjsko dobo generatorja, po-
veËali njegovo nazivno moË za 10
MW in ponudili dodatne sistem-
ske storitve. V ta sklop sodi tudi
projekt absorbcijskega hlajenja,
ki je naËrtovan kot pilotni pro-
jekt za predstavitev potencialnim
investitorjem v hladilne naprave
in prinaπa manjπo lastno rabo
elektriËne energije ter manjπe
stroπke obratovanja. Tretja na-
loæba iz tega sklopa pa je suhi
hladilni stolp, ki bo omogoËil do-
datnih 60 MW hladilne moËi za
vse enote brez vplivov na okolje.
Ta stolp bo hkrati izboljπal po-
nudbo sistemskih storitev in po-
veËal optimizacijo proizvodnje.
©e bolj ekoloπko usmerjena pa bo
uvedba kurjenja lesnih sekancev

v kombinaciji s premogom, s Ëi-
mer bodo zmanjπali emisije oglji-
kovega dioksida, hkrati pa pred-
stavili program izrabe obnovlji-
vih virov energije za proizvodnjo
elektriËne energije v velikih ko-
tlih. Za naloæbe bodo v TE-TOL
v naslednji osmih letih namenili
okrog 26 milijard tolarjev, pribli-
æno polovico tega bi bili drugi vi-
ri. NajveËja investicijska dejav-
nost bo potekala v naslednjih πti-
rih letih.

Kmalu pogajanja
za odkup
Da lahko sprejeti dokument spre-
meni ali dopolni napovedana la-

PREJET RAZVOJNI PROGRAM
TE-TOL, LASTNI©TVO ©E NE
S

Sredi avgusta so imeli v ljubljanski Termoe-
lektrarni Toplarni, ki je 64,57 odstotka v
lasti Republike Slovenije in 35,43 Mestne
obËine Ljubljana, skupπËino druæbenikov.
Ta je obravnavala in sprejela lansko poslov-
no poroËilo in strateπki razvojni program
TE-TOL do leta 2012. Pri slednjem lahko
πe pride do sprememb po priËakovani la-
stninski spremembi v TE-TOL. Sprejetje te-
ga dokumenta pa pomeni zeleno luË za vr-
sto strateπkih investicij v Mostah.

D
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stniπka sprememba TE-TOL, se
zavedajo tudi v njenem vodstvu.
Zadnji teden v avgustu je proda-
jalec - Republika Slovenija -
opravil posebno skrben informa-
tivno pravni pregled druæbe. Ko-
misija, ki v imenu dræave vodi
prodajo njenega deleæa TE-TOL,
je na podlagi javnega poziva za
oddajo ponudb prejela eno zave-
zujoËo ponudbo, in sicer konzor-
cija Energetika Ljubljana-Istra-
benz-Gorenje. Omenjenemu kon-
zorciju je dovolila posebno skr-
ben pregled druæbe in o tem tudi
obvestila TE-TOL.
≈Rezultat obeh posebno skrbnih
pregledov bo izdelana cenitvena
vrednost TE-TOL, ki bo podlaga
pri pogajanjih za doloËitev me-
njalnega razmerja med deleæi v
TE-TOL in deleæi v Geoplinu,√ je
pojasnil direktor TE-TOL Ale-
ksander Mervar, ki raËuna, da
bodo enem mesecu po izdelanih
pregledih konËana pogajanja o
menjavi. Enak postopek kot v
TE-TOL je bil opravljen tudi v
Geoplinu. Po njegovih besedah so
se v TE-TOL na pregled skrbno
pripravljali vse poletje. Pregled

je bil dokaj naporen za njihove
delavce. Za potrebe revizorjev so
morali prej pripraviti podatkov-
no sobo in jo ustrezno zavarova-
ti. Delo revizijske hiπe KPGM, ki
jo je angaæiral konzorcij, je traja-
lo pet dni, od 8. ure zjutraj do 18.
ure zveËer. Vsi sodelujoËi pri pre-
gledu so podpisali izjave o ohra-
njanju poslovne tajnosti. V zaËet-
ku septembra je bila cenitev kon-
Ëana, vendar pa o ceni direktor
ni mogel reËi niË konkretnega,
ker bo ta odvisna tudi od metodo-
logije. Dokler ne bo priπlo do po-
gajanj, ne bo znano, kolikπna bo
ta. Znano je le, da se bodo pri Ge-
oplinu upoπtevale priËakovane
organizacijske spremembe glede
na evropsko plinsko direktivo in
pri TE-TOL evropska kogenera-
cijska direktiva.
Vodstvo TE-TOL priËakuje, da
bo sestavni del cenitev TE-TOL
tudi potencialna konkurenËna
zaπËita, ki jo da dræava. V pose-
bno pomoË obema stranema pa je
bil nedavno sprejeti strateπki ra-
zvojni program, ki je bil sestavni
del cenitev.
Minka Skubic

EVROPSKA UNIJA
TOÆBE ZARADI
OKOLJSKE ZAKONODAJE
Evropska komisija je sredi julija
pred SodiπËem Evropskih skupnosti
sproæila postopka proti Franciji in
Irski zaradi krπenja okoljske zako-
nodaje. Kot so sporoËili iz Komisi-
je, bodo proti prvi ukrepali zaradi
krπitev zakonodaje v osmih prime-
rih, proti drugi pa v devetih. V zve-
zi s tremi postopki proti Franciji je
sodiπËe pravzaprav æe sprejelo
ustrezne odloËitve, vendar se nanje
dræava ni odzvala, kar pomeni, da
πe zmeraj ni sprejela ukrepov za
uskladitev z evropsko zakonodajo
na podroËju zaπËite okolja, javnega
dostopa do podatkov in zaπËite vo-
da. Poleg navedenega bo Komisija
proti Franciji sproæila postopke πe
zaradi nespoπtovanja evropske za-
konodaje glede ravnanja z odpad-
ki, onesnaæevanja zraka in odpa-
dnih vod. Toæba proti Irski, ki je
bila v preteklosti prav tako æe obso-
jena pred evropskim sodiπËem, pa
se nanaπa veËidel na preslabo zaπËi-
to biotske raznolikosti. Kot je poja-
snila Margot Walström, evropska
komisarka za okolje, je eden od
najbolj pomembnih ciljev EU prav
zaπËita omenjenega podroËja, zlasti
na Irskem, ki je polna naravnega
bogastva. Omenjenima toæbama so
se le nekaj dni pozneje pridruæili πe
ukrepi proti trem drugim Ëlanicam,
in sicer GrËiji, ©paniji in Luksem-
burgu. Tudi te dræave so si nabrale
vrsto krπitev: prva devet, druga se-
dem in tretja πest. Od GrËije Komi-
sija zahteva, da zaËne upoπtevati æe
sprejeto odloËitev omenjenega sodi-
πËa ter odpravi uporabo elektriËne
opreme, ki vsebuje rakotvorne in-
dustrijske kemikalije, v preostalih
primerih pa jo med drugim opozar-
ja zaradi neupoπtevanja navodil
glede ravnanja z usedlinami odpa-
dnih voda in zaradi nezakonitega
ravnanja z odpadki. Tudi ©paniji
povzroËa najveË teæav ravnanje z
odpadki, odpadnimi vodami ter
neustrezni gradbeni naËrti, Lu-
ksemburg pa po mnenju Komisije
neustrezno izvaja direktive o nad-
zoru nad tveganji zaradi industrij-
skih nesreË, o ravnanju z odpadni-
mi vodami in trgovanju z emisija-
mi izpuπnih plinov. STA
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lektrarna je bila na prvo
soboto septembra ustav-
ljena po konËanem 20.
gorivnem ciklusu, ki je

trajal od 4. junija lani. V 15-ih
mesecih, ki so bili prehodni reæim
gorivnega ciklusa do æelenih 18-
ih mesecev, ki bo od letos obiËa-
jen, je NE Krπko proizvedla 6,7
milijarde kWh, pol za slovenski,
pol za hrvaπki elektroenergetski
sistem. Kot je na tiskovni konfe-
renci pred remontom poudaril
direktor elektrarne Stane Roæ-
man, je prehod na daljπi gorivni
cikel mogoË po zamenjavi vseh vi-
talnih delov elektrarne, pre-
dvsem uparjalnikov in turbine.
Bo pa podaljπanje gorivnega ci-
klusa iz enega leta na leto in pol
prineslo elektrarni v njeni æiv-
ljenjski dobi dodatno leto obrato-
vanja. V elektrarni so v minulem
gorivnem ciklusu izpolnili ciljne
vrednosti tako glede proizvodnje,
izpustov, virov sevanja koliËine
RAO. V letoπnjem prvem polletju
so proizvedli za 3,1 % veË elektri-
Ëne energije, kakor so naËrtovali.
Nekoliko manjπo proizvodnjo od
naËrtovane so imeli v lanskih po-
letnih mesecih, predvsem zaradi
okoljskih omejitev - prevelikega
segrevanja Save zaradi vroËega
poletja. Letos teh teæav niso imeli
in so na primer avgusta s 432
GWh presegli meseËni proizvodni
naËrt kar za 14,6 odstotka.
Direktor elektrarne je posebej
poudaril dober lanski poslovni
rezultat, s Ëimer so izpolnili pri-

Ëakovanja obeh lastnikov in jim
vrnili ustvarjeni dobiËek. Podo-
bna priËakovanja kot lani imajo
tudi letos. Kolikπen pa bo dobi-
Ëek, bo laæje oceniti po tretjem
tromeseËju, ko bodo konËali re-
mont elektrarne in bodo znani
njegovi stroπki. V NEK raËunajo,
da bodo letoπnjo ceno pri njih
proizvedene elektriËne energije
zniæali z 22 evrov za MW na 20
evrov, kar naj bi bila nekako
spodnja meja zniæevanja cene.
Seveda pa v to ceno niso vπteti
stroπki odplaËila investicijskega
kredita za gradnjo elektrarne in
stroπkov sklada za razgradnjo.
Med tokratno zaustavitvijo bodo
s podroËja vzdræevanja opravili
nekatera dela, predvidena za to
leto iz desetletnega programa
vzdræevanja elektrarne. ≈Na pri-
marnem delu bomo opravili te-
meljit pregled reaktorske posode
in parnih cevovodov, na sekun-
darnem delu pa pregled sekun-
darnih grelnikov in cevovodov. S
tem bomo dobili sliko stanja ma-

terialov, kar nam bo omogoËilo
oceniti stanje naprav« je nadalje-
val Roæman. Ena od poglavitnih
dejavnosti vsakokratnega remon-
ta, to je menjava gorivnih ele-
mentov, bo letos nekoliko pove-
Ëana. Zamenjali bodo 56 elemen-
tov, kar je veË kakor obiËajno,
ker je zaradi daljπega gorivnega
ciklusa treba vloæiti veËji energet-
ski potencial.
V sklopu stalnega tehnoloπkega
posodabljanja elektrarne, v kar
NEK na leto vlaga okrog deset
milijonov evrov, bodo med tokra-
tno zaustavitvijo uvedli pribliæno
30 tehnoloπkih novosti tako pri
elektro kot strojni opremi. Z nji-
mi bodo poveËali raven varnosti
in stabilnosti elektrarne. NaËrtu-
jejo, da bodo ta vlaganja æe na-
slednje leto nekoliko viπja, kljub
temu, da ne bo remonta. ZaËeli
bodo nadgradnjo hladilnih stol-
pov, kar bo omogoËilo elektrarni
obratovanje na viπji moËi tudi v
ekstremnih razmerah. Poleg tega
bodo modernizirali informacij-
ske procese in kupili tretji agre-
gat. Tako bo investicijska tranπa
za prihodnje leto kar 17 milijo-
nov evrov, predvsem zato, ker
bodo omenjene naloæbe stroπkov-
no najbolj zahtevne prav priho-
dnje leto. FiziËno izvedbo del pa
bodo kolikor bo mogoËe vkljuËili
v naslednji naËrt remonta, ki bo
leta 2006.

Minka Skubic

DSLEJ REMONT NE
NA LETO IN POL
O

NE Krπko je bila 4. septembra izkljuËena iz obra-
tovanja in zaËel se je njen 27-dnevni remont. Pre-
hodno po petnajstih mesecih obratovanja, kajti od-
slej bodo gorivni ciklusi 18-meseËni in remont obi-
Ëajno na leto in pol, tako kot je praksa v svetu. Ra-
zen rednih remontnih del drugih posebno obseænih
del tokrat ne bodo izvajali. NaËrtujejo, da bo elek-
trarna ponovno vkljuËena v omreæje 1. oktobra.
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Foto Minka Skubic

Vzdræevalna
dela med
remontom.
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les je opravil strokovni
tehniËni pregled, MO-
PE-IRSOPE oziroma
elektroenergetski inπ-

pektor Anton Bregar pa inπpek-
cijskega. Poglavitni namen pre-
nove je bil v celoti konËati in po-
sodobiti sistem vodenja in nadzo-
ra v 400 kV stikaliπËu NEK z na-
vezavo na novo zgrajeno stikali-
πËe RTP 400/110 kV Krπko, ki je
sistemsko povezan z napravami
vodenja, meritev in zaπËite v sti-
kaliπËu NEK. StikaliπËe NEK je
zgrajeno v sistemu visokih cevnih
zbiralnic z naslednjimi 400 kV
polji: transformatorsko - genera-
torsko polje T 41, zvezno polje,
merilno polje, daljnovodna polja
Zagreb I, Zagreb II, Maribor ter
ozemljilno polje 400 kV zbiralnic. 
StikaliπËe NEK-a se je gradilo v
letih 1977-1979, tako da je bila
sekundarna oprema nujno po-
trebna zamenjave. Prav tako je
bila neogibna vzpostavitev da-
ljinskega vodenja omenjenega sti-
kaliπËa. 

Sedanji sistem nadzora, vodenja
in zaπËite je zgrajen v najsodob-
nejπem digitalnem sistemu. Vse
medsebojne tehnoloπke povezave
so izvedene preko optiËnih pove-
zav in kablov. Vodenje 400 kV
stikaliπËa NEK je po tej prenovi
preπlo v upravljanje Elesa. Krmi-
ljenje visokonapetostnih apara-
tov se lahko izvaja bodisi lokalno
iz raËunalnika v relejni hiπici po-
sameznega polja bodisi iz mikro
SCADE RTP-ja Krπko ali pa iz
OCV BeriËevo. Nadzor nad doga-
janjem v celotnem stikaliπËu
NEK ima zdaj na voljo tudi Eles,
prav tako pa sta iz nadrejenih
centrov Elesa mogoËa pregled in
registracija vseh meritev.
Glavni pogodbeni partner pri
prenovi sekundarne opreme je
bilo podjetje ABB, d.o.o., iz Lju-
bljane s svojimi podizvajalci. Vse
projekte prenove je v celoti izve-
dla projektantska organizacija
IBE, d. d., iz Ljubljane. Elektro-
montaæna dela je izvajalo podje-
tje Elmont iz Krπkega. OptiËno

infrastrukturo je izvedlo podjetje
Siteep. Omare sekundarne opre-
me je dobavilo podjetje Iskra Si-
stemi, delno podjetje Esotech iz
Velenja ter EM Bizant.
Letoπnja dela je vodil predstav-
nik upravljanja prenosnega om-
reæja Robert Seme iz Elesa, ob
strokovnem sodelovanju in po-
moËi sodelavcev iz GJS UPO in
PEE, sluæbe za sekundarne siste-
me, in delavci Elektroprenosa
Ljubljana. Celotna prenova je bi-
la uspeπno izvedena v predvide-
nih rokih kot posledica tesnega
sodelovanja med Eles PEE, Eles
UPO in NEK. Vso prenovo je tu-
di nadzoroval MOPE-IRSOPE in
URSJV ter 19. septembra uspeπ-
no konËal v zadovoljstvo vseh so-
delujoËih. 

Robert Kristan
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ON»ANA PRENOVA K
Devetnajstega septembra je bila uspeπno
konËana III. etapa projekta prenove sekun-
darne opreme v 400 kV stikaliπËu NEK, ki 
je bila nadaljevanje gradnje RTP 400/110 kV
Krπko z razpletom daljnovodov. 

E

a

SEKUNDARNE OPREME
V 400 kV STIKALI©»U NEK

Elektroenergetski
inπpektor Anton

Bregar (prvi z leve)
je bil z videnim 

zadovoljen. 
Foto Tomaæ Sajevic
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pripravljanjem dokumen-
tacije za to elektrarno in
njenim umeπËanjem v pro-
stor je investicijska skupi-

na SENG konËala v zaËetku lan-
skega leta, zatem so imeli prvo
prostorsko konferenco, Ëez pol le-
ta sprejet program priprave za lo-
kacijski naËrt, zatem v jeseni dru-
go prostorsko konferenco, do no-
vembra razgrnjen lokacijski na-
Ërt, ki ga je letos junija obËinski
svet obËine Kanal dokonËno spre-
jel. Hiter tempo dela na vseh po-
droËjih jim je omogoËil, da so v
tem mesecu dobili gradbeno do-
voljenje za objekt kot celoto.
Hkrati so jim projektantske orga-
nizacije izdelale tehniËno doku-
mentacijo. Iz nje je razvidno, da
bo Ërpalna hidroelektrarna v Ëa-
su nizkih cen elektriËne energije
to porabljala za Ërpanje vode v
akumulacijski bazen, v Ëasu viso-
kih cen elektriËne energije (pred-
vsem ob konicah in delavnikih)
pa bodo to akumulirano vodo po-
rabljali za proizvodnjo elektriË-
ne energije. MoË elektrarne bo
175 MW, predvidena letna proiz-
vodnja bo 426 GWh, letna pora-
ba energije za Ërpanje pa 553
GWh. Akumulacijsko jezero na
Kanalskem Vrhu, v naravno obli-
kovani kotanji bo imelo prostor-
nine za okrog dva milijona kubi-
Ënih metrov vode. S strojnico bo
jezero povezano po 2140 metrov
dolgem cevovodu, katerega dve
tretjini bosta potekali nad zemljo,
tretjina pa po betonskem tunelu.

Strojnica bo stala ob akumulaciji
Ajba, v njej bo nameπËen reverzi-
bilni agregat z instalirano moËjo
190 MVA pri 600 vrtljajih na mi-
nuto. »rpalna HE bo vkljuËena v
obstojeËe 110 kV omreæje sever-
noprimorske zanke, ki pa ga bo
treba na odseku HE Doblar-RTP
Gorica rekonstruirati. Naloæba s
predraËunsko vrednostjo 82,6
milijona evrov oziroma 464 evrov
za kWh, naj bi bila konËana ko-
nec leta 2008. Polovico stroπkov
elektrarne bodo gradbena dela.

Vsestranska korist
Direktor SENG Vlado GabrijelËiË
je v slavnostnem nagovoru med
drugim dejal, da bo nova hidroe-
lektrarna proizvajala vrπno elek-
triËno energijo, ki jo naπ sistem
najbolj potrebuje. Poudaril je,
da v tem projektu vsak vidi svoj
cilj: energetiki nov projekt, inve-

stitorji donosen projekt, naravo-
varstveniki objekt s Ëim manj
vplivi na okolje in domaËini mo-
ænost za razvoj.
Gradnjo Ërpalne elektrarne AvËe
bosta financirali Soπke elektrar-
ne in Holding Slovenske elektrar-
ne z lastnimi sredstvi in najetjem
potrebnega posojila. V nadalje-
vanju slovesnosti je direktor HSE
mag. Drago Fabijan dejal, da veli-
ko priËakuje od tega objekta za-
radi ugodnih naravnih danosti in
s tem povezanimi relativno nizki-
mi investicijskimi stroπki. Prav
zaradi tega je »HE AvËe ekonom-
sko upraviËena naloæba, projekt
sam pa med najbolj konkurenËni-
mi v naboru objektov, sprejetih
na lanski strateπki konferenci
druæb HSE.
O sprejemljivosti objekta v lokal-
nem okolju je govoril æupan obËi-
ne Kanal Miran Ipavec. Investitor
Soπke elektrarne so s postavitvijo
zadnjih dveh HE Doblar in Plave
πe utrdile zaupanje lokalne sku-
pnosti, da so korekten partner
ter potrdile, da njihove naloæbe
ne nazadnje prinesejo kraju tudi
nekaj nove infrastrukture. Zara-
di dobrih izkuπenj so vzeli za svo-
jo tudi »HE AvËe in v obËini sto-
rili vse, da se bo naloæba lahko
Ëim bolj nemoteno izvajala. S
»HE AvËe bo kanalska obËina

HE AV»E BO ZRASLA
V ©TIRIH LETIH
C

Sredi septembra je na Kanalskem Vrhu v vrtaËi,
kjer bo v prihodnje zbiralno jezero, predsednik
vlade mag. Anton Rop, poloæil temeljno ploπËo za
Ërpalno hidroelektrarno AvËe. V πtirih letih bo tu
zrasla hidroelektrarna z moËjo 175 MW in letno
proizvodnjo 426 GWh predvsem vrπne energije.

S
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Pred slovesno-
stjo je mag.
Anton Rop
obiskal osnov-
no πolo Ka-
nal, s katero
SENG æe vr-
sto let dobro
sodelujejo in
so ji ob odpr-
tju gradnje
»HE AvËe
podarili dva
raËunalnika.

Vse foto Minka Skubic
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postala prva v Sloveniji s Ërpalno
elektrarno, tako kot so prvi v od-
bojki, pa skokih z mostu, pa Ko-
gojevih dnevih in πe Ëem. PriËa-
kujejo, da bo nova elektrarna
pripomogla k urbanemu in turi-
stiËnemu razvoju obËine in regije.
Zelo dobro obiskane slovesnosti
na Kanalskem Vrhu so se udeleæi-
li vodilni elektrogospodarstveni-
ki, lokalni politiki, predstavniki

MOPE, potencialni izvajalci del
in dobavitelji opreme, delavci
SENG in πtevilni domaËini. Vsem
njim je bila namenjena obπirna in
vsestranska predstavitev projek-
ta mag. Antona Ropa, predsedni-
ka vlade RS. Poudaril je pomen
objekta tako za elektroenergetski
sistem kot lokalno skupnost. ≈Pr-
va Ërpalna elektrarna pri nas je
pomembna z veË vidikov. Z eko-
nomskega, saj 20-milijardna in-
vesticija govori sama po sebi, ko-
liko moænosti in priloænosti bo
lahko dobila gradbena operativa
in drugi izvajalci ter proizvajalci,
kar jim bo lahko izboljπalo po-
slovni rezultat in prispevalo k nji-
hovem razvoju. Prav tako je na-
loæba ekonomsko gledano racio-
nalna sama po sebi in ne nazad-
nje bo prispevala k regionalnemu
razvoju, da bodo prebivalci tega
dela dræave imeli veËjo socialno

varnost,« je med drugim dejal
predsednik vlade, ki je nadalje-
val govor s pojasnjevanjem te-
hnoloπkih prednosti projekta.
»HE AvËe bo pomenila tehnolo-
πki napredek za elektroenergetski
sistem in prispevala k njegovi ve-
Ëji varnosti in stabilnosti s proiz-
vodnjo vrπne energije. Ni pa po-
zabil poudariti ekoloπke varnosti
in sprejemljivosti projekta in 
predvsem tudi moænosti za razvoj
lokalne skupnosti. Ob koncu je
izrazil veselje, da to ni edina inve-
sticija v elektroenergetiki v zad-
njem Ëasu, da jih je kar za 200
milijard. »estital je vsem, ki so
imeli idejo in pogum za naloæbo v
»HE AvËe, in izrazil upanje, da
jo bodo odgovorni Ëim prej kon-
Ëali, da se bo lahko Ëez πtiri leta
ponovno sreËal z vsemi navzoËimi
ob odprtju elektrarne.
Minka Skubic
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Naj temeljna
ploπËa 

za »HE AvËe
dobro dræi.

Pri gradnji elek-
trarne bo dovolj
priloænosti in
moænosti za vrsto
podjetij, katerih
direktorji so se
tudi udeleæili slo-
vesnosti.
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vtocestni odsek Klanec-
Sermin je nadaljevanje
avtocestnega odseka Ko-
zina-Klanec in je del av-

tocestne smeri vzhod-zahod ozi-
roma cestne povezave med Ko-
prom in Lendavo. Avtocesta na
omenjeni trasi poteka v zaËetku
po fliπnem terenu, od kraπkega
roba do viadukta »rni Kal po
znaËilnem kraπkem terenu z
apnenËevo osnovo in zatem do
obstojeËe obalne ceste ponovno
po fliπu. Od kraπke planote do
obale avtocesta premaga 420 me-
trov viπinske razlike. O tem, ka-
ko zahteven zalogaj je bil ta od-
sek avtoceste tako po gradbeni
kot prostorski plati, govori πtevi-
lo premostitvenih objektov na
borih petnajstih kilometrih. Naj-
prej je tu dvocevni predor Kaste-
lec z 2,3 kilometra, potem dvo-
cevni predor Dekani z 2,2 kilo-
metra, potem πtirje viadukti: »r-
ni Kal s 1065 metri dolæine, Bivje
s 555 metri, Smelavc z 210 metri
in Lama z 72 metri ter 13 drugih
veËjih objektov, kot so podvozi,
nadvozi, mostovi, in vrsta manj-
πih objektov, kot so prikljuËki,

oporni zidovi, protihrupne zaπËi-
te.
Kot je povedal Marjan Ortar, po-
moËnik direktorja avtocestnega
projekta 4: Primorska so se grad-
benih del lotili oktobra 2001. Na-
Ërtovali so, da bodo delo konËali
do novembra letos, pa so jih pre-
hiteli aktualno politiËni dogodki,
in so odsek skoraj v celoti konËa-
li æe septembra. PredraËunska
vrednost odseka je znaπala 65 mi-
lijard tolarjev, ki pa jih bodo ne-
koliko presegli. Za odsek je inve-
stitor Druæba za avtoceste v RS
najela 58 odstotkov kredita, osta-
lo so lastna sredstva. Gradbena
dela so znaπala 85 odstotkov vse-
ga denarja. Na vrhuncu del na
trasi je bilo na odseku 1200 de-
lavcev in 700 razliËnih strojev.
Prehod avtoceste Ëez Ospsko do-
lino reπuje viadukt »rni Kal, ki je
najzahtevnejπi premostitveni ob-
jekt na slovenskih avtocestah ta-
ko glede funkcionalnih zahtev,
konstrukcijskih in tehnoloπkih
moænosti, zahtevnosti oblikova-
nja, teæavnosti umestitve v pro-
stor v povezavi z ohranitvijo na-
ravnega okolja kot tudi glede

stroπkov investicije in uporabe.
Zanj je bil razpisan dræavni javni
nateËaj in na njem izbran Inæe-
nirski biro Ponting Maribor s so-
delavci. Viadukt sestavljata dve
loËeni voziπËi na skupnih kraka-
sto oblikovanih stebrih, ti zago-
tavljajo prepoznavnost najveËje-
ga slovenskega viadukta med po-
dobnimi æe zgrajenimi premosti-
tvenimi objekti v tujini. Dolino
preËka v horizontalnem radiu
800 metrov na viπini od 10 do 90
metrov, glavni razponi pa so dol-
gi 140 metrov.
Pri gradnji omenjenega odseka
so upoπtevali vsa najnujnejπa
spoznanja glede varnosti potem,
ko bo odsek dan v funkcijo. Inæe-
nir Ortar naπteje samo najpo-
membnejπe, kot so protipoæarni

©TIRIH LETIH
DO AVTOCESTNE TRASE
V

Slovenija je pred desetimi leti zaËela uresni-
Ëevati nacionalni program zgraditve avto-
cest. Do konca lanskega leta je bilo tako
prometu predanih 277 kilometrov avtocest
iz tega programa. Prenovljeni nacionalni
program, ki je bil letos sprejet v parlamen-
tu, pa predvideva, da bomo v desetih letih
zgradili πe 538 kilometrov avtocest in hitrih
cest. Prvih 8 kilometrov, 15-kilometrskega
odseka Klanec-Sermin, je bilo slavnostno
dano v uporabo ta mesec. Zahteven objekt
po gradbeni strani, pa tudi po energetski
oskrbi.
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sistemi v obeh predorih, njihovo
ozvoËenje, spremljanje dogaja-
nja v predorih v dispeËerskem
centru v Kozini. Prav zaradi zah-
tevnosti odseka - predori, via-
dukti, odcepi - bo ta opremljen s
160 video kamerami, 16 svetlo-
bnimi portali in nadzorovan iz
dispeËerskega centra v Kozini,
kar je prvi tovrstni primer na na-
πih avtocestnih odsekih.

Primerjave z naπim 
sistemom
Celotni avtocestni kriæ je zelo po-
vezan z elektroenergetskim siste-
mom. Trase obeh se nemalokrat
kriæajo in reπitve so velikokrat la-
æje ob tvornem sodelovanju. Ta-
ko ima Marjan Ortar bogate in
dobre izkuπnje s sodelovanjem z
Elektro-Slovenijo πe iz Ëasov gra-
dnje avtocestnega odseka Razdr-
to-»ebulovica, ko so za potrebe
avtoceste prestavljali daljnovo-
dne stebre. Takrat se je spoznal z
Janezom Kernom, ki je bil odgo-
voren za investicije v Elesu. Po
njegovi upokojitvi ga je pritegnil
v svojo skupino k DDC, v kateri
je postal odgovorni nadzornik za
visokonapetostni del napajanja
predorov Kastelc in Dekani z niz-
konapetostnimi razvodi. Za na-

pajanje obeh dvocevnih predo-
rov, ki porabita 1 MW elektriËne
energije, je bilo treba zgraditi πti-
ri transformatorske postaje. Pre-
dora porabljata elektriko zlasti
za ventilacijo, razsvetljavo in vso
drugo spremljajoËo infrastruktu-
ro, zlasti s podroËja varnosti: au-
dio in video signalizacija, poæar-
na varnost, klic v sili, radio siste-
mi.
≈Vse πtiri trafo postaje so med sa-
bo povezane z zemeljskim opti-
Ënim vodnikom, ki omogoËa pre-
nos signalizacije, komand in in-
formacij o stanju naprav in pro-
meta v predorih, kar bo daljin-
sko vodeno iz centra v Kozini,√
pojasni Janez Kern, ki se je na no-
vih delovnih nalogah sreËal s ko-
legi iz Elektro Primorske, tokrat
v povsem drugi vlogi, v vlogi po-
rabnika. Pohvalil je sodelovanje
in usklajeno delo z njimi. V nji-
hovo upravljanje in vzdræevanje
je preπel celotni 20 kV del napa-
janja avtocestnega odseka Kla-
nec-Sermin. Pri njegovi gradnji
je bila uporabljena najsodobnej-
πa tehnologija, ki bo omogoËila,
da bodo 20 kV naprave daljinsko
nadzirane in vodene iz OCV
Elektro Primorske iz Nove Gori-
ce,√ nadaljuje Kern, ki se je na

tem projektu sreËal tudi z nekda-
njimi Elesovimi sodelavci. Dejal
je πe, da tokratna kriæanja tras
niso bila niË posebno zahtevnega.
VeË pozornosti je zahtevalo kri-
æanje tras v Dekanih in postavi-
tev treh novih stebrov na daljno-
vodu DivaËa-Dekani. Na tej trasi
je bilo najbolj zahtevno prevezo-
vanje optiËnega kabla v faznem
vodniku in vse potrebne meritve,
ki so temu sledile. Ostalo so bile
konvencionalne reπitve. Zanje so
bili potrebni izklopi posameznih
daljnovodov in dobra koordina-
cija dela z vzdræevalci Elesa, kar
pa glede na dolgoletno dobro so-
delovanje obeh strani ni bilo teæ-
ko doseËi.
Glede na to, da je Janez Kern
zgradil na desetine elektroener-
getskih prenosnih objektov, nas
je zanimala primerjava z avtoce-
stnim programom, ki ga je v za-
dnjem letu dodobra spoznal. Pri-
znal je, da je gradnja avtocest z
vsemi spremljajoËimi objekti zelo
dobra in uspeπna tako tehniËno
kot rokovno. Pri gradnji avtocest
sodelujejo vrhunski projektanti,
izvajalci del, nadzorniki in vse
druge strokovne inπtitucije. Ka-
pitalni prenosni objekti, kot so
RTP Krπko, DivaËa ali BeriËevo,

V avgustu 
so πla dela
na viaduktu
»rni Kal
pospeπeno
h koncu.
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se po zahtevnosti in interdiscipli-
narnosti dela sorodni z vidika
elektrotehnike. Tudi pri gradbe-
nih delih je po njegovem veliko
sorodnosti, razen viadukta »rni
Kal, kjer so projektantske reπitve
in drznost v svetovni πpici.
≈Primerjava med elektropreno-
snimi objekti in avtocestami je v
marsiËem identiËna. Lahko pa
reËem, da je tempo dela pri avto-
cestnem odseku Klanec-Sermin
zaradi zahtevnosti odseka iz ra-
zliËnih razlogov prenapet in bi v
nekoliko milejπih zahtevah bil ves

proces stavljanja odseka v pro-
met bolj umirjen in zanesljiv. Vo-
dilni strokovnjaki so neprestano
v stiski s Ëasom, prenapeti, daje-
jo vse od sebe in se od njih zahte-
va preveË. Zgraditi predor v 38
mesecih ni lahko. Teæko preso-
jam, za koga je tak tempo poziti-
ven, za Ëloveπke vire zagotovo ne,
teh pa nimamo veliko na voljo,√
nadaljuje Kern, ki pravi, da je
pri novem delu sreËal veliko za-
nesenjakov. Slednji pa imajo pri
tovrstnem delu najveËje zasluge,
da je delo res uspeπno opravlje-

no. Razliko med pristopom do
dela na investicijah v Elesu in se-
daj na avtocestah vidi predvsem
v tem, da mora biti nadzorna eki-
pa od vodje gradnje objektov do
odgovornih nadzornikov nene-
hno na terenu, da spremlja vse
faze dela na gradbiπËu, da so v
vsakem trenutku seznanjeni s te-
æavami in stanjem na terenu, in
tako tudi operativno reπujejo te-
æave. Pri avtocestah je opazil veË
neposredne komunikacije, teæave
se takoj na kraju samem strokov-
no reπujejo, kar poveËuje uËin-
kovitost investicije. Tako je tudi
sam delal v Elesu in je vesel, da je
tovrsten naËin dela uspeπen tudi
drugje. Veliko razliko, da ne re-
Ëemo prednost Darsa pred Ele-
som, pa je opazil pri posegih v
okolje. Dars je stvar reπil zakon-
sko, Ëesar pa Elesu ni uspelo. Na-
Ërtovanje in pridobivanje lokaci-
je za daljnovod BeriËevo-Krπko
se je zaËelo pred letom 1980, pa
daljnovoda πe danes ni. Za traso
Klanec-Sermin so vsa dovoljenja
pridobili v πtirih letih, kar po
Kernovih besedah kaæe na to, da
je v predpripravo projekta vre-
dno vlagati in vkljuËiti najπirπo
paleto ljudi.

Minka Skubic
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Ena izmed
πtirih
transformator-
skih postaj, ki
bodo skrbele
za napajanje
obeh tunelov.

Marjan
Ortrar,

pomoËnik
direktorja

avtocestnega
projekta

Primorska
ne skriva

zadovoljstva,
da ima 
v ekipi
Janeza
Kerna.
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POVE»ANJE TRGOVANJA S TRAPEZNO ENERGIJO
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PRIMERJAVA GIBANJA SLOeX NA DNEVNEM TRGU
V AVGUSTU 2004 Z AVGUSTOM 2003

SKUPNI PROMET NA DNEVNEM TRGU IN VREDNOST SLOeX
V AVGUSTU 2004

DELEÆI TRGOVANJA S STANDARDIZIRANIMI PRODUKTI
AVGUSTA 2004

Skladno s poveËanjem avgustovskega trgova-
nja v primerjavi z julijskim so se poveËale tu-
di prodane koliËine posameznih produktov.
PoveËale so se koliËine prodane elektriËne
energije standardiziranih produktov pasovne,
trapezne in noËne energije, nasprotno je koli-
Ëina trgovanja z evroproduktoma in z urnimi
produkti nekoliko padla. NajveËje poveËanje
prodane koliËine je dosegel produkt trapezne
energije, 7.136 MWh tega produkta sestavlja
28 odstotkov v skupnem volumnu, kar je
mnogo veËji deleæ od julijskih 13 odstotkov.
NajveË poslov se je πe vedno sklenilo s pasovno
energijo. S tem produktom se je sklenilo za
16.848 MWh poslov, kar sestavlja 66 odstot-
kov v skupnem volumnu. Ta deleæ je najniæji
v letoπnjem letu, pod 70 odstotkov se je spustil
le v predhodnem mesecu. Z noËno energijo se
je sklenilo za 936 MWh poslov, z evrotrapez-
no energijo za 1.824 MWh, z evronoËno 
energijo za 36 MWh in z urnimi produkti 
78 MWh. 

Letoπnji avgust na slovenskem dnevnem trgu
je bil v primerjavi z lanskim veliko manj
dramatiËen, cene so bile namreË izpostavljene
veliko manjπim skokom in nihanjem kot av-
gusta lani. Medtem ko je lani pri trgovanju
za 12. avgusta indeks SLOeX poskoËil na vr-
toglavih 46.779 indeksnih toËk, pa je letoπnja
rekordna vrednost, ki je bila doseæena 10.
avgusta, kar petkrat manjπa in znaπa 9.128
indeksnih toËk. Cene elektriËne energije so v
letoπnjem opazovanem obdobju tudi veliko
manj nihale. Indeks SLOeX se je gibal v pasu
med 5.112 in 9.128 indeksnimi toËkami, lan-
ski razpon pa je bil precej veËji, med 5.200
in 46.779 indeksnimi toËkami. K obstojeËi si-
tuaciji na trgu je veliko prispevalo slabπe av-
gustovsko vreme, ki je prineslo niæje tempera-
ture ter poslediËno manjπe potrebe po elek-
triËni energiji. Prav tako pa je bila ponudba
energije veliko veËja kot v istem lanskem 
obdobju.

Po dveh, po prodani koliËini elektriËne energi-
je, skromnejπih mesecih se je avgusta volumen
trgovanja na slovenskem dnevnem trgu spet
poveËal. V primerjavi z julijem je bilo na trgu
prodanih kar za 71 odstotkov veË energije.
Skupni meseËni volumen se je avgusta tako
dvignil na 25.562 MWh. PovpreËna dnevna
koliËina prodane elektriËne energije pa je tako
z julijskih 481 MWh avgusta poskoËila na
825 MWh. Cene, po katerih so udeleæenci
dnevnega trga prodajali in kupovali elektriË-
no energijo, so se avgusta zviπale za 10 od-
stotkov. PovpreËni meseËni indeks SLOeX za
avgust znaπa 7.530 indeksnih toËk. Maksimal-
ni indeks SLOeX, 9.128 indeksnih toËk, je bil
doseæen v drugem tednu trgovanja in maksi-
malna dnevna koliËina prodane elektriËne
energije, 1.496 MWh, v prvem tednu avgusta.

AVGUSTA VE»JE KOLI»INE PRODANE ELEKTRI»NE ENERGIJE 
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a svetu jih obstaja veË
kakor πtiristo, proizve-
dejo pa pribliæno 17 od-
stotkov vse elektriËne

energije. V Evropi je ta deleæ pre-
cej veËji in trenutno znaπa okrog
30 odstotkov. Deleæ jedrske ener-
gije v celotni proizvodnji elektri-
ke je v razliËnih dræavah razli-
Ëen, podrobneje pa za dræave EU
25 prikazan na sliki 1. 
Najprej pa si oglejmo nekaj po-
datkov, povzetih po Eurelectri-
cu, ki se nanaπajo na spremembe
strukture virov proizvodnje v ob-
dobju do 2020, ter v tem okviru
tudi jedrske energije. V EU 25 je
bila struktura proizvodnje elek-
triËne energije v letu 2000 nasle-
dnja: 49,6 odstotka vse proizvo-
dnje je bilo proizvedene v kon-
vencionalnih termoelektrarnah,
30,4 odstotka elektriËne energije
so pridobili v jedrskih elektrar-
nah, 18,1 odstotka v hidroelek-
trarnah, 1,9 odstotka pa z rabo
obnovljivih virov energije. 
Po projekcijah naj bi se termo
proizvodnja poveËala, in sicer na
52,9 odstotka celotnih proizvede-
nih koliËin leta 2010 in na 57,7
odstotka leta 2020. Glede hidro
energije deleæ za leto 2010 znaπa
15,1 odstotka, nadalje pa naj bi
se v letu 2020 deleæ zniæal πe za
dodatnih 1,5 odstotka, na 13,6
odstotka. 
Iz projekcij Eurelectrica je naj-
bolj hitra rast proizvodnje elek-

triËne energije na zemeljski plin,
z 11,8 odstotka leta 2000 na 33,9
odstotka leta 2020, ter opazen
padec deleæa jedrske energije v
celotni proizvodnji. S 30,4 od-
stotka leta 2000 naj bi deleæ jedr-
ske energije padel na 26,6 odstot-
ka leta 2010 in na 19,8 odstotka
leta 2020. 
Na drugi strani projekcije kaæe-
jo, da se bo v prihodnosti dajalo
veËji poudarek na obnovljive vire
energije. V EU je leta 2000 proi-
zvodnja iz naslova obnovljivih vi-
rov sestavljala 1,9 odstotka celo-
tne proizvodnje, leta 2010 naj bi
obnovljivi viri sestavljali 5,7 od-
stotka, leta 2020 pa 8,9 odstotka
celotne proizvodnje.

Zapiranje jedrskih 
elektrarn
Razvoj jedrske energetike se je
zaËel po letu 1950. Po obetavnih
zaËetkih se je zaradi nekaj resnih
jedrskih nesreËah zaËelo pojav-
ljati Ëedalje veË pomislekov in
ovir glede rabe jedrske energije.
Kljub temu deleæ elektrike, pri-
dobljene z jedrskimi elektrarna-
mi, za zdaj vseeno neprestano
naraπËa.
V Evropi obstajajo dræave, ki ra-
bo jedrske energije zagovarjajo -
na primer Francija, Finska, ©vi-
ca - ter druge, kjer vlada protije-
drsko ozraËje. »e si pogledamo
samo razmere v naπih bliænjih se-
vernih sosedah, lahko ugotovi-

mo, da se status proizvajalcev je-
drske energije v dræavah bistve-
no razlikuje. V NemËiji naj bi JE
postopoma zaprli, v Avstriji ob-
staja moËno protijedrsko ozraËje
(Avstrija nima JE), v ©vici pa so
leta 2003 volivci na referendumu
glasovali za to, da πvicarske jedr-
ske elektrarne ostanejo v obrato-
vanju po prvotnem naËrtu. Po-
glejmo si razmere po posameznih
dræavah nekoliko podrobneje.
Po volitvah leta 1998 se je nem-
πka vlada odloËila zapreti vseh 19
jedrskih reaktorjev, pri Ëemer
konkretnega termina po naved-
bah Worldwatch Institute πe ni.
Vlada je junija 2001 s proizvajal-
ci tudi uradno podpisala spora-
zum o postopni ukinitvi jedrske
energije, ki je bil potrjen v parla-
mentu. Vsaka jedrska elektrarna
lahko do zaprtja proizvede le do-
loËeno koliËino elektriËne energi-
je, sporazum pa predvideva po-
polno ukinitev jedrske energije
do leta 2021. Predvideno zapira-
nje jedrskih elektrarn v NemËiji
je prikazano na sliki 2. Z jedrski-
mi elektrarnami NemËija trenu-
tno proizvede skoraj tretjino svo-
je elektriËne energije, nadomesti-
li pa naj bi jo s kombinacijo elek-
trarn na plin, premog in obnov-
ljive vire energije. Kljub politiËni
volji glede zapiranja JE v NemËi-
ji obstaja precej neznank. To je
tudi razumljivo, saj naj bi samo
zaprtje jedrske elektrarne Greif-
swald predvidoma stalo 5,3 mili-
jarde evrov - znatno veË, kakor
bi stala nova gradnja. Problem
ostaja tudi odlaganje radioaktiv-
nih odpadkov. Za nadomestitev
jedrskih elektrarn v NemËiji, pa
tudi drugod po Evropi, obstaja
malo ekonomsko upraviËenih al-
ternativ, saj je proizvodnja elek-
triËne energije iz obnovljivih vi-
rov (razen velikih HE), pravilo-
ma precej draæja. Jedrske elek-
trarne si trenutno prizadevajo
postati cenovno bolj konkuren-

EDRSKE ELEKTRARNE - Z NJIMI
TEÆKO, BREZ NJIH ©E TEÆJE
J

Jedrske elektrarne pomenijo zelo pomem-
ben vir elektriËne energije. Kljub temu, da
v πtevilnih dræavah vlada protijedrsko
ozraËje, jih ni mogoËe enostavno zapreti,
saj imajo vrsto prednosti.

N
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Ëne, zato vpeljujejo programe za
zmanjπevanje proizvodnih stro-
πkov in stroπkov odlaganja od-
padkov. Po navedbah Internati-
onal Energy Agency nekateri di-
rektorji v nemπki jedrski indu-
striji trdijo, da dogovor z vlado o
zaprtju ni nepreklicen, saj bi lah-
ko pomanjkanje elektriËne ener-
gije in zasuki v politiËnih sferah
vodili do oæivitve jedrske energi-
je. 
Italijani so se na referendumu po
nesreËi v »ernobilu leta 1984 je-
drskim elektrarnam odpovedali,
kar je tudi eden glavnih razlogov,
da je poraba elektriËne energije v
Italiji precej veËja od proizvo-
dnih zmogljivosti domaËih proi-
zvajalcev. Cene v Italiji pa so,
kot je znano, najviπje v Evropi,
zaradi Ëesar trpi italijanska in-
dustrija - in posredno tudi ljudje.
Lahko sklepamo, da je bila refe-
rendumska odloËitev o predËa-
snem zaprtju jedrskih elektrarn
napaËna (Ëe seveda zanemarimo
moænost kake hujπe nesreËi v ka-
ki od italijanskih elektrarn).
Razpad prenosnega omreæja sep-
tembra 2003 je imel sicer globoke
posledice na strateπke odloËitve
Italije glede oskrbe z elektriËno
energijo. Od razpadov leta 2003
naprej vlada ukrepa v smeri, da
mora Italija poveËati svoje proi-
zvodne in Ëezmejne prenosne
zmogljivosti. Pojavili so se celo
predlogi, da bi morala ponovno
zagnati svoje ustavljene jedrske
elektrarne. Sogin, podjetje v dr-
æavni lasti, ki vodi zaprtja jedr-
skih objektov v Italiji, je take
izjave zavrnilo kot nerealistiËne,
ker so objekti æe prestari in delo-
ma demontirani. ©tiri italijanske
jedrske elektrarne - Latina, Ca-
orsa, Garigliano in Trino Vercel-
lese - so zaprli leta 1987, potem
ko so dræavljani glasovali za nji-
hovo zaprtje. 
Avstrija sama sicer nima jedrskih
elektrarn, kljub temu pa vladni
programi v zvezi z zapiranjem je-
drskih zmogljivosti segajo Ëez
njene dræavne meje. Poseben po-
udarek sicer avstrijska vlada da-
je zaprtju jedrske elektrarne Te-
melin. 
Kmalu po osamosvojitvi je tudi v
Sloveniji priπlo do predlogov o
predËasnem zaprtju Jedrske
elektrarne Krπko, in to πe pred
letom 2000. Z elektroenergetske-
ga vidika smo lahko le hvaleæni,
da do Ëesa takega ni priπlo. 
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VIR: DAtF/atw, 2004

Slika 1:
Deleæi jedrske energije v dræavah EU-25 

Vir: Finnish Energy Industries Federation, 2003

Slika 2:
Predvideno zapiranje jedrskih elektrarn v NemËiji

proizvodnja
zmogljivost
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Predstavitev jedrskih 
zmogljivosti in naËrtov 
po evropskih dræavah
V luËi teæenj protijedrskega ozra-
Ëja po Evropi, ob hkratnih te-
ænjah po zmanjπevanju preseænih
proizvodnih zmogljivosti nad po-
rabo ter ob hitri rasti cen si je za-
nimivo ogledati dogajanje v jedr-
skem sektorju po evropskih dræa-
vah. V dræavah EU 15 trenutno
ni v gradnji nobenega reaktorja.
Zadnji reaktor je bil zgrajen v
Franciji leta 1999. Konkretnejπi
naËrti za zgraditev novih jedr-
skih zmogljivosti obstajajo na
Finskem, kjer sta vlada in parla-
ment leta 2002 odobrila nadalj-
nje gradnje. Po informacijah IA-
EA (International Atomic Energy
Agency) nove reaktorje gradi tu-
di Slovaπka (Mochovce 3 in 4),
Ëeprav naj bi v zvezi z gradnjo
obstajale πe πtevilne nejasnosti.
Dejavnosti za zgraditev novih je-
drskih zmogljivosti naj bi poteka-
le tudi v Romuniji (Cernavoda
2), ki pa πe vedno Ëaka na odobri-
tev financiranja s strani organi-
zacije Euratom, ter Bolgariji. V
novih Ëlanicah EU poleg navede-
nih primerov poroËajo o manj go-
tovih naËrtih za dokonËanju JE
Belene v Bolgariji, nadomestitvi
JE Ignaline v Litvi in dokonËanju
reaktorjev Cernavoda 3, 4 in 5 v
Romuniji. V vseh teh primerih pa
ni bilo javno objavljenih nobenih
Ëasovnih terminov ali tehniËnih
in finanËnih podrobnosti.
Belgija ima sedem delujoËih jedr-

skih reaktorjev s skupno inπtali-
rano moËjo 5.760 MW. Leta 2002
se je v belgijskih JE proizvedlo
44,74 TWh, kar je bilo 57 odstot-
kov celotnih proizvodnih zmoglji-
vosti. Novih trenutno ne gradijo. 
Finska ima πtiri delujoËe jedrske
reaktorje s skupno inπtalirano
moËjo 2.656 MW. Z njimi je bilo
leta 2002 proizvedeno 21,44
TWh elektriËne energije, kar je
slaba tretjina vse proizvedene
elektriËne energije. Finska gradi
nov reaktor.
Francija ima v lasti 59 delujoËih
reaktorjev s skupno inπtalirano
moËjo 63.073 MW. Leta 2002 je
bilo iz jedrske energije proizve-
denih 415,50 TWh, kar sestavlja
78 odstotkov celotne proizvodnje
elektriËne energije v istem letu.
Zaradi takπne zmogljivosti jedr-
skih elektrarn lahko EdF elektri-
Ëno energijo svojim sosedam ma-
sovno izvaæa (114 TWh leta 2002
oziroma 27 odstotkov skupne
proizvodnje). »eprav naj bi deleæ
jedrske energije v Franciji do
2025 rahlo upadel, bo jedrska
energija na francoskem elektro-
energetskem trgu prevladovala
tudi v prihodnje. Po napovedih
International Energy Agency naj
bi v projekcijskem obdobju do le-
ta 2020 Francija nekaj reaktor-
jev ustavila, dva pa zgradila na
novo. Obratovalna doba veËine
reaktorjev naj bi se poveËala na
50 let, priËakovana pa so tudi
znatna poveËanja obstojeËih
zmogljivosti. 

V NemËiji je aktivnih devetnajst
reaktorjev. Njihova skupna in-
πtalirana moË je 21.283 MW, leta
2002 je bilo v reaktorjih proizve-
denih 162,25 TWh, kar je 30 od-
stotkov celotne proizvodnje elek-
triËne energije na nemπkem trgu.
Novih jedrskih zmogljivosti tre-
nutno ne gradijo. 
Na Nizozemskem obratuje en je-
drski reaktor z inπtalirano moËjo
450 MW. Leta 2002 so z njim pro-
izvedli 3,69 TWh, kar je znaπalo
πtiri odstotke celotne nizozemske
proizvodnje elektriËne energije.
Po πtevilnih volitvah se je seda-
nja koalicijska vlada odloËila, da
bodo reaktor zaprli leta 2013.
Elektrarna sama je takoj objavi-
la, da ne Ëuti nobene pravne
obveze do tega roka za zaprtje in
bo reaktor morda deloval do leta
2040 (obratovalna doba 70 let).
©vedska ima enajst delujoËih je-
drskih reaktorjev s skupno inπta-
lirano moËjo 9.432 MW. Z njimi
so leta 2002 ©vedi proizvedli
65,57 TWh oziroma 46 odstotkov
celotne proizvodnje elektriËne
energije. Trenutno se nove jedr-
ske proizvodne zmogljivosti ne
gradijo. 
Bolgarija ima πtiri delujoËe jedr-
ske reaktorje s skupno 2.722 MW
inπtalirane moËi. Z njimi je leta
2002 proizvedla 20,22 TWh, kar
je znaπalo 47 odstotkov celotne
proizvodnje elektriËne energije.
Bolgari trenutno gradijo nov je-
drski reaktor s 1.000 MW inπtali-
rane moËi. Uradniki in predstav-
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Graf 1:
Struktura slovenske proizvodnje elektriËne energije v letu 2003.
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niki jedrske industrije so izjavili,
da je 40 odstotkov gradbenih del
na prvem reaktorju (1000 MW)
æe opravljenih.
»eπka je dræava s πestimi delujo-
Ëimi jedrskimi reaktorji s skupno
3.468 MW inπtalirane moËi. Z
njimi je bilo leta 2002 proizvede-
nih 18,74 TWh oziroma Ëetrtino
celotne proizvodnje. Na »eπkem
trenutno ne gradijo novih jedr-
skih zmogljivosti.
Na Madæarskem so delujoËi πtirje
jedrski reaktorji s skupno moËjo
1.755 MW. Ti reaktorji so leta
2002 proizvedli 12,78 TWh, kar
je znaπalo 36 odstotkov vse proi-
zvodnje. Julija 1998 je The Hun-
gary Electricity Board Ltd sporo-
Ëil, da razmiπlja o prijavi za po-
daljπanje æivljenjske dobe reak-
torjev za dvajset let. Tako bi re-
aktorji delovali do 2032-2037. 
V Romuniji deluje jedrski reak-
tor Cernavoda (z obratovanjem
zaËel leta 1996) s 655 MW inπtali-
rane moËi. Z njim so leta 2002
proizvedli 5,11 TWh, kar znaπa
deset odstotkov vse proizvodnje.
Trenutno je v gradnji πe en reak-
tor s 655 MW inπtalirane moËi.
Romunija je mnenja, da ima ra-
zvoj jedrskega sektorja velik
strateπki pomen. Dograditev re-
aktorja Cernavoda 2 je tudi prio-
riteta Dræavne strategije za ra-
zvoj romunskega jedrskega sek-
torja na srednji rok 2001-2004.
Ta dokument je Evropska komi-
sija v poglavju o energetiki Re-
dnega poroËila o Romuniji iz no-
vembra 2001 ostro grajala, saj
naj bi v dokumentu primanjko-
valo realistiËnih in jasnih priori-
tet ter strateπkih vizij. Pet reak-
torjev v Cernavodi so zaËeli gra-
diti v zaËetku 80-ih. Danes je re-
aktor 2 uradno v gradnji, reak-
torja 3 in 5 pa na Ëakanju.
Slovaπka ima πest jedrskih reak-
torjev z inπtalirano moËjo 2.408
MW, z letno proizvodnjo leta
2002 v viπini 17,95 TWh (55 od-
stotkov celotne proizvodnje). Je-
drske elektrarne se nahajajo v
Jaslovskih Bohunicah in Mo-
chovcah. Po podatkih WISE Slo-
vaπka gradi dva nova reaktorja z
inπtalirano moËjo 776 MW. Oba
reaktorja V-1 (VVER 440-230
design) naj bi zaprli med letoma
2008 in 2012. Sklenjen je bil tudi
dogovor o zaprtju Bohunice V-1,
in sicer prvega reaktorja do
2006, drugega reaktorja pa do
2008. Tudi ti datumi pa, kot ka-

æe, πe niso dokonËni. Slovaπka je
edina dræava EU, ki je imela re-
aktor v gradnji, zdi pa se, da tu-
di tega ne bo mogoËe nemoteno
dokonËati. Trenutno prestruktu-
riranje in delna privatizacija naj-
pomembnejπega slovaπkega proi-
zvajalca Holding Slovenske elek-
trarne bosta vplivala na dokon-
Ëanje reaktorjev 3 in 4. 
Tako so po napovedih IAEA Fin-
ska, Francija in Slovaπka edine
zahodno- oziroma srednjeev-
ropske dræave, ki naj bi gradile
nove jedrske elektrarne, izmed
dræav JV Evrope pa nove zmo-
gljivosti naËrtujeta oziroma gra-
dita le Romunija in Bolgarija. 

Jedrska energija 
v Sloveniji
Kot zanimivost najprej povejmo,
da je Slovenija najmanjπa dræava
na svetu, ki ima jedrsko elektrar-
no. Verjetno nekaj temeljnih po-
datkov o tej elektrarni, kljub te-
mu, da je slovenskim elektroe-
nergetikom dobro znana, ne bo
odveË. MoË na pragu znaπa 676
MW. Opremljena je z Westingho-
usovim lahkovodnim tlaËnim re-
aktorjem ter prikljuËena na 400
kV omreæje. Jedrska elektrarna
v Krπkem, statistiËno gledano,
proizvede na leto okrog 40 od-
stotkov elektriËne energije v Slo-
veniji, kar pomeni veË kakor 5
TWh na leto. Ker pa NEK od 19.
aprila 2003 dobavlja 50 odstot-
kov proizvedene elektriËne ener-
gije na Hrvaπko, je ta deleæ na
slovenskem trgu dejansko manjπi
in znaπa okrog 25 odstotkov.
Struktura slovenske proizvodnje
po oddaji 50 odstotkov energije
NEK na Hrvaπko je prikazana na
grafu 2. Sicer æivljenjska doba
elektrarne znaπa 40 let, obrato-
vati pa je zaËela leta 1983. Zato
naj bi obratovala do leta 2023.
Cena proizvedene elektriËne
energije iz NEK je relativno niz-
ka in tako ugodno vpliva na pov-
preËno lastno ceno proizvedene
kWh v slovenskih elektrarnah,
kar je v razmerah hitre rasti cen
v Sloveniji in Evropi, milo reËe-
no, dobrodoπlo. 
Slovenija se sooËa s primanjklja-
jem proizvodnih zmogljivosti v
primerjavi s porabo in je neto
uvoznik, za prihodnja leta pa
lahko priËakujemo rast deleæa
neto uvoza. Pasovni proizvaja-
lec, kot je NEK, je zato za Slove-
nijo izjemno pomemben. V Slove-

niji nimamo dovolj energetskih
objektov, s katerimi bi lahko na-
domestili proizvodnjo NEK. Gle-
de na obstojeËo izrabljenost vo-
dnega potenciala bi morali kot
nadomestilo poleg hidroelektrarn
zgraditi vsaj eno ali veË manjπih
termoelektrarn (predvsem plin-
skih ali na premog). Glede na za-
veze Slovenije glede Kyotskega
protokola je slaba stran te reπitve
predvsem dodaten prispevek k
emisijam ogljikovega dioksida.
Ob tem na tem mestu izpuπËamo
resne teæave glede zagotavljanja
zadostnih koliËin plina ter vidik
cen. Cene nafte, premoga in plina
so v zadnjem obdobju izjemno
narasle. 
Pa πe nekaj o onesnaæevanju ter
radioaktivnih odpadkih. Jedrska
elektrarna je Ëist elektroenerget-
ski proizvodni objekt, ki ne one-
snaæuje okolja. Med obratova-
njem elektrarne se v okolici pove-
Ëa sevanje za manj kot odstotek
glede na naravno radioaktivno
sevanje. To zagotavljajo sodobne
Ëistilne naprave in nenehen nad-
zor. Med obratovanjem jedrske
elektrarne nastajajo plinasti, te-
koËi in trdni radioaktivni odpad-
ki. TekoËe radioaktivne odpadke
Ëisti Ëistilna naprava, ki je se-
stavljena iz rezervoarjev, Ërpalk,
filtrov, izparilnika in dveh demi-
neralizatorjev. Trdni radioaktiv-
ni odpadki se stiskajo ali strjuje-
jo ter polnijo v jeklene sode, ki so
za zdaj zaËasno shranjeni v skla-
diπËu ob elektrarni. Izvoz radio-
aktivnih odpadkov po mednaro-
dnih konvencijah in slovenski za-
konodaji ni prepovedan, vendar
pa v svetu ni dræav, ki bi take od-
padke sprejemale na trajno odla-
ganje. Morda bodo za to obstaja-
le moænosti v Rusiji. V marsika-
teri dræavi pa je uvoz radioaktiv-
nih odpadkov izrecno prepove-
dan. 

mag. Klemen Podjed
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ja igre (angl. International
Council on Large Elec-
tric Systems) je medna-
rodno nevladno in ne-

profitno zdruæenje za velike elek-
troenergetske sisteme, ustanov-
ljeno leta 1921 v Parizu z name-
nom reπevanja πtevilnih proble-
mov takrat hitro razvijajoËe se
elektrifikacije na stari celini pa
tudi globalno po vsem svetu. Se-
deæ tega prestiænega zdruæenja je
od vsega zaËetka v francoski pre-
stolnici v Parizu. Cigre predstav-
lja dejansko najstarejπi globalni
klub strokovnjakov, ki zdruæuje
proizvajalce elektriËne energije,
raziskovalce, projektante, izde-
lovalce elektriËne opreme, opera-
terje in izobraæevalne kadre iz
vrst πtevilnih raziskovalnih inπti-
tutov, fakultet in drugih izobra-
æevalnih okolij. Cilj delovanja
Cigre je v prvi vrsti razvoj tehni-
πkih znanj, medsebojna izmenja-
va izkuπenj in informacij stro-
kovnjakov, ki delujejo na podro-
Ëju elektroenergetike nasploh s
posebnim poudarkom na razvoju
in delovanju elektroenergetskih
sistemov, optimizaciji vzdræeva-
nja in podaljπanja æivljenjske do-
be vgrajene elektriËne opreme in
naprav, vpliv le-teh s posamezni-
mi komponentami na okolje ipd.
V novejπem obdobju se daje velik
poudarek izobraæevanju kadrov,

pripadnosti stroki, makro eko-
nomskim uËinkom delovanja po-
vezanih elektroenergetskih siste-
mov, deregulacijskim procesom
ipd. V mednarodno organizacijo
Cigre Pariz je vËlanjenih 53 naci-
onalnih komitejev iz 80 dræav iz
vsega sveta in πteje veË kakor
4000 individualnih Ëlanov in
okrog 700 kolektivnih Ëlanov.
PodroËje dela, ki ga pokriva Ci-
gre preteæno po principu volun-
tarizma, obsega tehnologijo viso-
konapetostne opreme od elek-
trarn - proizvodnja elektriËne
energije, preko nadzemnih vodov
in kablovodov ter transformator-
skih postaj - prenos elektriËne
energije, do konËnega porabnika
- razdeljevanje elektriËne energi-
je. Pomembni segment predstav-
lja razvoj prenosnih in interko-
nekcijskih sistemov, ekonomski
vidiki s sploπno razvojno dejav-
nostjo velikih elektroenergetskih
sistemov, podroËje zaπËitnih in
merilnih sistemov, avtomatizacije
v elektroenergetiki, telekomuni-
kacijskih sistemov z daljinskim
vodenjem, obratovanje in vzdr-
æevanje elektroenergetskih siste-
mov, okoljevarstvena problema-
tika, regulacija trga z elektriËno
energijo s træenjem le-te. V okvi-
ru mednarodne Cigre deluje 16
πtudijskih komitejev in znotraj
njih veË kakor 200 πtudijskih de-

lovnih skupin z veË kakor 2000
strokovnjakov s posameznih po-
droËij.

Pestra publicistiËna
dejavnost
V okviru mednarodne Cigre se iz-
daja periodiËna publikacija -
strokovna revija Electra, ki je bi-
la v zadnjem obdobju vsebinsko
in zlasti oblikovno temeljito poso-
dobljena. Izhaja dvomeseËno. Do
sedaj je od leta 1967 izπlo æe 215
izdaj. V teh revijah se podajajo
najnovejπe vesti iz centralnega

UBILEJNO 40. ZASEDANJE MED-
NARODNE CIGRE PARIZ 2004
J

Od 29. avgusta do 3. septembra letos je v kongres-
ni palaËi Palais des Congres de Paris/Porte Mail-
lot potekalo jubilejno 40. zasedanje mednarodne
organizacije za velike elektriËne sisteme Cigre
(Conseil International des Grands Réseaux Electri-
ques). Tega sreËanja se je udeleæilo pribliæno dva
tisoË strokovnjakov iz veË kakor petdeset dræav sve-
ta, med njimi tudi petindvajset iz Slovenije.

C
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Na zasedanju generalne
skupπËine Cigre v Parizu
30. avgusta je bilo
obravnavano veË zadev s
finanËnega in kadrovske-
ga podroËja. Ker se dose-
danjemu slovenskemu
Ëlanu administrativnega
sveta Cigre Paris prof.
dr. Ferdinandu Gubini
izteka mandat, je bil za
naslednje πtiriletno ob-
dobje izvoljen mag. Ve-
koslav Koroπec, sedanji
predsednik Sloko Cigre.
Pri tem delu mu æelimo
uspeπno zastopanje slo-
venskih interesov v tej
ugledni mednarodni or-
ganizaciji.
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biroja te organizacije s spremno
besedo predsednika ali general-
nega sekretarja z vrsto strokov-
nih prispevkov. Vsebuje po en
vabljeni prispevek (Invited Pa-
per) s predstavitvijo kakπnega
najnovejπega doseæka z delovne-
ga podroËja enega izmed delujo-
Ëih πtudijskih komitejev - tehni-
πko razvojni doseæek, uresniËitev
razvojnega programa z vgradnjo
ustrezne opreme na terenu ipd.
(do 2500 besed) - in po en krajπi
prispevek izmed 53 nacionalnih
komitejev πirom sveta (do 1000
besed). Sledijo koncentrirani
prispevki posameznih πtudijskih
delovnih skupin in TF (Task For-
ce) skupin z najveË πestimi stran-
mi (v vsaki πtevilki je obiËajno po
10 prispevkov dvojeziËno, v an-
gleπkem in francoskem jeziku).
Ob prelomu tisoËletja leta 2000 je
bil za obdobje 1967-2000 izdan
komplet vseh 190 izdaj revije
Electra na πtirih CD-jih. Daljπe
verzije teh prispevkov se objavijo
v posebnih broπurnih izdajah
(Technical Broshure), ki jih je
bilo doslej izdanih skupno æe
250. Objava strokovnega pris-
pevka v teh edicijah pomeni tudi
ustrezno priznanje za sodelova-
nje slehernega Ëlana πtudijske
skupine, ki je doloËeno strokov-
no tematiko obdelovala tudi veË
let. Pomeni tudi strokovni izziv,
hkrati pa daje vsem sodelujoËim
nove spodbude za prihodnje delo
v delovnem okolju matiËnega po-
djetja ali ustanove. StatistiËni
pregled vseh objav za obdobje
2000-2004 kaæe, da je bil najak-
tivnejπi πtudijski komite za nad-
zemne vode B2 (18 objav), sledijo
B1-energetski kabli, B3-razdelil-
ne postaje, C4-tehniπke znaËilno-
sti EES in D2-informacijske te-
hnologije in telekomunikacije v
EES, vsak po 10 objav. Po πtiri
objave so prispevali πtudijski ko-
miteji A2-transformatorji, A3-vi-
sokonapetostna oprema, B4-eno-

smerni prenosi in energetska
elektronika ter C2-obratovanje
in vodenje EES. Po dve objavi
imata B5-zaπËita, avtomatizacija
in meritve v EES ter C1-ekono-
mika in razvoj EES ter eno obja-
vo A1-rotacijski stroji s proble-
matiko elektrarn. Nobenih objav
πe ni s strani C3-okoljska proble-
matika, C5-trg elektriËne energi-
je in regulacija ter D1-materiali
in nove tehnologije v EES.

Cigre se je v zadnjih letih
temeljito reorganiziral
V uvodnem nagovoru je predsed-
nik David Croft, sicer vodilni
moæ TransGrida iz Sydneyja,
najprej v skrajπani obliki podal
zgodovinsko pot te mednarodne
organizacije, ustanovljene leta
1921 prav tukaj v Parizu. S spre-
membo globalne energetske poli-
tike je tudi Cigre sledila tem teæ-
njam, pri Ëemer je v ospredju
okrepljena povezava z elektroin-
dustrijo in gospodarstvom nas-
ploh in pomladitev sodelujoËih

kadrov znotraj Ëlanstva vseh
strokovnih profilov. V preteklem
πtiriletnem obdobju se je Cigre
strukturno reorganiziral z ve-
ljavnostjo od 2002 naprej. Prvot-
nih 15 πtudijskih komitejev je bi-
lo iz prejπnjih treh skupin pre-
grupirano v nove πtiri tematsko
zaokroæene skupine (skupno 16
skupin). V prvi A-skupini je se-
daj oprema (A-1 rotacijski stroji,
A-2 transformatorji, A-3 visoko-
napetostna oprema), v drugi B-
skupini so podsistemi (B-1 ener-
getski kabli, B-2 nadzemni vodi,
B-3 razdelilne postaje, B-4 eno-
smerni prenosi in energetska
elektronika, B-5 zaπËita z avto-
matizacijo in meritvami EES), v
tretji C-skupini so sistemske de-
javnosti (C-1 ekonomika in ra-
zvoj EES, C-2 obratovanje in vo-
denje EES, C-3 okoljska proble-
matika, C-4 tehniËne znaËilnosti
EES, C-5 trg elektriËne energije
in regulacija), v Ëetrti D-skupini
pa so tako imenovane horizontal-
ne dejavnosti (D-1 materiali in

Foto dr. Franc Jakl

Pogled na
kongresno
palaËo Porte
Maillot
Paris 2.
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nove tehnologije v EES, D-2 in-
formacijske tehnologije in teleko-
munikacije v EES). 
V organizacijskem pogledu sta bi-
li oblikovani dve novi regiji. Prva
zajema Azijo z Oceanijo (AORC
Asia Oceania), druga pa zaradi
svojih energetskih posebnosti
Nordijsko regijo, imenovano tudi
NRCC. Poseben pomen je bil dan
raznim panelnim razpravam. Ta-
ko je bila na letoπnjem zasedanju
organizirana posebna panelna
razprava o velikih energetskih
motnjah (Large Disturbances) in
na temo izobraæevanja (Electric
Power Engineering Education
Panel). V tem pogledu dajeta 
moËno spodbudo dve novousta-
novljeni znanstveni instituciji, od
katerih je prva angleπka UK Po-
wer Academy, druga pa avstral-
ska AEPI-Australian Electric
Power Institute.
Po besedah predsednika Cigre
Davida Crofta je bil dan velik po-
udarek strokovni vsebini spreje-
tih referatov in panelnih razprav
na podlagi predloæenih 45 prefe-
renËnih tem znotraj vseh πestnaj-
stih πtudijskih komitejev. Na
tem, 40. zasedanju Cigre Pariz je
bilo poleg 16 plenarnih zasedanj
vseh πtudijskih komitejev organi-
ziranih in izvedenih veË kakor
130 zasedanj posameznih πtudij-
skih delovnih in drugih skupin.

Tudi tokrat je bila v okviru Cigre
organizirana æe πesta tehniËna
razstava πtevilnih razstavljalcev
(skupno 88) s strani velikih sve-
tovnih koncernov, razvojno razi-
skovalnih inπtitutov, izdeloval-
cev visokonapetostne elektriËne
opreme, energetskih vodnikov in
vodnikov OPGW, daljnovodnih
vodnikov, proizvajalcev daljno-
vodnih armatur in kabelskega
pribora, programske raËunalni-
πke opreme in podobno. Iz sosed-
nje Hrvaπke sta med njimi raz-
stavljala tudi Dalekovod Zagreb
in KonËar Zagreb.
Ob koncu svojega nagovora se je
David Croft zahvalil vsem navzo-
Ëim za izkazano zaupanje med
πtiriletnim vodenjem te pomemb-
ne mednarodne organizacije. Po-
sebno zahvalo je naslovil πtevil-
nim ljudem, ki so ga podpirali pri
njegovem delu, πe posebej gene-
ralnemu sekretarju Jeanu Kowa-
lu in njegovemu osebju za ko-
rektno sodelovanje in uspeπno
opravljeno delo.

KljuËno vlogo na odprtem
trgu igrajo operaterji
Slavnostni gost Claude Mandil,
izvrπni direktor mednarodne
agencije za energijo (Internatio-
nal Energy Agency), je v svojem
uvodnem nagovoru poudaril ve-
lik pomen delovanja Cigreja na

podroËju skladnega in zanesljive-
ga delovanja povezanih elek-
troenergetskih sistemov. Lanski
energetski mrki velikih razseæno-
sti po vsem svetu nas opominjajo
na pomembnost zanesljive oskr-
be z elektriËno energijo v novih
razmerah delovanja elektroener-
getskih sistemov liberaliziranega
trga z elektriËno energijo, kjer
pri teh procesih nosijo kljuËno
vlogo prav operaterji prenosa
elektriËne energije. Opozoril je
na nujne reforme v povezavi z li-
beralizacijo energetskega sektor-
ja, na nove izzive investiranja na
podroËju energetskega sektorja
nasploh, πe posebej v prenosna
omreæja, na nujnost postavitve
moËnih in povsem neodvisnih
operaterjev prenosnih omreæij z
uveljavitvijo uËinkovitih pravil
(Third Party Access) kot kljuË za
uspeπno liberalizacijo energet-
skega trga, vse v luËi oziroma bo-
lje reËeno v senci lanskih energet-
skih mrkov po vsem svetu. 

Za prihodnje naloæbe 
nujna ogromna sredstva 
Po preliminarnih izraËunih med-
narodne agencije za energijo bo
treba globalno investirati v ener-
getski sektor v obdobju nasled-
njih treh desetletij (2001-2030)
skoraj 10 trilijonov ameriπkih
dolarjev (osem trilijonov evrov),
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od tega skoraj 4 trilijone ameri-
πkih dolarjev odpade na deæele
OECD. Polovico tega zneska, to
je 2 trilijona ameriπkih dolarjev,
je predvideno za proizvodne
objekte, okrog 600 milijard ame-
riπkih dolarjev za prenos elek-
triËne energije in okrog 1,4 trili-
jona ameriπkih dolarjev za distri-
bucijo elektriËne energije. Za dr-
æave v razvoju je odstotek potreb-
nih finanËnih sredstev nekoliko
veËji v primerjavi z razvitejπimi
dræavami. 
Na investicije na energetskem po-
droËju ne bodo odloËilno vplivali
le potencialni investitorji, temveË
bodo naloæbe Ëedalje bolj odvisne
od javnega mnenja oziroma de-
narnih zahtev lastnikov zemljiπË
ter tudi od sploπne sprejemljivo-
sti objektov v okolju. ZnaËilno so
izzvenele besede sogovornika
Claude Mandila o uËinku NIMBY
(Not In My Back Yard) in BANA-
NA (Build Absolutely Nothing
Anywhere Near Anybody), ki sta
v zadnjem obdobju Ëedalje bolj
drastiËno obËutena pri pridobi-
vanju ustreznih soglasij oziroma
glede pridobitve pozitivnega jav-
nega mnenja za graditev tovr-
stnih objektov. Zavedati se je tre-
ba, da zlasti uËinek BANANA ne-
gativno vpliva na pogoje zaneslji-
ve oskrbe s kakovostno elektriË-
no energijo in da je v prihodnosti
treba raËunati z neizogibnimi
energetskimi mrki, zaradi kate-
rih pa bodo raËuni nesporno vi-
soki.
VeË o delu in o obravnavanih te-
mah posameznih πtudijskih ko-
mitejev in o panelnih razpravah
na letoπnjem 40. zasedanju Cigre
v Parizu, bo povedano na poseb-
nem sreËanju - okrogli mizi Cigre
po Cigreju, ki jo pripravlja Slo-
venski komite Cigre oktobra v
Ljubljani. Na tem sreËanju bodo
udeleæenci letoπnjega mednarod-
nega zasedanja Cigre v Parizu
predstavili tudi najodmevnejπe
teme razprav plenarnih zasedanj
in delo posameznih πtudijskih ko-
mitejev s sklepi.

Dr. Franc Jakl

Strokovna zdruæenja: Sloko Cired 

Merjenje elektriËne
energije v novih
trænih razmerah 
TehniËni komite Sloko Cired je na Brdu pri Kranju organizi-
ral tretjo strokovno delavnico, ki je bila namenjena problema-
tiki merjenja elektriËne energije v novih trænih razmerah.
Konkretne izkuπnje pri merjenju elektriËne energije v Elektru
Ljubljana, d. d., je predstavil Igor Podbelπek. AMR za gospo-
dinjstvo na primeru Skandinavije je predstavil dr. Miro 
Rozman iz Iskraemeca, d. d., sodobne sisteme AMR za upravi-
Ëene odjemalce z izkuπnjami Iskraemeca, d. d., na mednaro-
dnih projektih pa je podal njihov strokovnjak Andrej Jesenko.
Izmenjavo πtevËnih podatkov v dereguliranem trgu sta pred-
stavila Sebastijan Lupπa iz Siemensa Ljubljana in Kostja
Skok iz Elesa.
Udeleæenci delavnice o merjenju in obraËunavanju elektriËne
energije so ugotovili, da je ob prehodu na odprt trg z elektriË-
no energijo v Sloveniji ostalo nekaj nedodelanih podzakon-
skih aktov in ukrepov, ki bi urejali podroËje merjenja elektri-
Ëne energije in bi bili nujni ob uvajanju trga. ©e vedno ni na
primer izdelan tako imenovani flmetering code«, medtem ko je
pravilnik o obraËunavanju le delno izdelan. UpoπtevajoË nalo-
ge in cilje posameznih udeleæencev na slovenskem trgu bi bila
Agencija za energijo RS verjetno najbolj primerna institucija,
ki bi prevzela skrb za to sistemsko nalogo. Tudi glede standar-
dizacije meril oziroma elementov merilnega podsistema in me-
rilnih postopkov bi bilo treba Ëim prej spremeniti Zakon o me-
roslovju in ga uskladiti z direktivami EU. Pri uvajanju novih
tehnologij merjenja elektriËne energije - Ëe pri tem upoπtevamo
dejavnost domaËe industrije ter vrhunsko znanje na tem po-
droËju v Sloveniji - lahko opazimo, da sodelovanje med akterji
trga in merilno industrijo nikakor ni zadovoljivo.
Vzrok ta to je verjetno tudi nedodelana zakonodaja na tem
podroËju. Slovenija bi lahko strategijo odpiranja trga bolj pri-
lagodila lastni industriji, tako kot so to storili drugje. V raz-
pravi je poudarjen problem neurejenega lastniπtva πtevcev 
in s tem povezanega vzdræevanja. Potreba po sistemski πtudiji
za razreπevanje te problematike v Sloveniji je bila veË kakor
oËitna. 
»lani komisije za zakljuËke - v sestavi mag. Kreπimir BakiË,
generalni sekretar Sloko Cigre-Cired, Igor Podbelπek iz Elektra
Ljubljana in Joæe Koritnik iz Agencije za energijo RS - so pou-
darili, da bi bilo treba cikliËno obnavljati tovrstne delavnice,
ki bi prispevale k urejanju stanja in izboljπav razmer delova-
nja slovenskega trga z elektriËno energijo.

Drago Papler

67

Nas_Stik_9  24.9.04  14:12  Page 67



str
ok

ov
na

 za
sed

an
ja

re za eno najpomemb-
nejπih elektroenerget-
skih organizacij, ki po-
vezuje evropska elek-

troenergetska omreæja in v kate-
ro je Eles vËlanjen æe skoraj od

njene ustanovitve. Tako septem-
bra letos v Sloveniji praznujemo
tudi tridesetletnico sinhronega
obratovanja s to zahodnoevrops-
ko interkonekcijo, kar dejansko
pomeni, da je Eles in z njim ves

slovenski elektroenergetski si-
stem æe tri desetletja vpet v ev-
ropsko omreæje in obratuje pod
enakimi tehniËnimi pogoji. 
Tokratno delo UCTE-jevih de-
lovnih skupin je potekalo v treh
vzporednih delavnicah, v okviru
katerih so se strokovnjaki pogo-
varjali o novih pravilih obratova-
nja, nadaljnjem razvoju elektro-
energetske infrastrukture in pri-
hodnjih naËrtovanih povezavah
med severno in juæno Evropo ozi-
roma z dræavami sredozemskega
bazena. SreËanja se je udeleæil
tudi predsednik UCTE Martin
Fuchs, ki je ob tej priloænosti po-
vedal: ≈Unija za kooridnacijo
prenosa elektriËne energije (UC-
TE) je zveza 21 sistemskih opera-
terjev kontinentalne Evrope.
Vsak od njih je podvræen skup-

ASEDANJE ELEKTRO-
ENERGETSKIH STROKOVNJAKOV
Z

V Ljubljani je v organizaciji Elektro -
Slovenije 9. in 10. septembra potekalo
4. mednarodno posvetovanje delovnih
skupin Unije za koordinacijo prenosa
elektriËne energije (UCTE), ki se ga je
udeleæilo 74 strokovnjakov iz vseh ev-
ropskih dræav. 

G
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nim standardom za zanesljivo in
varno obratovanje evropske in-
terkonekcije in njen razvoj. Z ra-
zvojem uËinkovitih in varnih pre-
nosnih poti ustvarjajo sistemski
operaterji dobro podlago za trg.
Glede na kakovost sinhronega
obratovanja, je 51 let skupnega
delovanja UCTE omogoËilo pri-
dobitev vodilnega poloæaja med
interkonekcijskimi sistemi na
svetu. Omreæje UCTE oskrbuje z
elektriËno energijo 400 milijonov
ljudi, letna poraba znotraj inter-
konekcije pa znaπa 2100 TWh. 
Na povabilo naπe Ëlanice Elektro
- Slovenije se je UCTE zbral v
Ljubljani na sreËanju strokov-
njakov, ki delujejo v petih delov-
nih skupinah, in sicer: vodenje in
varnost, razvoj sistema, pravne
zadeve, statistika in komunikaci-

je. Osrednja pozornost tokratne-
ga sreËanja je namenjena najno-
vejπemu razvoju na omenjenih
podroËjih. Razpravljali bomo o
pravilih obratovanja, prviË zbra-
nih v posebni knjigi, in o multila-
teralni pogodbi, s podpisom kate-
re bodo sistemski operaterji potr-
dili njihovo uporabo, o razvoju
omreæja, vkljuËno s tako imeno-
vanimi trgovskimi daljnovodi, in
o neogibni ponovni povezavi
obeh UCTE con po trinajstih le-
tih.√
Direktor Elesa mag. Vekoslav Ko-
roπec pa je v imenu gostitelja pou-
daril, da ≈je organizacija sku-
pnega sestanka delovnih skupin
UCTE v Ljubljani priznanje tudi
Elektro Sloveniji, ki æe trinajst
let v okviru UCTE uspeπno vodi
blok, v katerega je poleg Sloveni-

je vkljuËeno πe visokonapetosno
elektriËno omreæje Hrvaπke ter
Bosne in Hercegovine. Drugi del
omreæja JV Evrope je zaradi po-
ruπenih transformatorskih postaj
Ernestinovo in Mostar obratoval
loËeno. Od leta 1991 naprej si
EU, UCTE in druge iniciative
prizadevajo za ponovno poveza-
vo elektroenergetskih omreæij.
Ponovna zdruæitev obeh sinhro-
nih con je predvidena letos jese-
ni. Eles je v prizadevanjih za po-
novno sinhrono obratovanje om-
reæja JV Evrope igral pomembno
vlogo v tehniËnem in organizacij-
skem pomenu. Direktorat za
transport in energijo ter UCTE
sta dala pobudo za zgraditev no-
vih daljnovodnih povezav v Ev-
ropi, saj obstojeËe omreæje æe
obratuje na robu tehniËnih zmo-
gljivosti. Zanesljiv in kakovosten
prenos elektriËne energije ter li-
beralizacija trga z elektriËno
energijo pa zahteva tudi nove
daljnovode. Tako Eles naËrtuje v
naslednjih letih zgraditev visoko-
napetostnih daljnovodov z Ma-
dæarsko in Italijo.√ 

Brane JanjiÊ
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a ta naËin pomagajo
vsem zainteresiranim
pridobiti javno veljav-
no potrdilo o usposo-

bljenosti na navedenem elektro-
energetskem podroËju, predvsem
pa s svojim strokovnim znanjem
prispevajo k πe boljπemu oprav-
ljanju storitev svojih strank, v

njihov ponos in zadovoljstvo. V
programu upravljalci energet-
skih naprav usposabljajo udele-
æence za stikalniËarje v elektro-
energetiki, dispeËerje v centru vo-
denja, vodje obratovanja elek-
troenergetskega objekta in teh-
niËne vodje elektroenergetskega
objekta. V zadnjih dveh letih je

program usposabljanja za uprav-
ljalce energetskih naprav uspe-
πno konËalo veË kakor 540 udele-
æencev iz gospodarskih in negos-
podarskih dejavnosti z lastnim
internim razdelilnim elektroener-
getskim omreæjem. O uspeπnosti
izvajanih programov pa priËa tu-
di podatek, da je certifikate za
nacionalni poklicni kvalifikaciji
stikalniËar v elektroenergetiki in
dispeËer v centru vodenja obe-
nem skupaj samo v tem letu pre-
jelo tudi æe 162 udeleæencev, ki so
bodisi lani bodisi æe letos pred-
hodno uspeπno konËali usposa-
bljanje po obeh programih.
Kot je æe obiËajno, tudi za jesen
2004 pripravljajo usposabljanje
po posameznih vsebinskih sklo-
pih za vse πtiri vrste programov.
Usposabljanje bo potekalo en-
krat do dvakrat na vsakih 14 dni
in se zaËne v prvi polovici okto-

ESENSKO USPOSABLJANJEJ
V Izobraæevalnem centru elektrogospodarstva
Slovenije tudi jeseni nadaljujejo izvajanje us-
posabljanja za upravljalce energetskih na-
prav. V zagotavljanju vrste visokokakovostnih
programov izobraæevanja posredujejo znanja
s podroËja upravljanja elektroenergetskih
objektov, postrojev in naprav. 

N
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PO PROGRAMIH
ZA UPRAVLJALCE ENERGETSKIH NAPRAV

Upravljalci energetskih naprav - razpis rednih terminov / jesen 2004.
Predvideni redni termini - lokacija izvedbe in πtevilo ponovitev sta odvisna od πtevila prijav.
Izredni termini za zakljuËene skupine po dogovoru.

Nas_Stik_9  24.9.04  14:13  Page 70



bra 2004 ter konËa decembra
2004. 
Cena za vse programe v progra-
mu upravljalci EEN znaπa
190.000,00 tolarjev (+ DDV) za
prvi preizkus (za tiste, ki v pro-
ces periodiËnega usposabljanja
vstopajo prviË) in 130.000,00 to-
larjev (+ DDV) za obnovitveni
(periodiËni) preizkus. Postopek
presoje nacionalnih poklicnih
kvalifikacij za kandidate v pro-
gramu stikalniËar v elektroener-
getiki ter dispeËer v centru vode-
nja znaπa dodatno πe 20.000,00
tolarjev (+DDV).
»e se boste odloËili za vkljuËitev
sodelavcev v usposabljanje, vas v
Izobraæevalnem centru elektro-
gospodarstva Slovenije naproπa-
jo, da jih o tem obvestite, in glede
na vaπo geografsko lokacijo bodo
vaπe sodelavce ob predvidoma
zadostnem πtevilu prijav uvrstili
v vam najbliæje obmoËje usposa-
bljanja. ObmoËja so novogori-
πko, ljubljansko in mariborsko.
Do srede, 6. oktobra 2004 je moË
πe pravoËasno oddati prijave,
vendar pa vaπe cenjene prijave
priËakujejo æe prej na naslov
Elektro-Slovenija,d. o. o., ICES,
Hajdrihova 2, 1000 Ljubljana. 
Za vse podrobnejπe informacije o
programu upravljalci energet-
skih naprav, naËinu njegovega
izvajanja, cenah usposabljanja
in registraciji so vam v Izobraæe-
valnem centru elektrogospodar-
stva Slovenije vedno na voljo.
Kontaktna oseba je Matej Stra-
hovnik, vodja programa (01/474
35 13, 041 397 131 ali tudi ma-
tej.strahovnk@eles.si), dodatne
informacije pa lahko najdete tudi
na spletnem naslovu www.eles.si,
pod rubriko izobraæevanje.
Za Vaπe zaupanje in sodelovanje
se vam zahvaljujejo in priporoËa-
jo. Ker je znanje energija ...

Matej Strahovnik

SVET
PESTRO POLETJE
NA NAFTNEM TRGU
Organizacija dræav izvoznic nafte avgusta ni poËivala, saj so
cene nafte nenehno poskakovale. Æe v zaËetku meseca, 3. avgu-
sta, so se zviπale na veË kakor 39 dolarjev za sod in tako dose-
gle rekord po letu 1987, ko je organizacija uvedla koπarico sed-
mih najpomembnejπih vrst nafte kartela. ©e isti dan se je cena
Ërnega zlata na newyorπki borzi povzpela na kar 44 dolarjev,
kar je najveË po letu 1983, rekordno ceno pa je dosegla tudi v
Londonu, in sicer 40 dolarjev. Po podraæitvah so se v svetovni
javnosti kajpak zaËela ugibanja, kaj jih je povzroËilo, za glav-
ne krivce pa so bile doloËene peripetije zaradi ruskega naftnega
giganta Jukos in strah pred novimi teroristiËnimi napadi v
ZDA. Cene so se pozneje vendarle umirile, saj so se nehale πpe-
kulacije na ta raËun (zlasti glede Jukosa), precej pa je k temu
prispevala tudi pomiritev javnosti, da je zalog nafte πe dovolj.
Sicer pa je lani najveË te surovine proizvedla Savdska Arabija,
in sicer po 9,95 milijona sodov na dan, sledijo ZDA (8,84 mili-
jona sodov), Rusija (8,44 milijona sodov), Iran (3,87 milijona
sodov), Mehika (3,79 milijona sodov), Kitajska (3,54 milijona
sodov), Norveπka (3,27 milijona sodov), Kanada (3,11 milijo-
na sodov), Zdruæeni arabski emirati (2,66 milijona sodov) in
Venezuela (2,55 milijona sodov). Po nekaterih ocenah je lani
svetovna poraba nafte znaπala skoraj 80 milijonov sodov na
dan , najveËji svetovni porabnik pa so ZDA, ki so lani porabile
veË kakor 20 milijonov sodov na dan. Sledijo Kitajska (5,6 mi-
lijona sodov), Japonska (5,4 milijona sodov), NemËija in Rusi-
ja (po 2,6 milijona sodov) ter Indija, Juæna Koreja in Kanada
(po 2,2 milijona sodov). STA

EVROPSKA UNIJA
FINAN»NA PERSPEKTIVA
SPET BURI DRÆAVE »LANICE
Ministrski svet Evropske unije je na prvem zasedanju po poËi-
tnicah zaËel formalno razpravo o finanËni perspektivi za ob-
dobje med letoma 2007 in 2013. Tokrat se je pokazalo, da se
lahko zgodi, da bo Slovenija zaradi statistiËnega zniæanja pov-
preËnega dohodka v razπirjeni skupnosti ostala brez pomoËi
bruseljskih strukturnih skladov, saj le za malenkost presega do-
loËeno mejo. Po podatkih evropskega statistiËnega urada Evro-
stat je namreË imela med letoma 2001 in 2003 76 odstotkov
bruto domaËega proizvoda 25-Ëlanske skupnosti, kar pomeni,
da je za odstotek nad pragom za prejem pomoËi. To pomeni,
da bi Slovenija v prihodnjem finanËnem obdobju izgubila pra-
vico do sredstev iz solidarnostnih skladov, ki bodo obsegala 264
milijarde evrov ali 78,5 odstotka vsega denarja za spodbujanje
razvoja revnejπih regij. Milan M. Cvikl, slovenski minister za
evropske zadeve, je na omenjenem zasedanju poudaril, da si
æeli dræava primerljivo, objektivno in poπteno raven pomoËi,
ter se zavzel za upoπtevanje posebnega poloæaja regij, ki ute-
gnejo zaradi statistiËnega zniæanja dohodka izpasti iz konku-
rence za omenjena sredstva. Sestal se je tudi s komisarjem za
regionalno politiko Jacquesom Barrotom in mu predstavil pre-
dlog za razdelitev Slovenije na tri kohezijske regije: Ljubljano
z okolico in dve periferni, s Ëimer bi bila vsaj vzhodni in zaho-
dni del dræave upraviËena do bruseljskih sredstev. Komisar je
sicer zagotovil, da bo komisija predlog prouËila, Ëeprav mu
predpisi Unije niso naklonjeni. Poleg Slovenije, ki je priËako-
vala 4,1 milijarde evrov sredstev, naj bi pomoË izgubile πe tri
italijanske regije (19,7 milijarde evrov), dve πpanski (7,4 mili-
jarde), tri nemπke (6,7 milijarde), dve grπki (4,5 milijarde) in
ena francoska, in sicer pol milijarde evrov. 
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ot smo æe pisali v pose-
bni predstavitvi, so Ka-
nomeljske klavæe, ki so

bile zgrajene leta 1812
v Ëasu Napoleonove Ilirije in so
delovale do leta 1912, spomenik
prve kategorije. NekoË se je za
njimi akumuliralo do 120.000 ku-
biËnih metrov vode, ki se je upo-
rabljala za plavljenje okrog 1500
kubiËnih metrov lesa na leto.
Omenjene klavæe so med vsemi
naπimi klavæami estetsko najbolj
dodelane, æal pa tudi najbolj na-
Ëete. Vpete so v trdni breæini,
grajene z lomljenih kamnov v
apneni malti. Povrπino klavæ
odlikuje natanËna pozidava z re-
zanimi kamnitimi kvadri. Na vr-
hu so dolge 33 metrov in πiroke 8
metrov. Na gorvodni strani se
stena spuπËa 11 metrov navpiËno
v strugo potoka OvËjak, na dol-
vodni pa skoraj 20 metrov globo-
ko. Voda odteka skozi dva kana-
la. S prenovo bodo klavæe dobile
prvotno podobo. Obnovljena in
sanirana bo celotna pregrada,
urejena krona s pelivnimi polji,
rekonstruirana streha in ognjiπËe
za klavæarja. Za obiskovalce bo
urejen dostop v komoro, kjer bo-
do prviË v zgodovini sanacij
klavæ na Idrijskem obnovljena
tudi klavæna vrata in celoten me-
hanizem za njihovo odpiranje.
NameπËene bodo tudi usmerje-

valne, informativne in pojasnje-
valne table do objekta.
Mala HE Klavæarica bo izkori-
πËala hidropotencial vodotoka
Klavæarica na odseku med klav-
æami in prihodnjo strojnico v ne-
posredni bliæini kmetije Reven.
Instalirana moË MHE bo 302,6
kW, srednja letna proizvodnja
1.264 MWh na leto. Iz zajetja za

pregrado klavæ bo speljan do
strojnice 1258 metrov dolg jeklen
cevovod s premerom 500 milime-
trov. Strojnica, ki bo zgrajena
skladno s pogoji lokalne arhitek-
ture, bo stala na levem bregu po-
toka Klavæarica, na ploπËadi
pred domaËijo Reven. Elektrar-
na bo vkljuËena v omreæje preko
lastne transformacije in priklju-
Ëena na 20 kV daljnovod, ki pote-
ka po dolini Kanomljice. Obrato-
vala bo po dotoku in ob polnem
akumulacijskem jezeru ter vse-
skozi zagotavljala ekoloπko spre-
jemljiv pretok v reËnem koritu
pod pregrado. Obratovanje bo
daljinsko vodeno iz centra vode-
nja Soπkih elektrarn.
Investitorja raËunata, da bo na-
loæba tako v obnovo spomenika
kot v MHE konËana do spomladi
naslednjega leta.

Minka Skubic

HE IN TEHNI»NI
SPOMENIK NA IDRIJSKEM
M

V zaËetku septembra so v Gorenji Kanomljici So-
πke elektrarne, Mestni muzej Idrija in Ministrstvo
za kulturo RS predstavili skupni projekt obnove
tehniπkega spomenika Kanomeljske klavæe in gra-
dnjo male hidorelektrarne Kanomljica. Predstavi-
tve se je med drugim udeleæila tudi ministrica za
kulturo Andreja Rihter. V projektu s predraËunsko
vrednostjo 365 milijonov tolarjev sodelujeta Me-
stni muzej Idrija, Soπke elektrarne in Ministrstvo
za kulturo, ki bo s pomoËjo kulturnega tolarja
prispevalo 120 milijonov tolarjev.
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Dobro ohranjena spodnja stran pregrade nekdanjih klavæ.

K
Foto Minka Skubic
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etoπnji evropski teden
varnosti in zdravja pri
delu, ki bo od 18. do 22.
oktobra, v organizaciji

Evropske agencije za varnost in
zdravje pri delu, je predvsem na-
menjen izboljπanju varnosti in
zdravja pri delu v gradbeniπtvu,
saj ima ta panoga bistveno veË
poπkodb in zdravstvenih okvar v
primerjavi z drugimi. Evropske
izkuπnje pa so zagotovo zanimive
tudi za naπo panogo, kjer z dose-
æenimi varnostnimi rezultati prav
tako πe ne moremo biti povsem
zadovoljni. Evropska agencija za
varnost in zdravje pri delu je
ustanova EU, katere namen je iz-
boljπanje delovnih razmer zapo-
slenih s spodbujanjem pretoka
tehniËnih, znanstvenih in gospo-
darskih informacij med vsemi, ki
se ukvarjajo z vpraπanji varnosti
in zdravja pri delu. Agencija ima
sedeæ v Bilbau v ©paniji. Iz pro-
mocijskega gradiva, ki ga je agen-
cija izdala v ta namen ob leto-
πnjem tednu varnosti in zdravja
pri delu za EU, lahko ugotovimo:
- v dejavnosti gradbeniπtva je v

15 dræavah EU 12 milijonov za-
poslenih (po uradnih statisti-
kah, poleg tega pa je πe veliko
zaposlenih na Ërno), ki ustvari-
jo za 900 bilijonov evrov pri-
hodkov, ob tem pa stroπki var-
nosti in zdravja pri delu znaπa-
jo 75 bilijonov, kar pomeni 200
evrov na prebivalca,

- verjetnost nezgod v gradbeniπ-
tvu je dvakrat veËja kakor v
drugih dejavnostih,

- v letu 1999 je bilo v nezgodah z

veË kot tremi dnevi bolniπke
udeleæenih kar 850.000 delav-
cev,

- na leto je pribliæno 1300 nezgod
s smrtnim izidom,

- ocenjuje se, da nezgode v grad-
beniπtvu pomenijo petino vseh
nezgod na delu tudi pri novih
pristopnicah v EU,

- najveË nezgod nastane zaradi
dela na viπini, poleg tega pa po-
meni velik problem tudi tran-
sport na gradbiπËih,

- v gradbeniπtvu je poleg nezgod
tudi veliko obolenj v zvezi z de-
lom. Tako ima kar 48 odstotkov
gradbenih delavcev boleËine v
kriæu, 36 odstotkov teæave z
vratnimi in ramenskimi miπica-
mi, 28 odstotkov z miπicami
zgornjih okonËin in 23 odstot-
kov z miπicami spodnjih okon-
Ëin.

- v Veliki Britaniji na leto umre
okrog 750 delavcev zaradi azbe-
stoze, velik problem pa so tudi
druge oblike prahu (les, kre-
men), topila in druge nevarne
snovi (sindrom topil - nevropsi-
hiatriËni simptomi, povezani z
veËjo izpostavljenostjo organ-
skim topilom, kot so glikoletri in
estri),

- kar polovica zaposlenih je med
delom delno izpostavljena pre-
velikemu hrupu (17odstotkov
med celotnim delovnim Ëasom),

- vibracijam je izpostavljenih kar
54 odstotkov delavcev (19 od-
stotkov celoten delovni Ëas),

- z namenom izboljπanja stanja
varnosti in zdravja pri delu, ki
naj bi prineslo zmanjπanje nez-

god in letni prihranek 75 mili-
jard evrov, je predlaganih osem
korakov za varnejπo in bolj
zdravo gradbeno dejavnost, in
sicer upoπtevajte varnost in
zdravje pri delu kot kriterij pri
odloËanju o nakupu izdelkov in
storitev, zmanjπajte tveganje z
naËrtovanjem, zagotovite, da so
vsi zaposleni ustrezno usposo-
bljeni, ocenite vsa tveganja, re-
dno spremljajte vsa tveganja, v
postopke zagotavljanja varnosti
in zdravja pri delu vkljuËite
vsakogar, uskladite postopke za
zagotavljanje varnosti in zdrav-
ja pri delu, ocenite uËinkovitost
ukrepov za zagotavljanje var-
nosti in zdravja pri delu ter se
uËite iz napak.

Stanje v elektrogospodar-
stvu πe ni zadovoljivo
»eprav elektrogospodarstvo ne
sodi med gradbene dejavnosti, pa

AJVE» DELOVNIH NESRE»
JE V GRADBENI©TVU
N

Previdnost pri delu in skrb za zdravje nista ni-
koli odveË, πtevilke pa potrjujejo, da se kljub
sodobnim spoznanjem in uvajanju dodatnih
varstvenih ukrepov tega naËela ne dræimo do-
volj. Skrb za veËjo varnost in zdravje pri delu
lahko prinese tudi pomembne prihranke.

L

74

Nas_Stik_9  24.9.04  14:14  Page 74



se s to problematiko vsak dan
sreËujemo ob izvajanju investi-
cijskih in gradbeno vzdræevalnih
del. Ta problematika se je zlasti
zaostrila s sprejetjem Uredbe o
zagotavljanju varnosti in zdravja
pri delu na zaËasnih in premiËnih
gradbiπËih (ur. l. RS πt. 3/02 in
57/03), ki investitorjem nalaga
nove naloge in odgovornosti na
tem podroËju. Uradne razlage
uredbe πe ni, zato so mnenja stro-
kovne javnosti o njenem izvaja-
nju precej razliËna, poleg tega pa
je v pripravi tudi sprememba in
dopolnitev uredbe.
In kakπno je na sploπno stanje
varnosti in zdravja pri delu v
elektrogospodarstvu Slovenije?
Odgovor je: ne dovolj dobro. »e
primerjamo stanje izpred 40, 50
let, lahko ugotovimo, da je dose-
æen velik napredek. ©tevilo mr-
tvih na leto se je s πtiri do πest -
kljub poveËanemu obsegu na-
prav - zniæalo na enega, bistveno
se je zniæalo tudi πtevilo drugih
poπkodb. Prav gotovo je k tem
rezultatom pripomogel velik te-
hniËni napredek, veËja strokov-
nost zaposlenih in ne nazadnje
tudi delovanje strokovnih sluæb
varnosti in zdravja pri delu v po-
sameznih druæbah. Moænosti za
izboljπanje stanja pa je prav go-
tovo πe veliko. Pri tem bi rad
opozoril na sodobna razmiπljanja
v sedanjem trænem gospodar-
stvu, ko je glavni poudarek na
dobiËku. Stroπki varnosti in
zdravja pri delu se velikokrat
obravnavajo kot nepotrebni, kar
pa ne dræi. Vlaganje v varnost in
zdravje nam dolgoroËno prinaπa
lahko velike dobiËke. Tega so se v
preteklosti v elektrogospodarstvu
dobro zavedali in rezultati so vi-
dni.
Æe leta 1960 je pri takratnem Ele-
su inæenir Rasto ©vajgar izdal
broπuro Vrednost delavca v elek-
trogospodarstvu, v kateri ugotav-
lja, da je lahko prihranek nekaj-

krat veËji od druæbene πkode, ki
bi bila povzroËena s poπkodbo.
Konec osemdesetih let sem tudi
sam poskuπal oceniti πkodo zara-
di nezgod v elektrogospodarstvu
ter naj bi ta za leto 1987 znaπala
pribliæno 13 milijard takratnih
din oziroma investicijsko vre-
dnost okrog 100-120 kilometrov
110 kV daljnovoda, 1-1,2 distri-
bucijske RTP 110/20 kV oziroma
5-10 malih hidroelektrarn. 

Z gotovostjo pa lahko trdim, da
so stroπki nezgod danes, ko sko-
raj vsaki hujπi poπkodbi na delu
sledi tudi odπkodninski zahtevek
na sodiπËu, bistveno veËji. To pa
je tudi dodaten dokaz, da ima
vlaganje v varne in zdrave delov-
ne razmere poleg humane kom-
ponente tudi ekonomsko.

Alojz IstiniË
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eæela kranjska ni-
ma lepπ’ga kraja,
ko je z okol’πno ta
podoba raja.« S te-

mi besedami je najveËji slovenski
pesnik dr. France Preπeren opi-
sal delËek Slovenije, ki se bohoti
pod kuliso Karavank. Prav v na-
roËju velikana Karavank, Stola,
stoji lepa vas Æirovnica, od koder
prihaja meπana pevska skupina,
ki s ponosom nosi ime pesnika dr.
Franceta Preπerna. Pevci smo
prviË skupaj zapeli leta 1991 in
tako prispevamo k bogatenju
kulturnega æivljenja v svojem in
πirπem okolju. Umetniπka vodja
skupine je Irena KosmaË, uËite-
ljica zborovskega petja in glasbe-
ne vzgoje na O© Bled. Prvi pev-
ski program so sestavljale prired-
be narodnih pesmi, z leti pa smo
pevci zaËeli posegati tudi po za-
htevnejπi literaturi domaËih in
tujih skladateljev. UvrπËamo se v
vrh tovrstnih sestavov v Sloveni-
ji, kar potrjujejo strokovne kriti-
ke na sreËanjih, festivalih in te-
kmovanjih. Tri leta zapored pa
smo bili izbrani na dræavno sre-
Ëanje malih pevskih skupin Slo-
venije, kar pomeni, da smo pre-
jemniki zlatega æiga MPS Slove-
nije. Podoba pevske skupine v
ogledalu lastne kratke preteklosti
je dokaj bogata. Poleg nastopov
doma, ki jih imamo na leto veË

kakor 30, smo gostovali tudi po
Avstriji, Italiji, NemËiji in na »e-
πkem. Decembra 2001 smo se
udeleæili Adventnega festivala na
Dunaju, oktobra 2002 pa se je
skupina udeleæila 16. mednaro-
dnega zborovskega tekmovanja v
Pragi. V kategoriji C (meπani
zbori) smo prejeli zlato prizna-
nje, na katerega smo zelo pono-
sni. Pomembno spodbudo delu
daje druæabnost, ko se po napor-
nih nastopih in sezonah pevci
skupaj poveselimo in kujemo no-
ve naËrte. Verjamemo, da bomo s
kakovostnim petjem ostali navzo-
Ëi med sicer redkimi meπanimi
komornimi sestavi v Sloveniji.
Januarja 2001 smo na samostoj-
nem koncertu ob deseti obletnici
delovanja izdali tudi ploπËo CD. 

Olimpiado v Bremnu
kronali z uspehom 
Udeleæba na pevski olimpijadi v
Bremnu pa je najveËji uspeh sku-
pine do zdaj. Na svetovnem pev-
skem tekmovanju je tekmovalo
12.000 pevcev iz 85 dræav. V pr-
vem delu (drugi del je bil od 14.
do 18. julija) smo slovenske bar-
ve zastopali edini, v drugem delu
pa so Slovenijo zastopali πe APZ
France Preπeren iz Kranja, me-
πani pevski zbor KUD ©tefan Ro-
mih in meπani pevski zbor Novo
mesto. Na pot smo se podali v sre-

do popoldan in po dolgih enajstih
urah voænje s kombijem prispeli
v Bremen. Sledila je ena ura in
pol poËitka, potem pa registraci-
ja skupine in Ëlanov. Dobili smo
program tonskih vaj, kvalifikacij
in tekmovanja, in glej ga zlomka,
ob deseti uri smo æe imeli prve
tonske vaje. Utrujeni in nepres-
pani smo kar dobro opravili, po-
tem pa hitro pot pod noge in poi-
skati je bilo treba cerkev za dru-
ge tonske vaje. Tekmovali smo
namreË v dveh kategorijah, kate-
goriji 6 - male pevske skupine in
kategoriji 24 - ljudska pesem a
cappella. Vse je potekalo po to-
Ëno doloËenem Ëasovnem razpo-
redu. »e bi morebiti zamudili, bi
ne bilo niË z vajami, kvalifikaci-
jami ali tekmovanjem. Ob petih
popoldne se je zaËela parada
olimpijcev skozi mesto Bremen in
nato slovesnost ob odprtju v dvo-
rani, katere zmogljivost je bila
20.000 obiskovalcev. Na tej para-
di sta nas obiskala tudi Irena
Gril, predstavnica slovenske am-
basade v Berlinu, in slovenski æu-
pnik v Berlinu Izidor PeËovnik. 
V petek ob desetih dopoldne pa
se je zaËelo zares. V kategoriji 24
smo zaËeli kvalifikacije. ToËno
ob doloËeni uri se je bilo treba re-
gistrirati, nato stopiti na oder,
dobro izvesti program in po dvaj-
setih minutah oditi z odra. Pod
odrom sedi sedem Ëlanov medna-
rodne æirije, ki ocenjujejo izved-
bo pesmi, tonsko izvedbo, ume-
tniπki vtis ... Popoldne, ob πtiri-
najsti uri, pa smo πe v kategoriji
6 poskuπali sreËo v kvalifikacijah
in tu nam je uspelo. Zbrali smo
veË kakor 20,5 toËke, prejeli zla-
to priznanje, ki nas je vodilo na
tekmovanje v soboto popoldne in
tako smo domov prinesli brona-
sto medaljo. V tekmovanju je bi-
lo treba za bronasto medaljo
zbrati 40 do 60 toËk, za srebrno
medaljo 60,01 do 80 toËk in za
zlato od 80,01 do 100 toËk. Zgo-

EVSKA OLIMPIJADA
BREMEN 2004 
P

Meπana pevska skupina dr. France Preπeren iz Æi-
rovnice, v kateri prepeva tudi Stane Stres, zapo-
slen v HE Moste kot jezovniËar, se je udeleæila pev-
ske olimpijade, ki je potekala od 7. julija do 13.
julija 2004 v Bremnu, v NemËiji. Rezultat tekmo-
vanja je bilo srebrno in zlato priznanje v predte-
kmovanju ter bronasta medalja v finalnem delu
olimpijade.

≈D
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dilo se je tudi, da so trije zbori v
kvalifikacijah prejeli niË toËk, ta-
ko da niso dobili niti priznanja za
udeleæbo. »eprav smo v kategori-
ji 26 prejeli 18,04 toËke, smo na
srebrno priznanje prav tako po-
nosni, saj v tej skupini nista bila
omejena ne starost in ne πtevilo
pevcev v zboru. Samo za infor-
macijo, naπa skupina πteje deset
Ëlanov, nekateri azijski zbori so
πteli tudi do 180 pevcev, ki so pe-
li in hkrati πe plesali. Izvedli smo
πe koncert v domu starostnikov,
privoπËili pa smo si tudi izlet v

pristaniπko mesto Bremerhaven
in si ogledali æivalski vrt, v kate-
rem so æivali severnih morij.
Ogled v podmornici je bil nepoza-
ben in Ëe æe ne dobiπ klavstrofo-
bije, si teæko predstavljaπ, kako
je posadka mesece æivela pod
morjem. V ponedeljek je sledila
razglasitev rezultatov in podeli-
tev priznanj ter medalj. Veselja
je bilo ogromno, pa tudi æalostne
obraze si naπel, saj so morda ne-
kateri priËakovali veË, kakor so
dobili. Na sklepni slovesnosti je
sledil tudi koncert najboljπih

skupin in lahko reËem samo, da
tako dobrega in kakovostnega pe-
tja ne sliπiπ prav pogosto. 
Naπa skupina je bila z rezultatom
zelo zadovoljna, zato smo skleni-
li, da do leta 2006 pripravimo
nov program in odpotujemo na
naslednjo olimpijado, ki bo v Xi-
amenu na Kitajskem. Ob priho-
du domov so nas v gostilni Osvald
priËakali svojci, prijatelji in Ëlani
Leπke godbe na pihala. Bil je res
nepozaben olimpijski sprejem.
Hvala vsem, ki so nam pomagali
pri tem projektu, saj je znaπal
krepko Ëez milijon tolarjev. Hva-
la tudi domaËi obËini Æirovnica,
Elektru Ljubljana, Integralu Je-
senice, 3GEN-u Ljubljana, hote-
lu Lek in Javnemu skladu RS za
ljubiteljske kulturne dejavnosti.
Obenem pa se zahvaljujem za ra-
zumevanje in pomoË vodstvu in
sodelavcem v poslovni enoti HE
Moste.

Stane Stres

Foto arhiv druπtva

Bronasta
medalja s

priokusom
zlata je na

ustnice
pevcev

izvabila
nasmeh

zadovoljstva.
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a je z njenega vrha na
nadmorski viπini 1.642
metrov najlepπi pogled
v sredogorju, so se za-

vedali æe predniki, ki so ji rekli
kar kralj Selπke doline. Leta
1907 so ustanovili prvo selπko po-
druænico Slovenskega planinske-
ga druπtva, njen zavedni Ëlan pa
je bil dr. Janez Evangelist Krek
(1865-1917), organizator sloven-
skega zadruæniπtva, po katerem
se imenuje koËa.
≈Prva Krekova koËa na Ratitov-
cu je bila zgrajena in odprta 9.
avgusta 1925. Da je med vojno ne
bi uporabljali okupatorji, so jo
partizani domaËini 1. maja 1943
poægali. Ko je bilo leta 1950 usta-
novljeno novo samostojno pla-
ninsko druπtvo za Selπko dolino s
sedeæem v Æeleznikih, je æelelo na
mestu pogoriπËa postaviti novo
koËo. Pred 50 leti, 18. julija
1954, je bila odprta nova Kreko-
va koËa in danes ima æe dva pri-
zidka. Do nje je bila leta 1979
zgrajena tovorna æiËnica. KoËa je
bila brez elektrike, potrebe po
energiji je zagotavljal dizelski
agregat. Ko so leta 1997 gradili 20
kV daljnovod PrtovË-Torka, so
ga zelo pribliæali spodnji postaji
tovorne æiËnice. Takrat so dobili
zamisel, da bi elektrificirali Kre-
kovo koËo na Ratitovcu. Elektro
Gorenjska, d. d., je podprlo po-

budo in pomagalo pri financira-
nju zgraditve dvesto metrov dol-
gega 20 kV daljnovodnega odce-
pa in montaæi transformatorske
postaje Ratitovec na betonskem
drogu, moËi 30 kVA,« je povedal
Alojz LotriË, predsednik planin-
skega druπtva za Selπko dolino
Æelezniki.
V upravnem odboru druπtva so
se odloËali, ali bi elektriËni vod
od transformatorske postaje do
Krekove koËe napeljali po zraku
ali po zemlji. ZraËna izvedba s
postavitvijo drogov in montaæo

ATITOVEC IMA ÆE
PET LET ELEKTRIKO
R

Od Æeleznikov do slikovite gorske vasice
PrtovË, na nadmorski viπini 1.040 me-
trov, je vodila asfaltna cesta. Iz vasice
smo krenili po juæni poti navkreber po
gozdni poti in skalovju. Poletni dan je bil
kot nalaπË za lep druæinski planinski po-
hod na Ratitovec, priljubljeno najvzho-
dnejπo goro Julijskih Alp.

D
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Vse foto Drago Papler
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snopastega kabla bi bila enostav-
nejπa, vendar je bila vpraπljiva,
saj se v pasovih na tej nadmorski
viπini pogosto pojavlja æled. Sle-
dnji je v zadnjih dvajsetih letih æe
trikrat moËno poπkodoval gozdo-
ve, in sicer leta 1985, 1996 in
1997. Po posvetu s predstavni-
kom Elektra Gorenjska, vodjo
krajevnega nadzorniπtva Æelezni-
ki Janezom Bertoncljem, so se v
planinskem druπtvu odloËili za
zemeljsko izvedbo nizkonapeto-
stnega kablovoda, kar pa ni bilo
enostavno. Projekt je izdelal
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20 kV daljnovod 
PrtovË -Torka 
s polizoliranimi 
vodniki PAS.

Daljno-
vodni
odcep s
polizoli-
ranimi
vodniki
PAS po-
teka do
spodnje
postaje
tovorne
æiËnice.
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MEGP, elektro gradbeno podje-
tje, d. o. o., iz Kranja. Trasa po-
teka vzporedno s koridorjem to-
vorne æiËnice v dolæini osemsto
metrov. Gradbena dela je z moπ-
tvom osmih ljudi opravil dolgole-
tni Ëlan upravnega odbora druπ-
tva Ivan BiËek, ki je zaposlen na
æiËnici SmuËarskega centra Sori-
πka planina. Prvi, πtiristo metrov
dolg del trase, na katerem je
manjπa strmina, je izkopal s pri-
lagojenim predelanim traktor-
jem, katerega je navzgor pomikal
s tovorno æiËnico. Drugi, strmejπi
del z naklonom 45 stopinj, pa je
bil izkopan roËno, kamniti del pa
z uporabo bencinske kobre. Ka-
blovod prereza PP 00/AY 4 x 70
mm2, 1 kV je bil poloæen v dveh
delih in na sredini spojen. Prvi
del kabla so pripravili za polaga-
nje od spodnje postaje tovorne
æiËnice do sredine, drugi del pa je
izvajalec elektromontaænih del
MEGP, d. o. o., Kranj prepeljal
s posebnim vozilom Unimog do
planine PeËani. Kar 140 planin-

cev, prijateljev Ratitovca - ki se v
knjigo v Krekovi koËi vpiπejo
vsaj 15-krat na leto - se je v sobo-
to, 17. avgusta 1999, razporedilo
na pet metrov dolæine, eden za
drugim, in v udarniπki akciji v
petih urah podalo iz rok v roke
oba konca kabla in ga poloæilo v
kabelski jarek. Delo je nadzoro-
val predstavnik Elektra Gorenj-
ska, krajevni nadzornik Janez
Bertoncelj. Zaradi strmine je bil
kabel vsakih 50 metrov sidran.
Merilna omarica z varovalkami
in elektriËnim πtevcem je monti-
rana na zaËetku kablovoda, ob
spodnji postaji tovorne æiËnice,
druga prikljuËna omarica z varo-
valkami pa je na koncu kablovo-
da pri Krekovi koËi. 
≈PrviË je elektriËna luË na vrhu
Ratitovca posvetila 20. avgusta
1999. ElektriËna energija nam je
v petih letih omogoËila laæje delo
pri obnovi Krekove koËe. Leta
2001 smo obnovili jedilnico, leto
pozneje nosilne stebre za æiËnico,
leta 2003 dogradili vhodno avlo s

tretjim jedilnim prostorom in le-
tos dokonËali prenovo glavne je-
dilnice. Krekova koËa je doæivela
πtevilne spremembe, postajala je
Ëedalje bolj prijetna in doma-
Ëa,«je dejal prizadevni predse-
dnik Alojz LotriË. 
Na Jakobovo nedeljo, 25. julija
2004, so pripravili osrednjo pro-
slavo s kulturnim programom in
planinsko zabavo ob 50-letnici
Krekove koËe. Do leta 2007, ko
bo druπtvo praznovalo 100-letni-
co ustanovitve, bo potekala akci-
ja 100 vrhov.
KoËa je oskrbovana vzorno in na
leto privabi 35.000 do 40.000 lju-
biteljev planin, ki ubirajo πtevil-
ne poti po skalnati in na vrhu ze-
leni planoti Ratitovca. PoplaËani
so z razgledom, ki ob lepem vre-
menu seæe do Triglava in no-
tranjskega Sneænika. 

Drago Papler
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Pred Krekovo koËo na vrhu
Ratitovca z nadmorsko viπino 1642
metrov se zemeljski elektriËni kabel

sklene s prikljuËno omarico.
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bmoËje Limassola zrcali
celoten spekter ciprske-
ga æivljenja. Limasol je
æivo, moderno mesto, ki

se v domaËih reklamnih sporoËi-
lih veËkrat imenuje mali Pariz. V
nasprotju s Parizom pa Limassol
ni naredil pravzaprav prav niËe-
sar, da bi ohranil svojo kulturno
in arhitektonsko dediπËino. Na-
mesto tega je v zadnjih dveh de-
setletjih porabil veliko energije
predvsem za zgraditev najnovej-
πih turistiËnih zgradb, da bi pre-
vzel posle Daljnega vzhoda.
Ko se Ëlovek naveliËa mestnega
vrveæa in mnogih luËi, je prav, da
se poda v gore, med majhne vasi-
ce pogorja Troodos. Majhne vasi-
ce, ki se prilegajo rahlo valoviti
pokrajini, πtejejo med posebne
atrakcije tega podroËja.
Limassol ima danes okrog 2.500
registriranih ladij - Ciper je otok
z najveËjo rastjo registriranih la-
dij - in okrog 150.000 prebival-
cev, katerih πtevilo se je skoraj
podvojilo z delitvijo otoka leta
1974, od leta 1960 pa potrojilo.
Tako je Limassol drugo najveËje
mesto na Cipru. Vedno veËje πte-
vilo prebivalcev gre pripisati pre-
dvsem velikemu πtevilu beguncev
s severa otoka in iz Libanona.
Danes je Limassol najveËje cipr-
sko pristaniπËe in najpomem-
bnejπe turistiËno srediπËe.

V okolici Limassola je sicer nekaj
arheoloπkih najdiπË, med drugim
pribliæno 3.600 let stari grobovi v
Ayia Phyla. Pravi pomen pa je
mesto pridobilo πele z zaËetkom
kriæarskih vojn. Tukaj je pristal
Rihard LevjesrËni med tretjo kri-
æarsko vojno 1191, ko je bil na
poti v Jeruzalem.
Najslikovitejπi predel Limassola
je staro mestno jedro v bliæini
srednjeveπkega gradu, katerega
zahodno obzidje pripada bizan-
tinski utrdbi. Leta 1525 je bila tr-
dnjava deloma uniËena, konec
16. stoletja so jo Turki ponovno
zgradili - v zapor. Od leta 1940 je
bilo tu glavno vojaπko poveljstvo,
zdaj pa je urejeno v muzej sre-
dnjega veka.

Agios Georgios
Alamanos
Samostan Agios Georgios Alama-
nos je bil ustanovljen v 12. stole-
tju. Od Lemesosa je oddaljen 19
kilometrov. Nune so, razen ver-
skih opravil in nalog, porabljale
Ëas za risanje ikon, vzgajanje roæ
in zeliπË in proizvodnjo medu.

Samostan
Sv. Nikolaja - MaËjega
Praπna pot na polotoku Akrotiri
vodi do samostana Sv. Nikolaja -
maËjega, ki ga je ustanovilo 325
menihov, ki so priπli na Ciper po

ukazu cesarja Konstantina Veli-
kega. Ti so se ukvarjali preteæno
s sadjem in trto. Samostan je do-
bil ime po maËkah, ki naj bi jih
tukaj odloæila sveta Helena, Kon-
stantinova mati. Kamnita gra-
dnja izhaja iz 13. do 15. stoletja
in je bila po vdoru Turkov zapu-
πËena. Nad vhodom je πe jasno vi-
den izklesani grb.

Kolossi
Devet kilometrov zahodno od Li-
massola se nahaja eno najlepπih
stvaritev Lusinjanπke dinastije -
stanovanjski stolp Kolossi, ki je
bil zgrajen leta 1454. »etudi maj-
hen, pa s svojimi tri metre debeli-
mi stenami, tremi nadstropji in
dviænim mostom spominja na
pravi gotski pravljiËni grad. Ima
grbe (Louis de Magnac, Rodos,
Jeruzalem, Ciper, ipd.), v prvem
nadstropju stenske slikarije, v
drugem nadstropju kamin, s te-
rase, na katero vodijo zavite sto-
pnice, pa se ponuja Ëudovit raz-
gled na okolico. V kleti so trije
prostori - dve celici in shramba.

Troodos
Najlepπi izleti so v pogorju Troo-
dos, predvsem v poletju, ko obi-
skovalce obdaja hladna sveæina
goratega sveta. Odpira πtiri na-
ravne poti - Artemis, Atalanda,
Kaledonia in Persephone. Pogor-
je je bogato z rastlinjem -Ërni
bor, brin, æafran, orhideje, pra-
proti - in vodnimi slapovi - Kale-
donski slapovi, Mesa Potamos. V
Troodosu je tudi ciprsko smuËar-
sko srediπËe.

Kykko samostan
Na poti skozi pogorje je najti ve-
liko cerkva in samostanov ter
manjπih vasi. Najslavnejπi in naj-
bogatejπi na vsem Cipru je Kykko
samostan. Prvi predsednik Ci-
pra, nadπkof Makarios, je bil tu-
kaj novinec, kakor tudi zdajπnji
nadπkof. Samostan je bil zgrajen
leta 1100, ko je vladal bizantinski
cesar Alexios Komnenos. Kot
pravi tradicija, ga je ustanovil
menih Isaias z denarjem, ki ga je
dobil od cesarja v zameno, da je
njegovo hËi ozdravil iπiasa. Sa-
mostan je poslikan s πtevilnimi
ikonami, zgodbami iz religije in
opremljen s πtevilnimi sakralnimi
predmeti, od katerih naj bi veËi-
na prispela iz Rusije - ali preko
romarjev v sveto deæelo ali pa od
rusko-ortodoksnih cerkva, s ka-
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OBER DAN,

CIPER!
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Prejπnjikrat smo se seznanili z nekaterimi
temeljnimi zemljepisnimi in zgodovinski-
mi znaËilnostmi Cipra, tokrat pa se seli-
mo na juæni, jugozahodni in osrednji del
otoka, kjer se naravne in zgodovinske
znamenitosti kar vrstijo - skoraj tako, da
Ëloveku zastane dih.

O
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terimi je imel samostan tesne po-
vezave.
NedaleË stran je Throni tis Pana-
yias, kjer je na lastno æeljo poko-
pan nadπkof Makarios.

Afroditina domovina -
Paphos z okolico
Izmed vseh ciprskih pokrajin ima
Paphos najveË zgodovinskih
mest, mitov in tradicij. Poznan je
po Ëudoviti pokrajini in bogastvu
flore (rastlinstva) in favne (æival-
stva). Mnogo mitov je povezanih
z Afrodito, boginjo ljubezni, ki
naj bi se dvignila iz morja pred
obalo Paphosa. Paphos je sestav-
ljen iz mest dvojËkov - Pano Pa-
phos (zgornji Paphos) in Nea ozi-
roma Kato (spodnji Paphos) Pa-
phos. Pano Paphos, ki ga doma-
Ëini imenujejo Ktima, je uprav-
ljalsko srediπËe tega obmoËja,
medtem ko je Nea Paphos, rim-
sko mesto pod pristaniπËem, ime-
novano Kato, bogato z zgodovin-
skimi znamenitostmi, luksuznimi
hoteli, restavracijami in noËnimi
klubi. Nea Paphos zelo radi
oznaËujejo tudi za ciprsko rivie-
ro.
Nea Paphos, ustanovljen leta 310
pr. n. πt., je bil leta 1980 vpisan v
listo svetovnih kulturnih spome-
nikov. Ponuja veliko zgodovine v
enem samem dnevu - nedaleË
stran od pristaniπËa so kraljevski
grobovi, mnogi mozaiki, Dioniso-
va, Orfejeva in Aionova hiπa in
rimske vile. Tam je moË najti
najlepπe mozaike celotnega vzho-
dnega dela Sredozemlja, katerih
teme izhajajo preteæno iz grπke
mitologije. Po nakljuËju so jih
naπli leta 1962. Mozaiki, ki krasi-
jo tako zasebne hiπe kot tudi jav-
ne zgradbe, prikazujejo bogastvo

in visoko raven umetnosti v Ëasu
Rimljanov, ko je bil Paphos sre-
diπËe proizvodnje mozaikov. Mo-
zaike so sestavljali iz majhnih
marmornatih ploπËic, kamen-
Ëkov, imenovanih tesserae in ste-
klene paste, s Ëimer so dosegli ve-
Ëje bogastvo barv. 
Lesena rekonstrukcija Dionizove

hiπe (Dionysos - bog vina) pred-
stavlja stavbo, ki je bila zgrajena
v poznem 2. ali zaËetnem 3. stole-
tju in je bila s svojimi 2000 kva-
dratnimi metri ena od najveËjih
rimskih vil. 556 kvadratnih me-
trov talnih povrπin in 14 prosto-
rov je bilo pokritih s Ëudovitimi
mozaiki. Na dveh ravneh je bilo
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Ciper je posejan 
s πtevilnimi
zanimivimi objekti,
med katere sodi
tudi stolp na Kap
Kitiju.

Samostan Kykko
sodi med

najslavnejπe 
in najbogatejπe 

na Cipru.
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Pokrajina
Paphos ni
znana le po
bujnem
rastlinstvu,
ampak tudi
po πtevilnih
zgodovinskih
ostankih.
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40 sob z notranjim, s stebri pod-
prtim, dvoriπËem in vodnjakom
iz deæevnice. Spodnji prostori so
sluæili kot kuhinje, delavnice,
skladiπËa in pisarne. Vila je leæa-
la v srediπËu rastoËega bivalnega
predela, obdana z javnimi cesta-
mi. Skoraj vsi mozaiki iz Dioni-
zove hiπe se nahajajo na svojem
izvirnem mestu.
Mozaikov Theseuseve vile πe niso
popolnoma izkopali. Leta 1965
jih je odkrila skupina iz varπav-
ske univerze. Najverjetneje je bi-
la to palaËa rimskih kraljevih na-
mestnikov, saj je imela veË kakor
sto sob in hodnikov. Zgrajena je
bila v 3. stoletju in v 4. stoletju
zaradi potresa obnovljena. Ime
je dobila po elegantnem okroglem
mozaiku, ki prikazuje boj med
Theseusom in Minotaurusom v
kretskem labirintu.

Petra toy Romiou
Petra toy Romiou, velike skale v
morju, veljajo za rojstni kraj
Afrodite, boginje ljubezni. Afro-

dita je prinesla ne le harmonijo in
veselje, temveË tudi mir, njeno
rojstvo naj bi umirilo razburka-
no morje. Vendar je poskrbela
tudi za upore - Artemis, Atena in
Hestia je niso marale, saj so bile
boginje nedolænosti. Vendar je
kljub temu dobila ime kraljice
Cipra.

Razdeljeno glavno mesto -
Nikosia
Nikozija, glavno mesto Cipra, je
hkrati tudi najveËje mesto na
otoku in srediπËe gospodarstva in
kulture. Nikozija z okolico je leta
1992 πtela 207.000 prebivalcev,
od tega 177.000 na jugu in 30.000
na severu. Zgodovinsko gledano,
je Nikozija relativno mlada. Lef-
kosia, kot jo πe danes imenujejo
grπki prebivalci otoka, je postala
v 10. stoletju, ko so jo zasedli bi-
zantinski vladarji, novo uprav-
ljalsko srediπËe Cipra. Ko je otok
v 12. stoletju prevzel Rihard Lev-
jesrËni, je priπla pod francosko

oblast, ki je trajala skoraj tristo
let. Leta 1567 so veËino mestnih
zgradb uniËili BeneËani. Potem
so sledili vdori Turkov. BeneËani
so æeleli zaπËititi mesto tako, da
so ga skrËili v obzidje z obsegom
pet kilometrov, pri Ëemer pa so
zaradi potreb po gradbenem ma-
terialu uniËili veliko zgradb, ki so
ostale zunaj obzidja. Okroglo ob-
zidje pa je vsekakor ostalo bene-
Ëanska mojstrovina arhitekture
srednjega veka. Obzidje je imelo
enajst branikov in troje vrat, ob-
dano je bilo z jarkom. V nadalj-
nji gradnji mesta skozi zgodovino
se je ves gradbeni material iz ru-
πevin ponovno uporabil.
Nikozija pa je se kljub temu πiri-
la v sosednje vasi, ki so sËasoma
postajale predmestja. Leta 1960
je bilo mesto znotraj obzidja naj-
pomembnejπe nakupovalno in
poslovno srediπËe. Znotraj mesta
pa so, kljub temu, da ni bilo to-
Ëno zaËrtanih meja, nastajali gr-
πki in turπki predeli. Delitev me-
sta je predstavljala izhod zaradi
spopadov med obema etniËnima
skupinama leta 1963. Nastala je
Green Line (zelena Ërta), ki je
mesto razdelila tako, da so na se-
veru ostali glavna poπta, sodiπËa,
policijska postaja, deæelni geo-
detski zavod, vladni prostori, tr-
govine, stanovanja, mlin, tovar-
ne, veliko novozgrajenih stavb,
kakor tudi armenska Ëetrt. S tur-
πko invazijo leta 1974 je bila Gre-
en Line srediπËna toËka spopa-
dov, mesto je po zeleni Ërti razde-
ljeno na turπki in grπki del πe da-
nes.
VeËina znamenitosti, ki so se
ohranile iz zgodovine, je strnje-
nih v mestnem jedru znotraj ob-
zidja ali neposredno pred vrati v
staro mesto.

Natalija FrankoviË
Povzeto in prirejeno po:
1. Zypern, Freude am Reisen,
Nelles Guide, 1996.
2. Cyprus, 1000 Years of history
and civilization, Cyprus tourism 
organisation, 2002.
3. Cyprus, Cyprus tourism 
organisation, 2002.
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letih 1920-1923 je bil
poslovodja elektrarne v
Bohinju Franc ©olar
(1896-1943) z Bleda.

Potem ko so KDE zgradile dalj-
novod po zgornjem Bohinju in
postavile transformatorske po-
staje v Stari Fuæini, Srednji vasi,
RibËevem Lazu, Studorju, »e-
πnjici in na Jereki, iz nove trans-
formatorske postaje v Kamnjah
pa so elektrificirali Polje, Ka-
mnje, Savico in Brod, se je pri-
pravljala zgraditev daljnovoda z
Bleda v Bohinj. Nakupili so æe
del gradiva, nato pa ta naËrt opu-
stili. Na zaËetku leta 1922 so pri
KDE uvideli, da taka investicija
ne bi bila rentabilna in da bi z njo
po nepotrebnem obremenili zmo-
gljivosti HE Zavrπnica, koristi pa
da bi ne bilo prave.
»eprav je bila HE Bohinj ves Ëas
obstoja KDE v sestavu podjetja,
je niso nikoli povezali z drugim
omreæjem, prav tako pa tudi ni-
koli niso popolnoma opustili misli
na njeno vkljuËitev v skupni si-
stem KDE. Zlasti æiva je postala
ta misel leta 1932.

Vloga inæ. Duπana 
Serneca, 1929
Kranjske deæelne elektrarne je
kot prvi ravnatelj vodil inæ. Du-
πan Sernec (1882-1952), v letih
1913-1922. V tem Ëasu je kupil na

Bledu Vilo Triglav v Zagoricah,
ki je πe danes last njegovih po-
tomcev. Leta 1922 je postal rav-
natelj KDE inæ. Franc Vagaja, le-
ta 1928 pa inæ. Franc Miklavc, ki
je vodil KDE do konca njegovega
obstoja. Sedeæ uprave KDE je bil
v Lescah do decembra 1922, ko
se je preselil v elektrarniπka po-
slopja v Æirovnici, pozneje pa, ko
se je podjetje razπirilo, v Ljublja-
no. 
Ko je oktobra 1929 postal ban
inæ. Duπan Sernec, je elektrifika-
cijsko delo v Dravski banovini
dobilo nov impulz. Takoj od za-
Ëetka leta 1930 je ustanovil in ne-
posredno sebi podredil poseben
referat za elektrifikacijo banovi-
ne in izrabo vodnih sil. Pod ta re-
ferat so sodile Kranjske deæelne
elektrarne, ki jih je banovina
pridno izrabljala pri izvajanju
elektrifikacije in svoje elektrifi-
kacijske politike. Lastniki KDE
so znali spretno izrabljati svojo
upravno in politiËno avtoriteto
pa tudi zveze za rast in korist
svojega podjetja. K njegovi rasti
je pripomoglo tudi veliko zaupa-
nje prebivalstva, ki je v podjetju
v javni posesti videlo moænost
najhitrejπe elektrifikacije deæele. 
KDE so same projektirale in gra-
dile vse svoje omreæje, in to po
standardih, ki so veljali v NemËi-
ji. Za omreæne naprave: drogove

in transformatorske postaje so
imele izdelane veË tipov. Za izde-
lavo konstrukcij vodov so imele
KDE v Æirovnici delavnico, ki so
jo po zgraditvi delavnice v »rnu-
Ëah po letu 1934 ukinile. Oprav-
ljali so kovaπka in kljuËavniËar-
ska dela, popravljali transforma-
torje in πtevce. 
Po pripovedovanju inæ. Duπana
Serneca so æe takrat naËrtovali
elektrarno v Mostah. Geoloπke
raziskave so pokazale, da tega te-
renske sestave ne dopuπËajo. Za-
to so to misel opustili. Znova so jo
oæiveli po drugi svetovni vojni. 

HE Zasip, 1931
Za nadaljnje izkoriπËanje Radov-
ne je Kranjska industrijska druæ-
ba postavila leta 1931 jez pod æe
obstojeËo elektrarno Vintgar in
potem po dolgem rovu skozi hrib
Hom speljala vodo do vodostana,
naprej pa po tlaËnem cevovodu
do nove elektrarne Zasip, ki je
zgrajena ob iztoku Radovne v Sa-
vo. Cevovod je dolg 1,8 kilome-
tra. Leta 1931 je zaËel obratovati
prvi agregat s Francisovo turbino
3.400 KM in z generatorjem
3.150 kVA in 10,5 kV napetosti.
Za odvod energije so poloæili ka-
belski vod v tlaËni cevovod do
elektrarne Vintgar in od tam do
æelezarskih obratov na Javorni-
ku prosti vod napetosti 10 kV.
Leta 1936 so elektrarno poveËali
z novo turbino enake konstrukci-
je in moËi 3.400 KM in z genera-
torjem 3.050 kVA, 10,5 kV. Iste-
ga leta so postavili tudi 5,5 kilo-
metra dolg dvojni 10 kV daljno-
vod za obrat na Jesenicah.

Radovljiπki srez najbolj
elektrificiran, 1937 
Elektrifikacijsko gibanje je imelo
velik razmah, elektrifikacija po-
deæelja je bila narodnostna akci-
ja. V razpredelnici elektrificira-
nosti po posameznih okrajih
Dravske banovine glede na πtevi-

LEKTRIFIKACIJA
BLEDA (3)

E
V prvih letih po prvi svetovni vojni je v de-
æeli elektrifikacijska dejavnost skoraj zasta-
la. V bohinjskem Ukancu je obratovala
elektrarna, ki jo je zgradila avstrijska voj-
ska za potrebe soπke fronte in je po prvi sve-
tovni vojni preπla pod upravljanje Kranj-
skih deæelnih elektrarn. 

V
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lo prebivalcev je bil najbolj elek-
trificiran upravni okraj (srez)
Radovljica s 95,87 odstotka, kar
je povsem razumljivo, Ëe upoπte-
vamo, da se je priËela elektrifika-
cija v tem okraju najprej razvija-
ti. Za obravnavano obdobje je
imelo slovensko povpreËje 47-od-
stotno elektrificiranost. 
V krajih, kjer je dosegla elektrifi-
ciranost visok odstotek, se je tudi
najbolj razvila industrija, seveda
pa je imela pri tem precej vpliva
tudi zanesljiva tarifna politika
elektriËne energije. 

Okroæni monterji
Transformatorske postaje in om-
reæja nizkih napetosti so vzdræe-
vali tako imenovani okroæni mon-
terji, v katerih delokrog je sodilo
zaokroæeno podroËje, katerega
velikost se je doloËala po krajev-
nih prilikah. Ti okroæni monterji
so opravljali tudi manjπa instala-
cijska popravila in manjπe razπi-
ritve hiπnih instalacij ter jim je
bila v ta namen poverjena manj-
πa zaloga najnujnejπega materia-
la. To nalogo so dobili monterji,
ki so pokazali veliko samostojno-
sti in pazljivosti pri uporabi elek-
triËnih naprav, bili moralno neo-
poreËni ter se znali taktno spora-
zumevati z odjemalci. Inkasanti
so vsak mesec odbirali πtevce, ob
tem pa so morali preverjati splo-

πno stanje montiranih πtevËnih
naprav in glavnih varovalk.

Podeæelski odjemalec
Podeæelski odjemalec je bil po iz-
kuπnjah reden plaËnik raËunskih
obveznosti. Tudi v dobi najveËje
krize se je po deæelah zavedal
svojih obveznosti in je rajπi ome-
jil svojo porabo, kakor pa da bi
odlagal s plaËili. 
Elektrika ni ogroæala varnosti
poljedelskih hiπ. NesreËe so bile
zelo redke, Ëe pa se je kaka æe
zgodila, se je zaradi posebej nes-
pretne uporabe elektriËnih na-
prav.
Ko so se ljudje enkrat navadili na
elektriËne napeljave, je bil - ob
solidno zgrajenem omreæju in hi-
πnih instalacijah - vsakrπen strah
pred morebitnimi nesreËami pov-
sem neupraviËen. Pri izdelavi na-
roËnikovih instalacij so posebno
pozornost namenjali izvedbi v
vlaænih prostorih: hlevih, kuhi-
njah in kleteh. Tedanji predpisi o
napeljavi omreæij in hiπnih insta-
lacij so zagotavljali dovolj varno-
sti, Ëeprav niso terjali posebnih
zahtev. Oblast je z leti spoznala,
da elektrarne same skrbijo za
varnostno sluæbo in da ji ni treba
posegati vmes.
Potrebe podeæelja po elektriËni
energiji so bile zelo skromne in le-
tna izraba prikljuËne energije na

vasi minimalna. Na Gorenjskem,
kjer je bilo najveË elektrificira-
nih krajev v takratni banovini,
so æarnice gorele najveË 300 ur
na leto, motorji so tekli najveË 25
ur na leto, po desetih letih upora-
be pa πe vedno samo 50 ur na le-
to. Zaradi slabe izrabe elektrike
je morala elektrarna zelo varËe-
vati, bodisi ob zgraditvi razvo-
dnih instalacij bodisi pozneje v
obratovanju.
VaπËani so bili zelo zainteresirani
za obratovalno zanesljivost. Do-
kler niso bili prepriËani, da mu je
elektriËna energija stalno na raz-
polago, toliko Ëasa so bili nezau-
pljivi in niso kazali resne volje za
elektrifikacijo. Manj so bili obËu-
tljivi za spremembe napetosti in
frekvence. Frekvenca je bila za
celotno omreæje elektrarne ena in
ista in je morala elektrarna dræa-
ti njene variacije z oziroma na
zahteve drugih obËutljivejπih
odjemalcev.

(Nadaljevanje prihodnjiË)

Drago Papler
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Strojnica HE
Zasip iz leta
1931 je bila
posodobljena

leta 1936.
Arhiv Drago Papler
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lovekovo telesno in du-
πevno delovanje je nelo-
Ëljivo povezano, kar se
med drugim odraæa tudi

pri stresu, kot smo v tej rubriki
æe pisali. Ta se namreË kaæe na
najrazliËnejπe naËine, najpogo-
steje kot utrujenost, tesnobnost,
brezvoljnost, razdraæljivost, Ëu-
stvena napetost, izËrpanost, pa
tudi v nezmoænosti opravljanja
dela, teæavah z zbranostjo in
osredotoËanjem, je pojasnila dr.
Saπa CeciÊ ErpiË v Ëlanku Kako
se uËinkovito spoprijeti s stre-
som. Prav zato predlaga, da se
ljudje, ki trpijo zaradi stresa, z
njim spoprimejo z razliËnimi me-
todami, med najuËinkovitejπimi
pa je telesna vadba. Vzrokov
namreË pogosto niti ni mogoËe
odstraniti, lahko pa premagamo
njegove posledice.

Telesna vadba in poËitek
Ena od uËinkovitih metod, s ka-
terimi je mogoËe vplivati na po-
Ëutje, je gibanje. ©tevilne razi-
skave ugotavljajo, kot navaja
omenjena avtorica, da so kazalci
mentalnega zdravja v tesni pove-
zanosti s telesno dejavnostjo. To
sicer ne pomeni, da se dejavni
ljudje ne sreËujejo s stresom, paË
pa da dejavnost blaæi uËinke stre-
sa vsakdanjega æivljenja. Redna
vadba tako umirja obËutke te-
snobe in poveËuje Ëlovekove spo-
sobnosti za bolj uËinkovito spo-
prijemanje z vzroki za njen na-
stanek, obenem pa zmanjπuje ob-
Ëutek depresivnosti - znano je
namreË, da se po telesni dejavno-
sti posameznikovo razpoloæenje

bistveno izboljπa. Prav zato so
ljudje na delovnem mestu bolj
uËinkoviti in veliko bolj pozitivno
doæivljajo sami sebe, je prepriËa-
na ErpiËeva.
Po drugi strani pa je zelo uËinko-
vito zdravilo za premagovanje
stresa poËitek, na katerega ljudje
ob preobilici dela in πtevilnih na-
logah, ki jih je treba opraviti
vsak dan, vse prepogosto poza-
bljajo. Tudi v tem primeru se av-
torica nanaπa na πtudije, ki doka-
zujejo, da je poËitek nujen za re-
generacijo in obnovo telesnih,
predvsem pa mentalnih sposo-
bnosti. ≈Zavedeti se moramo, da
ne more nihËe, niti najbolj spo-
sobni in motivirani posamezniki
ves Ëas uËinkovito delovati s pol-
no moËjo,« je dodala. Tako je tu-
di poËitek tisti, ki izboljπa kon-
centracijo in druge intelektualne
sposobnosti, obenem pa pozitivno
vpliva na posameznikovo razpo-
loæenje in Ëustveno stanje. Najti
je treba pravo mero, prisluhniti
telesu in mu nameniti tako telesno
dejavnost kot tudi poËitek.

Ko se umirijo misli, 
se umiri tudi telo
Naslednji naËin premagovanja
stresa je mentalni trening, pri ka-
terem kaæe najveË pozornosti na-
meniti tehnikam sproπËanjem, ki
temeljijo na povezanosti med tele-
snim in mentalnim delovanjem, je
poudarila ErpiËeva. Kot je zapi-
sala, poznamo veË tehnik spro-
πËanja - od tehnik dihanja do av-
togenega treninga, blagodejno pa
delujejo na telo in duha æe neka-
tere vsakodnevne dejavnosti, kot

so topla prha, savnanje, sprehod,
lahek tek, vËasih pa je πe najbolj
sproπËujoË klepet s prijatelji. 
Glavni namen tehnik sproπËanja
je umirjanje misli in uËenje, kako
pravzaprav sploh izriniti misli, ki
se ljudem vseskozi podijo po gla-
vi. NaËini za to so pravzaprav ze-
lo preprosti, vendar zahtevajo
veliko vaje - sprva se je namreË
nemogoËe popolnoma sprostiti,
zato so prve vadbe bolj kratko-
trajne in plitke.

Zgled sproπËanja
Za zgled naj navedemo enega
izmed naËinov sproπËanja: udo-
bno se namestimo na fotelj ali
uleæemo v posteljo, vendar brez
prekriæanih nog, saj s tem ovira-
mo pretok krvi. Roke sproπËeno
leæijo ob telesu, noge so iztegnje-
ne in rahlo razmaknjene, stopala
navzven. Zapremo oËi, umirimo
dihanje in sprostimo vso telo. Di-
hanje je poËasno, globoko in ena-
komerno. Nekaj Ëasa samo diha-
mo, potem pa se najprej osredo-
toËimo na vse telo, pozneje πe na
njegove posamezne dele: vsako
roko posebej, na obe (medtem
postajajo teæke in tople), nato na
prste, dlan, zapestje, podlakt,
nadlakt, ramo. Pozornost usme-
rimo na vrh glave, koæo obraza in
glave, dele obraza ... Vmes Ëuti-
mo, da je Ëelo mrzlo, glava ≈pra-
zna«, ob tem pa se prijetno poËu-
timo. Temu sledi sproπËanje πe
preostalih delov telesa, poËasi in
zlagoma, vse do prstov na nogi.
Ko sprostimo telo, je Ëas, da se
vrnemo iz stanja relaksacije, in
sicer poËasi: v mislih preπtejemo
od pet proti ena in z vsako πtevil-
ko postajamo bolj budni. Pri ena
odpremo oËi, se dobro pretegne-
mo in poËasi usedemo. VeËina
ljudi je po sproπËanju utrujenih,
zato je treba nekoliko poËakati z
delom, πe svetuje dr. ErpiËeva.
Povzeto po http://med.over.net
Simona Bandur

REPRE»EVANJE STRESA P
Po poËitnicah je veËini ljudi kar teæko znova ujeti
vsakdanjik in se spoprijeti z novimi in starimi de-
lovnimi nalogami. Da ne bi prehitro zapadli v
stresne situacije, smo poiskali nekaj nasvetov, kako
se spoprijeti s stresom, tako s telesno kot tudi men-
talno dejavnostjo.
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Z MENTALNIM
IN TELESNIM TRENINGOM
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epa (nemπko ime Mit-
tagskogel, 2145 m) ka-
æe na koroπko stran
precej bolj drzen obraz

kot na juæno. S severne strani je
videti skalna ostrica, kjer izstopa
ostri severovzhodni greben. Vi-
sok je dobrih 600 metrov, zaËne
pa se na sedlu BorovπËica (Ferla-
chersattle), kjer stoji koËa Ber-
tahütte. Za koËo se na severni
strani greben πe enkrat dvigne z
gozdnatim vrhom Komnica (Fer-
lacher Spitze, 1739 m), ta pa - po-
dobno kot Kepa na severno stran
- prav tako na sever prepada s
strmo steno in je zato iz doline tu-
di videti kot ostra πpica. Po seve-
rovzhodnem grebenu se na Kepo
lahko tudi vzpnemo. To je prav
posreËena tura: ne moremo je
oznaËiti kot brezpotje, saj je brez
teæav sledljiva (sledi predhodni-
kov, poæagane veje idr.); ne mo-
remo je oznaËiti kot neoznaËeno
pot, saj so oznake praktiËno na
vsakih pet metrov, markacije pa
niso ≈uradne«; ne moremo je
oznaËiti kot plezalno smer, saj te-
æave niso tolikπne, pa vendar ple-
zamo mestoma izpostavljeno
≈dvojko« in veË deset metrov
≈enke«, in na koncu - ne moremo
reËi, da je pot zavarovana, pa Ëe-
prav je na poti nekaj klinov, ki
nam pomagajo tako pri varova-
nju kot za oprijem. Za konec πe
to: na zemljevidu Planinske za-
loæbe Slovenije Vzhodne Julijske
Alpe je SV greben pomotoma vri-
san kot uradno oznaËena pot,
kar pa - kot smo napisali - ni res. 
Kako poteka tura? Do parkiriπ-
Ëa pod Bertahütte (zapornica,

1190 m) pridemo po lokalni in
gozdni cesti, ki se odcepi z glavne
ceste v naselju Borovec (6 km,
oznake za Bertahütte ob cesti).
Cesta je æal v zelo slabem stanju.
OznaËena pot vodi iz doline do
sem deloma po cesti, deloma ob
njej (oznaka 680). Do sedla Bo-
rovπËica (Ferlachersattle, 1500
m) se vzpnemo po gozdni cesti ali
pa po markirani poti (45 minut).
Strmi severovzhodni greben se
nam s poti mestoma odkrije. Na
sedlu zavijemo desno na neozna-
Ëeno pot (markacije 680 so levo,
nekaj niæje). Stezica nas vodi po
strmem gozdnatem hrbtu do
skalne zapore, kjer se zaËnejo
dobro vidne rdeËe markacije.
Neizurjenim svetujem varovanje,

saj tu plezamo teæavnost II. sto-
pnje na izpostavljenem terenu.
Za pomoË pri varovanju imamo
tri kline. Teæav je po sto metrih
konec. Nadaljujemo po mestoma
izpostavljenem grebenu po dobro
uhojeni stezici med ruπevjem ob
pogledih v severno steno Kepe do
skrotastega dela. Markacije nas
Ëez ta del brez teæav pripeljejo
spet do bolj skalnatega sveta,
kjer plezamo ≈enko« (to je sto-
pnja teæavnosti plezanja) po levi
strani grebena do predvrha s kri-
æem. Do glavnega vrha je le πe ne-
kaj minut. Sestopimo po oznaËe-
ni poti (oznaka 680) vzhodno Ëez
travnato poboËju do sedla med
Kepo in Malo Dovπko Kepo. Tam
zavijemo levo navzdol na avstrij-
sko stran, kjer redke markacije

vodijo po levi strani grape. Tu se
lahko πe pozno spomladi zadræi
sneg. Skokom v grapi se pot uma-
kne v desno pod stene (nevarnost
padajoËega kamenja!), niæje pa
spet preËimo v levo Ëez nekaj
kruπljivih grap ter se vrnemo na
sedlo BorovπËica. Spodnji del po-
ti je mestoma zavarovan z jekle-
nicami, saj zaradi peπËenega te-
rena v grapah obstaja nevarnost
zdrsa ali podora kamenja. Tura
je tehniËno zahtevna (priporo-
Ëam varovanje). Skala je kruπlji-
va, zato je uporaba Ëelade kori-
stna. Orientacija ni zahtevna.
»asi: 6-7 ur. Viπinska razlika:
955 m. Zemljevid: Julijske Alpe,
vzhodni del, 1:50.000. Pa sreËno!
Vladimir Habjan
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O Kepi v Naπem stiku πe nismo pisali. Pa bi lahko,
saj je ta koroπka lepotica vredna naπega obiska.
Namesto pristopov s slovenske strani, o katerih je v
planinskih vodnikih veliko napisanega, pa se raje
posvetimo severni strani. 

K
Foto Vladimir Habjan
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Pravilna reπitev nagradne kriæanke je:
DE, PRLEKI, RAEDER, IVKOV, AZ, EST, IAN, GATT, SKRINJA, EERO, TEAM,
OCONNOR, RAGU, SCENA, MENTOR, SIR, AVERZ, TAJGET, LI, ADDA, AIDA,
ODA, ARP, JAN, DENARNIK, OMA, UN»A, SEN, SK, ©TIRIDEJANKA, NI, ESER,
SKI, O»E, KRI, MOST, SAMURAJ, EMIR, TRAVA»A, HORN.
NajveË sreËe pri ærebanju sta tokrat imela Ivana Jelen iz Slovenske Bistrice in Bojan Kali-
πnik iz Dola pri Hrastniku, ki bosta prejela nagradi Krkinih zdraviliπË, Ano Deæelak iz Kra-
nja, Joæeta Renka iz MavËiË in Joæeta GrgiËa iz Kopra pa bomo razveselili z Elesovimi pa-
keti preseneËenja.Vsem nagrajencem Ëestitamo, drugim pa æelimo veË sreËe prihodnjiË.
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Nova druæina galvansko loËenih
merilnih pretvornikov

MI4xx

Galvanska loËitev elektroenergetskih ali enosmernih veliËin in
pretvorba v analogni enosmerni signal (4..20mA, 0..5mA, 0..10mA,
0..20mA, 0..10V, ...). Do maksimalno 3 analogni izhodi, serijska
komunikacija RS232 ali RS485. Moænost naknadnega nastavljanja
(vhod/izhod) merilnega pretvornika s programskim paketom MISET.

OtoËe 5a
SI-4244 Podnart
Slovenija
Tel.: + 386 4 53 59 100
Fax: + 386 4 53 59 205
E-mail: iskra-inst@siol.net
Internet: www.iskra-inst.si

Iskra Instrumenti, d.d.
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Nino Brumen
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